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دکتر سردارمحمد رحیمی، معاون وزارت معارف 

افغانستان در گفت وگو با »وطن امروز«:

در آستانه خروج آمریکایی ها 
دنبال تفرقه مذهبی هستند

روز  تروریس��تی  اقدام 
افغانستان،  در  ش��نبه 
یکی از وحش��یانه ترین 
قس��اوت آمیزترین  و 
تروریستی در  حملات 
تاریخ افغانس��تان بود. تصاویر کودکان کشته و 
زخمی شده، قلب هر بیننده ای را جریحه دار کرد. 
کودکانی که تا چندی پیش با شوق و شور فراوان 
و به  رغم همه محدودیت ها و فقرها و تنگدستی ها، 
برای اعتلای کشور و خانواده شان در کلاس های 
درس حاضر می ش��دند، مظلومانه در خون خود 
غلتیده بودند. برای پیگیری و بررسی زوایای این 
حادثه تلخ، گفت وگویی داش��تیم با دکتر سردار 
محمد رحیمی، معاون وزارت معارف افغانستان؛ 
وزارتی که مسؤولیت امور آموزشی این کشور را 

بر عهده دارد.  
***

  جناب دکتر رحیمی! تحلیل شما از هدف این 
حمله تروریستی چیست؟

ابت��دا جا دارد این حادثه دردناک را به مردم 
افغانستان و خانواده فرهنگی افغانستان تسلیت 
ع��رض کنم. طبیعی اس��ت که یک مدرس��ه، 
نمی تواند هدف نظامی باش��د و پشت پرده این 
حمله دهش��تناک، اهداف سیاسی و فرهنگی 
ق��رار دارد. ب��ه نظر من، ایجاد فض��ای رعب  و  
وحش��ت بین مردم افغانستان در آستانه خروج 
نیروهای بین المللی از کشور ما و همچنین ایجاد 
تفرقه مذهبی و قومیتی که پیامدهای آن همه 
عرصه های سیاسی و اجتماعی و فرهنگی را در 
برمی گی��رد، قطعاً مهم تری��ن دلایل این حمله 

تروریستی بوده است. 
لازم است این نکته را یادآوری کنم که هدف 
مش��ترک همه گروه های تروریستی موجود در 
افغانستان- چه داعش و چه طالبان- مبارزه با 
علم و دانش و آگاهی و تداوم جهل و نادانی در 
جامعه است، چرا که فقط در سایه همین جهل 
و نادانی است که می توانند عضوگیری کنند و 
به اهداف غیرانسانی خود برسند. به همین دلیل 
است که مدت هاست مراکز علمی و آموزشی ما را 
مورد هجوم بی رحمانه خود قرار داده اند.  طی این 
سال ها بسیاری از مراکز آموزشی افغانستان مورد 
آسیب قرار گرفته است به طوری که برخی از این 
مراکز به خاطر تهدیدهای امنیتی بسته شده اند. 
ما چندی پیش ش��اهد حادثه تلخ تروریستی 
در »ک��ورس موعود« بودی��م و تازه ترین اقدام 
وحشیانه آنها همین حمله به مدرسه دخترانه 

سیدالشهدا بود. 
ادامه در صفحه 6
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ج از  نوبت؟ خار
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حاشیه ها درباره شورای شهر پنجم تهران ادامه دارد

صلاحیت 
خریدنی نیست !

عباس عراقچی از احتمال تمدید توافق 3 ماهه 
ایران و آژانس  خبر داد

 رئیس دستگاه قضا
با اشاره به شروط اجرای اصل 44 تأکید کرد
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یم ها    قفل  قانون لغو   تحر
یتمذاکرات هسته ای    را    شکست  پاراز

 بالیوودی!

  تمام دستگاه قضا و بدنه آن 
باید متأثر از اجرای سند تحول شود

پرونده »وطن امروز« درباره فیلم سینمایی محمدباقر قالیباف با اشاره به مذاکرات وین:
»ببر سفید« که بر خلاف فیلم های هندی 

دنیای متفاوتی را به تصویر می کشد

تیترهایامروز

ثمانه اکوان: جرد کوشنر، داماد 
ترامپ که نقشی فعال در به ثمر 
رس��اندن تواف��ق آبراهام بین رژیم صهیونیس��تی و 
کشورهای عرب منطقه داشت، حالا در فکر تاسیس 
یک بنیاد برای حفظ میراث خود در این زمینه است. 
او با تاسیس این بنیاد در واقع به تلاش های خود برای 
جذب سایر کشورهای عرب منطقه به توافق آبراهام و 
عادی سازی روابط شان با اسرائیل ادامه می دهد. توافق 
آبراهام سپتامبر سال گذشته )شهریور سال گذشته( در 
آخرین ماه های فعالیت ترامپ در کاخ سفید بین رژیم 
صهیونیستی، امارات و بحرین به امضا رسید و بر اساس 
آن، این کشورها توافق کردند شرایط برای عادی سازی 
روابط شان را فراهم کنند. این مساله به زعم رسانه های 
آمریکایی و تحلیلگران حوزه سیاست خارجی آمریکا 
تنها دستاورد مهم سیاست خارجی زمان ترامپ بود. 
او که به دنبال رسیدن به توافق با طالبان در افغانستان، 
با کره شمالی بر سر خلع سلاح هسته ای این کشور و 
با ایران بر سر فعالیت های موشکی و هسته ای اش و در 
نهایت به دنبال رسیدن به توافق با گروه های فلسطینی 
برای حل و فصل مساله فلسطین و اسرائیل بود، در نهایت 
به این توافق قناعت کرد و آن را به یکی از بزرگ ترین 
دستاوردهای عرصه سیاست خارجی خود تبدیل کرد. 
بر اساس اخبار منتشرشده، نام این بنیاد قرار است 

»موسسه توافق صلح آبراهام« باشد؛ بنیادی غیرحزبی 
و غیرانتفاعی که با کمک های مالی مردمی اداره خواهد 
ش��د. کوشنر اعلام کرده این بنیاد قرار است با کمک 
و همراهی آوی برکوویتز سفیر اسرائیل در واشنگتن، 
سفرای امارات و بحرین در آمریکا یعنی یوسف القطیبه 
و عب��دالله آل خلیف��ه و همچنین وزی��ر خارجه رژیم 
صهیونیستی گابی اشکنازی راه اندازی شود. اما نکته 
جالب و اصلی در این میان مهم ترین حامی مالی این 
بنیاد است که براساس خبرهای منتشر شده قرار است 
حیم س��ابان، میلیاردر یهودی آمریکایی باشد. مساله 
جالب توجه در این مساله این است که سابان در اصل 
یک دموکرات بوده و بیشترین کمک های مالی خود را 
در انتخابات های مختلف به کمپین انتخاباتی دموکرات ها 
س��رازیر می کرده است اما قرار است در پروژه فعلی با 
کوشنر که پدرزنش، رئیس جمهور جمهوری خواه ایالات 
متحده بوده است همکاری داشته باشد. استفاده کوشنر 
از حیم س��ابان در این بنیاد نشان می دهد او به دنبال 
پیدا ک��ردن راهی برای باقی مان��دن نامش در تاریخ 
روابط فلسطین و رژیم صهیونیستی است. بعد از بسته 
شدن پیمان آبراهام، با روی کار آمدن دولت دموکرات 
در آمریکا، نگرانی اصلی جمهوری خواهان و ش��خص 
کوش��نر این بوده است که به دلیل نزدیکی بایدن به 
صهیونیست ها و لابی صهیونیستی در واشنگتن، نام 

او به عنوان نخس��تین فردی که توانست عادی سازی 
روابط عرب های منطقه با اسرائیل را رقم بزند، از یادها 
برود و دموکرات ها خود به دنبال گسترش این روابط 
باشند. مساله ای که بیش از پیش او را نگران کرده است، 
حمایت بایدن از این توافق است. بایدن سه شنبه هفته 
گذش��ته در گفت و گو با محمد بن زاید ولیعهد امارات 
خاطرنشان کرد عادی سازی روابط بین امارات و اسرائیل، 
اهمیتی استراتژیک برای آمریکا دارد. بایدن پیش از این 
نیز گفته بود به دنبال اضافه کردن تعداد بیش��تری از 
کشورها به این توافق است و حمایتی صد درصدی از 
این توافق زمان ترامپ از خود نشان داده است؛ حمایتی 
که نشان می دهد رئیس جمهور دموکرات آمریکا در همه 
مسائل نیز ترامپ را رئیس جمهوری ضعیف با کارنامه 
بد نمی داند و قصد دارد برخی اقدامات او مانند توافق 
آبراهام را با جدیت دنبال کند. کوشنر حالا با تاسیس 
ای��ن بنیاد و جلب نظر دموکرات ها برای همراهی با او 
در این زمینه می تواند نام خود را در تاریخ برای همیشه 

به ثبت برساند. 
با این حال هنوز مشخص نیست اعضای هیات مدیره 
اصلی این بنیاد چه کسانی باشند. آنطور که از خبرها 
برمی آید، قرار است غیر از اعضای اصلی بنیانگذار این 
بنیاد، نام نمایندگان مراکش و سودان نیز به عنوان دیگر 
کشورهایی که به این توافق پیوسته اند در هیات مدیره 

گنجانده ش��ود. موسسان این بنیاد همچنین در نظر 
دارند برای پیش��برد اهداف خود با هر دولتی که در 
آمریکا بر سر کار باشد، تعداد بیشتری از سیاستمداران 
دموکرات را به هیات مدی��ره خود اضافه کنند. مدیر 
اجرای��ی این بنیاد نیز قرار اس��ت راب گرینوی، یکی 
از مش��اوران ارشد شورای امنیت ملی در زمان ترامپ 
باشد که به کابینه او درباره مسائل مرتبط با خاورمیانه 

مشاوره می داد. 
  دموکرات ها راه کوشنر را ادامه می دهند؟

با وجود همه سروصداها و فضاسازی های رسانه ای برای 
تاسیس این بنیاد، به نظر نمی رسد دموکرات ها نیازی به 
کوشنر برای ادامه راه حمایت از اسرائیل یا حمایت از صلح 
اعراب و اسرائیل داشته باشند. با این حال کوشنر سعی 
دارد خود را نابغه ای در سیاست خارجی معرفی کند که 
در حال فاصله گرفتن از ترامپ نیز هست. به همین دلیل 
س��خنگوی او اخیرا اعلام کرده است او دیگر در مسائل 
سیاست خارجی به پدرزنش مشاوره نمی دهد و در عین 
حال در ماه مارس س��ال جاری میلادی در یادداش��تی 
خطاب به بایدن که در روزنامه وال اس��تریت ژورنال نیز 
منتشر شد، مطرح کرد حاضر است درباره مسائل مرتبط 

با خاورمیانه به بایدن مشاوره بدهد! 
کوش��نر در این مقاله، بحران چندین دهه ای بین 
رژیم صهیونیستی و فلسطین را مساله ای دانست که 

»چیزی بیشتر از یک اختلاف بر سر زمین نیست« و 
تاکید کرد توافق صلح آبراهام او »میز مذاکرات را آماده 
کرد« تا »فرصت های منطقه خاورمیانه« را به نمایش 
بگذارد، آمریکا را امن نگه دارد و به منطقه کمک کند که 
برگی دیگر از صفحه تاریخ نسل ها درگیری و بی ثباتی 
را ورق بزند. او خاطرنش��ان کرده بود اگر دولت بایدن 
به اندازه کافی باهوش باشد، باید بتواند از فرصتی که 
دولت ترامپ در اختیار او گذاش��ته، نهایت استفاده را 
ببرد. با این حال او در این مقاله به اصل ماجرا که حل 
بحران در روابط فلس��طین و اسرائیل است، اشاره ای 
نکرده و فرض را بر این گذاشت که اگر سایر اعراب با 
اسرائیل همراه شوند، مشکل فلسطین نیز به خودی 

خود حل خواهد شد! 
یک جمله شگفت انگیز از او در این مقاله می تواند نگاه 
سطحی اش به مشکل ترین درگیری قرن را نشان دهد: 
»به ارمغان بردن دوباره صلح در خاورمیانه تنها به شرطی 

امکان دارد که مردم دست از »تروریسم« بردارند!«
نمایش این نبوغ ذاتی در عرصه سیاست خارجی 
و ساده کردن بحران های بین المللی در حد اختلافات 
ملکی، مسلما از کوشنر یک نابغه در عرصه بین المللی 
نمی س��ازد اما بنیاد او می توان��د عامل محرکی برای 
دموکرات ه��ا در جهت حمایت بیش از پیش از رژیم 

صهیونیستی باشد.

بنیاد صلح آبراهام؛ تشکیلات داماد ترامپ برای خدمت رسانی به اسرائیل
یادداشت

فرزانه دانایی: فارغ از اختلافات 
نظری بویژه در حوزه اندیش��ه 
سیاسی در جهان اسلام، ریشه های اختلافات تهران � 
ریاض، به جایی رسیده که طی سال های گذشته نه  تنها 
نقطه  اشتراکی میان ۲ کشور به وجود نیامده است، بلکه 
هر گونه فرصت برای توافق، تبدیل به محل نزاع دیگری 
میان ۲ کشور شده است. اگر تا دوره حکومت عبدالله 
بن عبدالعزیز، روابط ۲ کشور به صورت کجدار و مریز با 
آرامش پیش می رفت، با ورود »محمد بن سلمان« ولیعهد 
عربس��تان به کارزار ق��درت، جاه طلبی و قدرت طلبی 
ولیعهد جوان و خصومتش با ایران، در کنار میل به تعامل 
و دوستی با رژیم صهیونیستی، دوستی با همسایه ایرانی 
و مسلمان عربستان را پیچیده کرد. در همین راستا بود 
که از ۶ سال پیش، محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی و 
پدرش ملک سلمان، سیاست محتاطانه سنتی عربستان 
را به یک سیاس��ت خارجی تهاجمی برای رویارویی با 
ایران و نیروهای مقاومت در منطقه تغییر جهت داده اند. 
۴ س��ال پیش، محمد بن س��لمان در مصاحبه ای 
تلویزیونی در پاسخ به این پرسش که آیا امکان دوستی 
با ایران برای عربستان وجود دارد یا نه، پاسخ داده بود: 
»چگونه تعامل کنیم؟«، وی همچنین افزود: »هیچ نقطه 
مشترکی که برای آن با ایران توافق کنیم وجود ندارد«.1 
ام��ا چن��د روز پی��ش، ولیعهد جوان س��عودی در 
مصاحب��ه ای تلویزیونی دیگر با لحنی آش��تی جویانه  
بس��یاری را متعجب کرد. بن سلمان در این مصاحبه 
تلویزیونی، دیدگاه جدی��دی را درباره ایران بیان کرد 
و گفت کشورش به »برخی رفتارهای منفی« اعتراض 
دارد اما امیدوار است »یک رابطه خوب و مثبت با ایران 

ایجاد کند که به نفع همه طرف ها باشد«. 

ولیعهد سعودی در حال جست و جو برای پیدا کردن 
نقاطی برای گفت وگو و توافق با ایران اس��ت. مقامات 
عراقی و ایرانی در این باره گفتند ماه گذش��ته، رئیس 
اطلاعات عربستان سعودی گفت وگوهای مخفیانه ای را 
با یک مقام ارشد امنیتی ایران در بغداد آغاز کرد تا در 
مورد چندین منطقه منازعه، از جمله جنگ در یمن و 

شبه نظامیان مورد حمایت ایران در عراق بحث کند. 
بر همین اس��اس پنجشنبه گذشته نیز سخنگوی 
وزارت ام��ور خارجه ایران از رویک��رد گفت وگومحور 
عربس��تان اس��تقبال ک��رد و در بیانی��ه ای گفت: »با 
دیدگاه های سازنده و روش گفت وگومحور، این ۲ کشور 
مهم منطقه و جهان اسلام می توانند با پشت سر گذاشتن 
اختلافات، وارد فصل تازه ای از تعامل و همکاری برای نیل 

به صلح و ثبات و توسعه منطقه ای شوند«.۲ 
ام��ا دلیل ای��ن تغییر نگ��رش در رفتارها و نظرات 
عربستان چیست؟ چندین دلیل برای این تغییر نگرش  
مطرح می شود که یکی از مهم ترین موضوعات، تغییر 
دولت در آمریکا و رویکرد متفاوت دموکرات ها به تحولات 

منطقه و در ارتباط با عربستان است. 
  چرا عربستان به سمت ایران چرخید؟

برخی تحلیلگران روابط بین الملل بر این عقیده اند 
تغییر کامل در لفظ و لحن سعودی ها، ناشی از ناامیدی 
از برتری پیدا کردن در درگیری های نظامی اش است؛ 
عربس��تان بازنده جنگ در س��وریه بود، یمن جنگی 
پرهزینه با تبعات بین المللی و ضدحقوق بشری برای 

عربس��تان به حس��اب می آید، معادلات ع��راق برای 
س��عودی ها بسیار پیچیده اس��ت و لبنان نیز تاثیرات 
مبهمی بر تحولات عربس��تان می گ��ذارد. در چنین 
شرایطی به نظر می رسد عربستان ناچار است از شرکت 
در چنین جنگ های بی نتیجه و پرهزینه ای دوری کرده 
و به دنبال توافق با قدرت های منطقه ای بویژه ایران باشد. 
تحلیلگران بر این باورند یمن می تواند مهم ترین نقطه 
و آغاز توافق میان عربس��تان و ایران باشد. به گزارش 
العرب، اخیرا عربستان پیشنهادی برای توقف آتش بس 
در یمن داده است؛ بویژه شدت یافتن حملات نیروهای 
انصارالله یمن به مناطقی از خاک عربستان و همچنین 
بی میلی آمریکایی ها در حمایت از عربستان در جنگ 
یمن، عربس��تان را وادار به عقب نشینی از جنگ یمن 
کرده است. ایران نیز در یک موضع گیری جدید از زبان 
وزیر امور خارجه خود اعلام کرد کشورش توقف جنگ 
و بازگشت به مذاکرات برای پایان دادن به جنگی ویرانگر 

در یمن را تایید می کند. 
این صحبت ها در جریان دیدار محمدجواد ظریف با 
محمد عبدالسلام طی سفری که وزیر ایرانی به عمان 
داشت، بیان شد؛ جایی که پیش بینی می شود ایستگاه 
اصلی تلاش های صلح در یمن باشد، چرا که عمان در 
زمینه میانجیگری های دش��وار و حفظ روابط خوب با 
عربستان و ایران، به اضافه رابطه قطع نشدنی با نیروهای 

انصارالله یمن از موقعیت خوبی بهره مند است. 
در عین حال، ایران در همان سال هایی که محمد 

بن س��لمان به دنبال به رخ کشیدن تجهیزات نظامی 
آمریکایی اش در مقابل مردم بی دفاع یمن بود، قدرت 
خ��ود در منطقه را با از بی��ن بردن داعش و کمک به 
مردم برای مبارزه با تروریس��ت ها نش��ان داد. از بین 
رفتن داعش در عراق و س��وریه و تروریست هایی که 
از طرف حکام کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس به 
س��وریه رفته بودند، نمایی از قدرت نظامی و در عین 
حال قدرت دیپلماسی عمومی ایران در منطقه را نشان 
داد ک��ه در نهایت ثمره آن در روزهای اخیر توس��ط 

رسانه ها دیده شد. 
حکام سعودی خسته از شکست های خود در یمن، 
سوریه و عراق، در نهایت برای تامین امنیت خود و تامین 
امنیت تاسیسات نفتی شان رو به سوی ایران و مذاکره با 
تهران آورده اند. آنها که دیگر می دانس��تند خرید انواع و 
اقسام تجهیزات نظامی از آمریکا نمی تواند آنها را از حملات 
نیروهای مقاومت و مردمی یمن دور نگه دارد، به این نتیجه 
رسیده اند که بهتر است مشکلات خود با تهران را نه در 
زمین جنگ های نیابتی منطقه ای، بلکه پشت میز مذاکره 
حل کنند. تغییر لحن محمد بن سلمان از »جنگ را به 
داخل ایران می کشانیم« به »یک رابطه خوب و مثبت با 
ایران به نفع همه طرف هاست«، یک شبه  اتفاق نیفتاد و 
حاصل مسیری است که تهران در نمایش اقتدار ملی خود 

و کمک به متحدان خود در منطقه نشان داد. 
  خروج آمریکا، آغاز دوران نوین دیپلماسی منطقه ای؟

با خروج نظامی آمریکا از منطقه، برخی تحلیلگران بر 

این باور بودند که این خروج به منزله تشدید درگیری ها 
در منطقه خواهد بود اما برخلاف پیش بینی های بدبینانه 
ساختار سیاس��ت خارجی آمریکا، با آغاز روند خروج 
نظامی آمریکا از منطقه، نه تنها آش��وب و آشفتگی در 
منطقه س��ر بر نداشت، بلکه دیپلماسی منطقه ای هم 
فعال شده است. به گزارش سایت خبری امواج، از ماه 
ژانویه، دست کم ۵ نشست میان ایران و کشورهای منطقه 
برگزار شده که در آنها علاوه بر عربستان، نمایندگانی از 

امارات، اردن و مصر هم شرکت داشته اند. 
ب��ه نظر نمی رس��د در آینده نزدیک بت��وان انتظار 
صلح جامع و کامل میان ایران و عربس��تان را داشت. 
درگیری میان ۲ کش��ور قدمت��ی دیرینه دارد و حتی 
اگر درگیری های منطقه ای حل و فصل ش��ود، به نظر 
می رس��د از منظر تئوری نی��ز حل و فصل تقابل میان 
ایران و عربستان آسان نخواهد بود. پس آنچه به عنوان 
خوشبینانه ترین سناریوی احتمالی انتظار می رود، آشتی 
و زیستی مسالمت آمیز در کنار یکدیگر است؛ توافقی 
صلح آمیز که روابط ۲ کش��ور را در نبردهای نیابتی به 
یک صلح ملایم تبدیل کرده و امکان همکاری در آینده 
را فراهم می کند، شرایطی که تمام کشورهای منطقه 

می توانند از آن منتفع شوند. 
  مذاکرات تهران- ریاض نشانه ای از افول آمریکا؟

با این حال هر اتفاقی که در روابط ایران و عربستان 
بیفتد، آمریکا در این میان س��همی از نتایج مذاکرات 
نخواهد داش��ت. نشریه »اسلیت«3 در گزارشی در این 
باره خاطرنشان کرده است گفت و گوهای دیپلماتیک 
تهران- ریاض نش��ان داده است لازم نیست برای حل 
شدن هر گره ای در منطقه خاورمیانه، آمریکا وارد شود! 
ادامه در صفحه 6

بن سلمان سرانجام با واقعیت های منطقه آشنا شد؟

دلایل سعودی برای آغاز مذاکرات سازش با ایران
نگاه
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زن انتفاضه نقطه 
 تأکید  گروه های فلسطینی بر مقاومت  

 در پی تشدید خشونت  نظامیان صهیونیست 
علیه فلسطینی های ساکن  قدس 

 اسماعیل هنیه در نامه ای  به رهبر انقلاب:
 ملت  فلسطین تا  تشکیل کشور مستقل فلسطین

 به پایتختی قدس شریف  باز نمی ایستد

    نقش تعیین کننده موشک ها در صورت شکل گیری انتفاضه سوم

تعداد کل قربانیان 74910 نفر

۳۸۶
  طی 24 ساعت 386 نفر از هموطنان 

بر اثر ابتلا به کرونا جان خود را از دست دادند

  گفت و گو با پرویز سروری درباره عملکرد 
شورای پنجم؛ سیاسی کاری به جای کار !

صفحات 2 و 7



سیاسی
مسأله فلسطین همچنان باید در صدر دغدغه های جهان اسلام باشد

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اسلامی در نشست مجازی »روز قدس، روز مستضعفین« که از سوی مجمع جهانی بیداری اسلامی برگزار شد، روز قدس و مساله فلسطین را مهم ترین 
مساله در صدر دغدغه ها و مسائل راهبردی جهان اسلام دانست. علی اکبر ولایتی با ادای احترام به تمام شهیدان فلسطینی و غیرفلسطینی راه آزادی قدس بویژه سردار پرافتخار جهان اسلام 
سپهبد شهید سلیمانی گفت: این روز حقیقتا »یوم الله« است که نشان می دهد مساله فلسطین، همچنان باید در صدر دغدغه ها و مسائل راهبردی جهان اسلام قرار داشته باشد.

دوشنبه 2۰ اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 32۰5

نامه هنیه به رهبر انقلاب در پی تجاوزات 
اخیر صهیونیست ها در قدس

»اسماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت 
اس��لامی »حماس« در مرقومه ای ب��ه رهبر حکیم انقلاب 
اس��لامی حضرت آیت الله العظمی خامنه ای ضمن تشریح 
حوادث و تحولات جاری در قدس اش��غالی، خواستار اتخاذ 
موضع قاطع جهان اس��لام برای حمایت از ساکنان قدس و 

توقف جنایات اشغالگران اسرائیلی شد. 
به گزارش مرکز اطلاع رس��انی فلسطین، متن این پیام 

بدین شرح است:
حضرت آیت الله العظمی سیدعلی خامنه ای حفظه الله

رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران
سلام علیکم و رحمه الله و برکاته

درودی صمیمانه و بعد؛
مایه خرسندی ما در جنبش حماس است که در این 
ایام مبارک و روزهای پایانی ماه رمضان، س��لام و درود و 
تقدیر خالصانه خود را محضر جنابعالی تقدیم نماییم. از 
خداوند متعال خواستاریم که این ماه بزرگ و عید سعید 
فطر را بار دیگر با خیر و برکت نصیب جمهوری اسلامی 
ایران و ملت بزرگ آن و امت اسلامی گرداند؛ چه او شنوا 

و اجابت کننده دعاست. 
همان گون��ه که حضرتعالی در جریان بوده و هس��تید، 
حملات و تجاوزات صهیونیس��ت های غاصب علیه قدس و 
ساکنان آن اعم از تشدید عملیات یهودی سازی، شهرک سازی، 
کوچاندن اجباری فلسطینیان، پاکسازی نژادی و حملات به 
منطقه باب العامود و ش��یخ جراح، همچنین تجاوزات علیه 
مسجد الاقصی و معتکفین در آن اعم از تعرض به این مسجد 
مبارک یا سرکوب نمازگزاران و بستن درهای آن و ممانعت از 
ورود فلسطینیان به آن برای اقامه نماز و عبادت ادامه دارد که 
تمام اینها تلاشی گسترده از سوی سران رژیم اشغالگر برای 
مشروعیت بخشی به شهرک سازی، کوچاندن فلسطینیان، 
مصادره خانه ها و املاک آنان و تثبیت تقسیم زمانی و مکانی 
مسجد مبارک الاقصی و تغییر وضعیت حاکم بر آن است و 
این جنایتی جدید است که از تمام خطوط قرمز فراتر رفته و 
احساسات و عواطف امت اسلامی را جریحه دار کرده و شهر 
قدس و تاریخ اسلامی آن و موجودیت، رزق و روزی و آینده 
و حقوق مشروع ساکنان آن را هدف گرفته است، کما اینکه 
مستقیما مسجد مبارک الاقصی و پاسداران آن را نیز هدف 

قرار داده است. 
م��ا در جنبش حم��اس در مقابل تج��اوزات و جنایات 
دشمن صهیونیستی در ماه مبارک رمضان و اوضاع متشنج 
و خطرناک حاکم بر قدس و مسجدالاقصی -که نسبت به 
تبعات و پیامدهای خطرناک آن هشدار می دهیم- خواستار 
تحرک فوری برای اتخاذ موضعی قاطع در قبال این جنایات و 
تلاش برای بسیج مواضع اسلامی و دیپلماسی عربی، اسلامی 
و بین المللی به منظور بازداشتن دشمن صهیونیستی از ادامه 
جنایات وحش��یانه خود علیه ملت فلس��طین و سرزمین و 
مقدس��ات آن در ش��هر قدس اشغالی بویژه مسجد مبارک 
الاقصی هس��تیم. تلاش های مستمر و گسترده اشغالگران 
صهیونیس��ت در ش��هر قدس برای کوچاندن اجباری ۲۸ 
خانواده فلسطینی در محله شیخ جراح و حملات شنیع علیه 
ساکنان محله باب العامود و تعرضات متجاوزانه و تحریک آمیز 
به مسجدالاقصی و سرکوب معتکفین در آن، جنایت و اقدامی 
خطرناک اس��ت که نباید در مقابل آن سکوت کرد یا بدون 
واکنش��ی قوی که به بازداشتن رژیم اشغالگر و سران آن از 
ادامه جنایات علیه قدس و مسجدالاقصی و ملت فلسطین 
بویژه تصمیم شهرک نشینان اشغالگر اسرائیلی برای تعرض 
گس��ترده به مس��جدالاقصی در ۲۸ ماه مب��ارک رمضان با 
هماهنگ��ی گروهک های یهودی و حمایت ارتش این رژیم 

بینجامد، از کنار آن گذشت. 
ما در این ایام ماه مبارک رمضان، ماه همبستگی، همکاری 
و پیروزی این پیام را خدمت جنابعالی ارسال می کنیم و ما 
همه باور و امید داریم که امت اسلامی همچون بنایی محکم 
و آهنی��ن در صفی واحد قرار گیرد - همیش��ه همین مایه 
پیروزی در قدس و مقدسات بوده است- و به حمایت از ملت 
فلسطین در قدس و مسجدالاقصی جهت مقابله با جنایات 
اشغالگران صهیونیست و بازداشتن شهرک نشینان اشغالگر از 
ادامه تجاوزات و حمایت از مقاومت و پایداری ساکنان قدس 

و پاسداران مسجدالاقصی برخیزد. 
ملت فلس��طین در قدس اش��غالی که بیش از ۵۰ سال 
است راه مقاومت و صبر و بردباری را برای دفاع از سرزمین و 
مقدسات فلسطین به نیابت از امت اسلامی و عربی در پیش 
گرفته، هرگز از ادامه این مسیر تا پیروزی، بازگشت به این 
سرزمین و تشکیل کشور مستقل فلسطین به پایتختی قدس 
شریف باز نمی ایستد. از درگاه خداوند متعال خواستاریم شما 
را محفوظ و موفق و پیشرفت و شکوفایی روزافزون را نصیب 
جمهوری اسلامی بگرداند. درود و تقدیر خالصانه ما را بپذیرید. 

وزیر کشور:
 معتقدم اقدام شورای نگهبان 

یک گام رو به جلو است
رحمانی فضلی گفت: معتقدم اقدام اخیر شورای نگهبان 
در زمینه تسهیل ثبت نام داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری 
یک گام رو به جلو است.  وزیر کشور در پایان جلسه ستاد 
انتخابات کشور در جمع خبرنگاران با اشاره به ابلاغیه اخیر 
ش��ورای نگهبان و اجرای آن از س��وی وزارت کشور گفت: 
شورای نگهبان پیرو ابلاغ سیاست های کلی انتخابات موظف 
شده رجال سیاسی را تعریف و تفسیر کند و شرایطش را 
بگوید. این مسؤولیت کاملا بر عهده شورای نگهبان است 
ک��ه ش��ورای نگهبان هم این کار را انج��ام داد و به وزارت 
کش��ور ابلاغ کرد. وزیر کشور با بیان اینکه طبق قانون هر 
نوع ابلاغیه قانون و آنچه در حکم قانون است باید توسط 
رئیس جمهوری به دس��تگاه های اجرایی ابلاغ شود، اظهار 
کرد: این موضوع را روز بعد از ابلاغ از سوی شورای نگهبان 
در نامه ای به اطلاع رئیس جمهوری رساندیم. رحمانی فضلی 
افزود: در این زمینه موضوع اول نحوه ابلاغ اس��ت که باید 
از طریق رئیس جمهوری باشد و دوم اینکه تفسیر حقوقی 
توس��ط معاونت حقوقی رئیس جمهوری به ما اعلام شود. 
وی با بیان اینکه قسمت عمده این ابلاغیه مربوط به خود 
شورای نگهبان است و شورای نگهبان به نظر بنده یک گام 
در این زمینه جلو رفته است، گفت: قبلا هم شورای نگهبان 
طبق نظارت استصوابی عمل نظارت را بر همین اساس انجام 
می داده اس��ت. شورای نگهبان این بار نیز همان اقدامی را 
که انجام داده است تحت یک سری شاخص ها و یک سری 

شرایط توضیح داد و مشخص و تبیین کرد. 

اخبار

گروه سیاسی: عباس عراقچی، رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی 
در مذاکرات وین طی موضعی سوال برانگیز گفت ممکن است 
ایران تمدید همکاری ه��ا با آژانس بین المللی انرژی اتمی را 
در زمینه بازرسی از سایت های هسته ای خود در نظر بگیرد. 
به گزارش »وطن امروز«، معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
در گفت وگو با شبکه تلویزیونی »ان اچ کی« ژاپن در این باره 
گفت: ایران امیدوار است پیشرفت کافی )در وین( حاصل شود 
تا به تمدید )توافق با آژانس( نیازی نباشد. وی افزود: اما اگر نیاز 
شود، ایران در زمان مناسب تمدید را در نظر خواهد گرفت. 

طبق گزارش این رسانه، ایران اعلام کرده همکاری خود با 
آژانس درباره بازرسی های هسته ای را در صورت عدم حصول 
پیشرفت در گفت وگوها بر سر برداشته شدن تحریم های آمریکا 
و سایر مسائل، تا اواخر ماه مه )اوایل خرداد( پایان خواهد داد. 
ان اچ کی ژاپن در ادامه گزارش خود می نویسد: تصور می شود 
عراقچی و »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در دیدار روز پنجش��نبه خود در مقر آژانس در وین در 

این باره گفت وگو کرده اند. 
اشاره این رسانه ژاپنی در شرایطی است که عباس عراقچی 
بعدازظهر پنجش��نبه پس از ورود به اتریش برای شرکت در 
دور جدید مذاکرات، با مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در مقر آژانس در وین دیدار کرد و نکته قابل تامل این دیدار 
این بود که از محتوای ملاقات و محورهای مطرح شده در این 
گفت وگوی دوجانبه هیچگونه خبری منتشر نشد و این دیدار 
در فضایی اتفاق افتاد که پیش از آن روزنامه وال  استریت ژورنال 
گزارش داد هیأتی از آژانس بین المللی انرژی اتمی طی روزهای 

آینده به ایران سفر می کند. 
تیم مذاکره کننده دولت در مذاکرات احیای توافق هسته ای 
به ریاست عراقچی به سبک و سیاق مذاکرات برجام رویکرد 

مخفی کاری را در پیش گرفته است و همان طور که روایت های 
تیم ایرانی از میز مذاکرات گرند هتل وین مبنی بر رفع تحریم ها 
اختلاف و تضادهای فاحشی با روایت طرف آمریکایی و اروپایی 
دارد، ای��ن بار هم تیم ایرانی ترجیح داد از ملاقات عراقچی و 
مدیرکل آژانس و قول و قرارهای احتمالی داده ش��ده در این 
دیدار اطلاعاتی داده نشود و تیم مذاکره کننده ایرانی تمام توان 
خود را به تکذیب اخبار موثق شبکه برون مرزی ایران- پرس 
تی وی - از روند مذاکرات که تاکنون به مذاق دولتی ها خوش 

نیامده است، مصروف کرد. 
در عین حال مساله حائز اهمیت در گفت وگوی عراقچی با 
خبرنگار شبکه ژاپنی این است که معاون سیاسی محمدجواد 
ظریف بر اس��اس ک��دام مجوز و به نمایندگی از چه کس��ی 
پالس احتمال و امکان تمدید توافقی-تفاهم موقت ۳ ماهه با 
آژانس- را می دهد که تصمیم گیری درباره آن حاکمیتی و بر 
عهده نهادهای عالی از جمله شورای عالی امنیت ملی است؟ 
افزون بر اینکه این اقدام دور زدن و بلااثر کردن قانون هسته ای 
مجلس- اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع 
ملت ایران- است که با متوازن کردن معادله هسته ای یکطرفه 
و به ضرر ایران، نقش مهمی در اهرم سازی کشورمان در برابر 

اهرم فشار طرف مقابل داشته است. 
گفتنی اس��ت بعد از تفاهم کوتاه مدت و ۳ ماهه س��ازمان 
ان��رژی اتمی ایران با آژانس، رافائل گروس��ی، مدیر کل این 
س��ازمان در گفت وگوهای متعدد رس��انه ای خود از خاموش 
شدن دوربین های نظارتی آژانس در ایران و توقف کامل اجرای 
پروتکل الحاقی از سوی کشورمان به انحای مختلف ابراز نگرانی 
کرده اس��ت، از جمله اینکه مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در مصاحبه اخیرش با بلومبرگ اظهار کرد نگران است 
ایران اطلاعات ضبط شده را در صورت عدم توافق بموقع پاک 

کند و افزود امیدوار است این اتفاق نیفتد. 
این شبکه آمریکایی هفته گذشته و پیش از ملاقات عراقچی 
و گروس��ی در وین گزارش داد قدرت های جهانی در تلاشند 
توافق هس��ته ای با ایران را قبل از موعد پایان توافق ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی احیا کنند. بلومبرگ با اشاره به 
تایید این مساله از سوی ۲ مقام اروپایی که در میانجیگری روند 
گفت وگوها در وین مشارکت دارند و به دلیل حساسیت این 
گفت وگوها خواستند نام شان فاش نشود، هدف گذاری شدن 
ای��ن تاری��خ را تایید کرد و به نقل از آنها افزود اگرچه ایران و 
آمریکا در مسیر توافق پیشرفت کرده اند اما همچنان راه زیادی 
تا رس��یدن به تفاهم باقی است. طبق این گزارش، با نزدیک 
ش��دن به ۲۲ مه )اول خرداد( گفت وگوها فوریت یافته است. 
دامنه نگرانی ها از پایان توافق ایران و آژانس البته به واشنگتن 
هم رس��ید و جمعه وندی شرمن، معاون وزیر خارجه آمریکا 
در نخستین موضع گیری رسمی خود درباره مذاکرات احیای 
برج��ام در وین پس از تص��دی معاونت وزارت خارجه با رای 
سنای آمریکا در گفت وگو با اندیشکده شورای آتلانتیک ابراز 
امیدواری کرد آمریکا بتواند به تفاهمی در مذاکرات وین دست 
پیدا کند تا بتوان توافق فنی میان ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را که در پایان ماه جاری میلادی منقضی می شود، 
تمدید کرد. او گفت: »امیدوارم به تفاهماتی دست پیدا کنیم 
تا بتوانیم توافق فنی آژانس بین المللی انرژی اتمی با ایران را 

که اواخر ماه مه منقضی می شود، تمدید کنیم«.
حالا در شرایطی که ایران تنها طرف عمل کننده به برجام 
بوده و باید در موضع طلبکاری قرار داشته باشد، عراقچی و تیم 
مذاکره کننده ظاهرا می خواهند باز هم در مقام برطرف کننده 
نگرانی های غیرمشروع طرف مقابل عمل کنند. ان اچ کی ژاپن 
که ظاهرا از آنچه در جریان ملاقات معاون سیاسی وزارت امور 

خارجه و مدیرکل آژانس گذشته اطلاع دارد، می نویسد: گمان 
می شود عراقچی و گروسی در دیدار روز پنجشنبه شان در مقر 
آژان��س در وین درب��اره این موضوع )تمدید توافق( گفت وگو 
کرده باش��ند. این ش��بکه در ادامه گزارش خود می نویس��د: 
تحلیلگران معتقدند ای��ران ظاهرا می خواهد با حفظ موضع 
همکاری اش ب��ه مذاکرات دیپلماتی��ک اولویت بدهد، چون 
 متوقف کردن بازرسی های هسته ای با محکومیت جهانی مواجه 

خواهد شد. 
اینکه عراقچی خبر امکان تمدید توافق ایران و آژانس را باید 
در گفت وگو با رس��انه ژاپنی در میان بگذارد هم جالب توجه 
اس��ت؛ چه اینکه در مقطعی از سال 9۸ که حسن روحانی و 
محمدجواد ظریف بش��دت متمایل به مذاکره با ترامپ شده 
بودند، این »آبه ش��ینزو« نخست وزیر مستعفی ژاپن بود که 
نقش واس��طه ترامپ را ایفا کرد و با مس��افرت به ایران پیام 

رئیس جمهور سابق آمریکا را به تهران آورد.
گفتنی اس��ت طبق ماده 6 قانون هسته ای مجلس، دولت 
موظف بوده اس��ت در ص��ورت عدم اج��رای کامل تعهدات 
کش��ورهای متعاهد 1+4 )آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و 
روسیه( در قبال ایران و عادی نشدن روابط کامل بانکی و عدم 
رف��ع کامل موانع صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های 
نفتی ایران و برگشت کامل و سریع ارز حاصل از فروش نفت، 
۲ ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون )اسفند 99( در مجلس 
ش��ورای اسلامی، نظارت های فراتر از پادمان از جمله اجرای 

داوطلبانه سند )پروتکل( الحاقی را متوقف کند. 
با این حال غیر از بازه زمانی مقرر در قانون، از اس��فندماه 
تاکنون که موعد تفاهم ۳ ماهه ایران و آژانس است که تهران 
یک فرصت دیگر به طرف ه��ای مقابل اعطا کرد، طرف های 

غربی در برجام به تعهدات خود عمل نکرده اند.

عباس عراقچی در گفت وگو با شبکه ژاپنی از احتمال تمدید توافق 3 ماهه ایران و آژانس  خبر داد

ج از  نوبت؟ امتیاز دهی خار

گروه سیاسی: آیت الله سیدابراهیم 
رئیس��ی در بیست و ششمین سفر 
استانی خود، روز گذشته به همراه 
جمعی از مسؤولان عالی قضایی، 

وارد استان همدان شد. 
در این س��فر، بررسی مسائل و 
مشکلات قضایی و حقوقی استان 
همدان و نتیجه ارزیابی تیم های 

کارشناسی که از هفته های گذشته برای بررسی آخرین 
مس��ائل و تهیه گزارش های کارشناس��ی در این استان 
حضور یافته اند در دس��تور کار قرار خواهد گرفت. دیدار 
با قضات، کارکنان و مسؤولان قضایی و حضور در جلسه 
شورای اداری از برنامه های رئیس قوه  قضائیه در سفر به 
اس��تان همدان خواهد بود. آیت الله رئیسی در این سفر 
با حضور در شورای قضایی همدان به بررسی مشکلات 
حقوقی و قضایی این استان خواهد پرداخت. رئیس قوه 
 قضائیه طی س��خنانی در بدو ورود به فرودگاه همدان، 
این سفر استانی که در ماه مبارک رمضان انجام می شود 
را ب��ه فال نیک گرف��ت و اظهار کرد: قرار بود یک ماه و 
نیم قبل س��فر به استان همدان انجام شود که به دلیل 
موج چهارم شیوع کرونا در  کشور این مهم محقق نشد 
و امروز پس از استعلام و پیگیری از ستاد ملی مقابله با 

کرونا، شرایط برای انجام سفر مهیا شد. 
آی��ت الله رئیس��ی در دی��دار ب��ا قض��ات و کارکنان 
دادگس��تری همدان گفت: کسانی که به هر دلیل دچار 
آسیب شدند و کار آنها به زندان کشیده شد قوه  قضائیه 
وظیف��ه اصلاح آنه��ا را در کنار رس��یدگی به پرونده ها 
دارد. کس��انی که آس��یب دیده اجتماعی هس��تند باید 
»بازاجتماعی« شوند و نگاه و سیاست سازمان زندان ها 

هم بر این موضوع است. 
وی یادآور شد: تمام دستگاه قضا و بدنه آن باید متاثر 
از اجرای س��ند تحول شود. اگر همه بدنه دستگاه قضا 
حس تحول پیدا نکند تحول به عنوان یک دستورالعمل 
می ماند. در ابتدا باید خود دستگاه این حس را پیدا کند. 
مردم باید حس کنند تحول ایجاد شده است. رئیس قوه  
قضائیه بیان داش��ت: اتقان تصمیمات دس��تگاه قضایی 
بس��یار مهم اس��ت. فرآیند قضایی برای تضمین حقوق 
مردم اس��ت و نه نقض قطعی آرا، بار ها تاکید کرده ام و 
باز هم تاکید می کنم که در صدور قرار تامین بویژه قرار 
بازداشت یا منتهی به بازداشت بسیار باید با احتیاط عمل 
ک��رد و صرفا در مواقع��ی که ضرورت وجود دارد چنین 

قرار هایی صادر کرد.
رئیس قوه  قضائیه در ش��ورای اداری اس��تان همدان 
اظهار کرد: می خواس��تند با تحریم ها در صنایع دفاعی 

و صنع��ت هس��ته ای پیش��رفت 
نداشته باشیم اما امروز به اعتراف 
بسیاری  نوآوری های  کارشناسان 
در صنایع دفاعی و هسته ای داریم. 
رئیسی  س��یدابراهیم  آیت الله 
تاکید کرد: کس��انی که به دنبال 
خنثی کردن تحریم هس��تند کار 
برای شان قابل انجام است. غربی ها 

مگر می توانند جلوی پیشرفت ملت ایران را بگیرند؟
وی افزود: آنچه رهبر انقلاب در سال پشتیبانی تولید 

از ما می خواهند همین است. 
آیت الله رئیسی ادامه داد: در بازدید از کارخانه سوال 
کردی��م مگر مواد اولی��ه از خارج وارد می ش��ود؟ مواد 
اولیه کارخانه نه تنها در س��طح کش��ور، بلکه در استان 
قابل تامین اس��ت. برداش��ت من این بود ظرف 1۰ روز 
]هرچند ضرب الاجل ۳۰ روزه داده ش��د[ این کارخانه 

باید راه بیفتد. 
رئیس قوه  قضائیه با بیان اینکه خصوصی س��ازی در 
برنامه های توسعه کش��ور مورد تاکید بوده است و باید 
انجام شود اما دولت باید ۳ کار کند، تصریح کرد: هدایت، 

نظارت و حمایت وظیفه دولت است. 
وی ادام��ه داد: اگر وظایف دولت انجام ش��ود، فردی 
ک��ه به او واگذاری ص��ورت می گیرد باید تولید را حفظ 
کند و افزایش دهد و اشتغال ایجاد کند، نه اینکه ۵۰۰ 
نی��رو را ب��ه ۵۰ نیرو تبدیل کند. ما به عنوان دس��تگاه 
قضایی از خصوصی س��ازی حمایت می کنیم اما باید بر 

خصوصی سازی ها نظارت داشت. 
رئیس دس��تگاه قضا گفت: نس��بت ب��ه تجویز های 
کش��ور های دیگر باید دقت کرد؛ آنه��ا نمی خواهند ما 
درباره موضوعات مختلف ]به  عنوان مثال در کشاورزی[ 

به استقلال برسیم. 
وی افزود: نظام س��لطه نمی خواهد کشور های دیگر 
مستقل شوند. باید از تجربه های کشور های دیگر استفاده 

کنیم اما مراقب تجویز های آنها باشیم. 
آی��ت الله رئیس��ی تصریح ک��رد: ما بای��د از مدیران 
ریسک پذیر شجاع دارای روحیه جهادی و فرهنگ »ما 
می توانیم« حمایت کنیم و ما به عنوان قوه قضائیه وظیفه 

داریم از این مدیران حمایت کنیم. 
رئی��س قوه  قضائیه با بیان اینکه درکنار کیفر مجرم، 
اصلاح مجرمان نیز اهمیت دارد، گفت: زندان های ما باید 

آموزشگاه نیکی ها باشد. 
وی ادامه داد: کار های تحولی آغاز ش��ده و امیدواریم 
حرکت به سمت »باز اجتماعی کردن« فرد آسیب دیده 

اجتماعی باشد.

گ�روه سیاس�ی: رئی��س مجلس 
گفت: بدون ق��درت میدان، قدرت 
دیپلماسی توانی برای موفقیت ندارد 
و این دوگانه سازی به طور حتم ضد 

منافع ملی است. 
محمدباقر قالیباف در ابتدای جلسه 
علنی روز گذش��ته مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: این روزها مذاکرات 

بین ایران و 1+4 همراه با فراز و نشیب های زیادی در جریان 
است. یک روز اخبار پیشرفت مذاکرات و روز دیگر، خبرهای 
بروز اختلافات منتشر می شود که همه اینها نشان دهنده جدی 
بودن مذاکرات اس��ت. وی ادامه داد: خداوند بزرگ را شاکریم 
که قانون اقدام راهبردی مجلس برای لغو تحریم ها باعث باز 
ش��دن قفل های صنعت هسته ای ش��ده و ظرفیت های لازم 
جهت مذاکرات را برای تیم مذاکره کننده فراهم آورد. همین 
ظرفیت های تولیدشده و قدرت عینیت یافته، محور بده بستان ها 
در مذاکرات جاری قرار گرفته تا به پشتوانه این قدرت آفرینی 
امکان تأمین و تضمین منافع مردم فراهم شود. رئیس مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: صدای واحد مسؤولان جمهوری 
اسلامی که تحت مدیریت هوشمندانه رهبر انقلاب ایجاد شده، 
نقش مهمی در جلوگیری از زیاده خواهی های دشمن داشته 
اس��ت. حفظ این اتحاد تا رس��یدن به نتیجه مطلوب نهایی 
ضروری است. قالیباف افزود: همسو با سیاست های تعیین شده 
از سوی رهبر انقلاب، ما به دنبال رفع کامل، عملی و فوری همه 
تحریم ها هستیم. اگر همه تحریم ها به طور کامل برداشته شود 
و اثرات اقتصادی آن نیز به صورت عملی راستی آزمایی شود، 
نباید حتی یک ساعت در موافقت با انجام تعهداتی که ایران 
در برجام پذیرفته است، تأخیر کرد. وی تأکید کرد: دشمنان 
ای��ران بدانند مردم ما به رغم تلاش برای رفع تحریم ها، هرگز 
منتظر اقدام آنان نخواهند بود. ابتکار عمل دست ایران است، 
بنابراین به آنها توصیه می کنیم به جای زیاده خواهی و تعلل در 
مذاکرات، با انجام کامل و عملی تعهدات خود، بیشتر از این در 
رفع کامل تحریم ها تعلل نکنند زیرا با گذشت زمان، هزینه آنها 
برای بازگشت به برجام سنگین تر خواهد شد. قالیباف گفت: از 
تیم مذاکره کننده می خواهیم با قدرت در چارچوب سیاست های 
تعیین شده توسط رهبر انقلاب حقوق ملت ایران را مطالبه کنند 
و مراقب فریب های تجربه شده پیشین باشند. رئیس مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: موضوع بعدی که لازم است به رغم 
موضع گیری های قبلی از تریبون مجلس نیز به آن اشاره کنم 
درباره برخی صحبت ها علیه قهرمان ملی ایران و دوگانه سازی 
غیرکارشناسی و وهم آلود از قدرت میدانی و دیپلماسی است. 
قالیباف با بیان اینکه این دوگانه سازی ضد منافع ملی است، 
اف��زود: بدون ق��درت میدانی، قدرت دیپلماس��ی توانی برای 
موفقیت ندارد و بدون قدرت دیپلماسی، قدرت میدانی هرگز 

ب��ه تمام اه��داف خود ب��رای تأمین 
منافع ملی دست نخواهد یافت، این 
همان مجاهدت هوشمندانه ای است 
که حاج قاسم سلیمانی در منطقه با 
هم افزایی قدرت میدانی و دیپلماسی، 
توطئه دشمنان را خنثی کرد و قدرت 
عظیمی برای دیپلماسی به وجود آورد. 
وی اظهار داشت: در روزهای اول پس 
از شهادت حاج قاسم گفته بودم همان طور که شهادت شهید 
بهشتی ریشه منافقان را کَند و خطر جریان نفاق را از انقلاب 
دور کرد، خون شهید سلیمانی نیز جریان خودباخته غرب زده 
را رسوا می کند و به فضل الهی ریشه آنها را می خشکاند. امروز 
آثار این اتفاق عظیم را می بینیم و مطمئن هستیم خون شهید 
سلیمانی تأثیراتی تاریخ ساز در مسیر پیشبرد آرمان های انقلاب 
خواهد داشت. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مجلس 
وظیفه خود می داند نسبت به برخورد با عوامل و مؤثرین این 
قبیل اقدامات نسنجیده، پیگیری های لازم را انجام دهد و از 
ظرفیت های قانونی خود استفاده کند. قالیباف با بیان اینکه با 
نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری و شوراها، ضروری 
اس��ت برای زمینه س��ازی جهت برگزاری انتخابات پرشور، با 
مشارکت حداکثری تأکید کنیم، گفت: حضور آگاهانه و پرشور 
ملت ایران در عرصه انتخابات راه حل مشکلات کشور و خواسته 
همه دلسوزان نظام مقدس است. وی تاکید کرد: امیدوارم شاهد 
رقابت جدی بین نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری و شوراها 
باشیم که نتیجه آن حرکت به سمت کارآمدی ساختار اجرایی 

و اداری کشور برای حل مشکلات مردم باشد. 
برگزاری نشس�ت کمیس�یون امنیت مل�ی مجلس برای  ■

پاسخگویی ظریف
صبح روز گذش��ته جلسه غیرعلنی مجلس برای بررسی 
فایل صوتی وزیر امور خارجه برگزار شد. پس از آن نمایندگان 
مجلس در صحن علنی نیز نسبت به فایل صوتی محمدجواد 
ظریف واکنش نش��ان داده و بشدت اعتراض کردند. شهریار 
حیدری، نایب  رئیس کمیسیون امنیت و سیاست خارجی در 
گفت وگو با مهر با اشاره به جلسه این کمیسیون با ظریف گفت: 
در این جلسه تحقیق و تفحص از مرکز تحقیقات استراتژیک 
ریاست جمهوری که مسؤولیت ضبط و نگهداری فایل صوتی 
ظریف را داشت، به تصویب رسید تا مشخص شود چه کسانی 
اقدام به پخش این فایل صوتی کرده اند. وی افزود: 1۳ نفر از 
نمایندگان از وزیر امور خارجه درباره فایل صوتی سوال کردند، 
که ظریف پاسخ داد این فایل صوتی برای انتقال تجربه بود و من 
از پخش آن بی اطلاع هستم. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
تصریح کرد: وزیر امور خارجه اعلام کرد قصد تضعیف سردار 
سلیمانی را نداشتم اما پاسخ های ظریف برای سوال کنندگان 

قانع کننده نبود.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به شروط اجرای اصل ۴۴ تأکید کرد

واگذاری به شرط اشتغال
تمام دستگاه قضا و بدنه آن باید متأثر از اجرای سند تحول شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به مذاکرات وین:

قانون لغو تحریم ها قفل مذاکرات هسته ای را شکست
دیپلماسی بدون قدرت میدان توان موفقیت ندارد



گروه اقتصادی: مجلس شورای اسلامی با افزایش هدفمند میزان 
تس��هیلات ازدواج در بودجه 1400، گامی در راستای تسهیل 
ازدواج جوانان برداشت اما بررسی ها و گزارشات مردمی نشان 
می دهد بانک ها هیچ اهتمامی به پرداخت این تسهیلات ندارند.

به گزارش »وطن امروز«، از اواخر آذرماه 99 که لایحه بودجه 
1400 تقدیم مجلس شد، بحث وام ازدواج یکی از خبرهای داغ 
جامعه ش��د، چرا که در لایحه تقدیمی دولت مبلغ وام ازدواج 
مانند سال 99، 50 میلیون تومان باقی مانده بود اما اغلب مردم 
معتقد بودند با توجه به تورم و گرانی اقلام مورد نیاز برای آغاز 
زندگی، وام ازدواج نباید 50 میلیون تومان باقی بماند و حداقل 
ب��ه میزان تورم افزایش یابد.  پس از تصویب کلیات بودجه در 
کمیس��یون تلفیق، این کمیسیون مبلغ وام ازدواج را به 70 و 
100 میلیون تومان افزایش داد که این تصمیم از همان زمان 
با مخالفت بانک ها و بانک مرکزی همراه ش��د اما به رغم همه 
مخالفت ها، مجلس شورای اسلامی این میزان افزایش را تصویب 
کرد و مبلغ وام ازدواج در قانون بودجه 1400، 70 و 100 میلیون 
تومان ذکر شد و بانک ها مکلف به ارائه گزارش عملکرد ماهانه 

خود به مردم شدند. 
اوایل اردیبهشت ماه 1400 معاون ساماندهی امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانان در مصاحبه ای عنوان کرد هنوز پرداخت 
وام ازدواج افراد متقاضی در سال 1399 به پایان نرسیده و چند 
هزار نفر در صف دریافت وام ازدواج 50 میلیون تومانی هستند، 
همچنین ضوابط و شرایط اعطای وام 70 و 100 میلیون تومانی 
پس از تکمیل پرداخت وام افراد مانده در صف از سال 1399 
ابلاغ می ش��ود.  پس از انتشار این خبر، سیدمحسن دهنوی، 
عضو هیات رئیس��ه مجلس شورای اس��لامی به نمایندگی از 
مجلس شورای اسلامی در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی 
علت تعلل بانک ها در پرداخت وام ازدواج و ایجاد صف دریافت 
این وام را جویا و خواس��تار پرداخت بموقع و منظم این وام و 
همچنین اجرای دقیق و کامل قانون بودجه در موضوع ضمانت 
وام ازدواج ش��د. وی همچنین بیان ک��رد با توجه به آمارهای 
اقتصادی منتشر شده، بانک ها منابع کافی و حتی مازاد برای 
پرداخت بموقع وام ازدواج در اختیار داشتند و به تاخیر انداختن 
اعطای وام به دلیل کمبود منابع، ادعای نادرستی است. به علاوه 
در این نامه اشاره شد به افراد مانده در صف از سال 99 باید با 

مبالغ جدید وام پرداخت شود. 
پس از این نامه و پیگیری اجرای قانون بودجه توسط مجلس 
شورای اسلامی، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در مصاحبه ای 
سخنان معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان را 
تکذیب کرد و گفت: »دستور العمل پرداخت وام 7فروردین ماه 
ابلاغ ش��ده و صفی برای دریافت وام ازدواج وجود ندارد«. این 
در حالی است که گزارش های متعدد مردمی در بازه فروردین 
و اردیبهشت 1400 از وجود صف و تعلل بانک ها در پرداخت 
وام ازدواج و همچنین مشکلات مربوط به ضمانت این وام خبر 

می دهد. 
در همین راس��تا مجددا دهنوی ب��ه نمایندگی از مجلس 

ش��ورای اسلامی جوابیه ای به بانک مرکزی ارسال کرد که در 
آن به گزارش های متعدد مردمی اش��اره شده بود و همچنین 
تیم های ارزیابی میدانی دکتر دهنوی صحت این گزارش ها را 
تایید می کردند.  با توجه به مستندات و استدلال های منطقی 
موجود در این نامه، بانک مرکزی در نهایت ضوابط و ش��رایط 

دریافت وام ازدواج 70 و 100 میلیونی را ابلاغ کرد. 
حمایت از تشکیل خانواده نباید حالت شعاری پیدا کند  ■

عضو کمیسیون تلفیق در گفت وگو با »وطن امروز« درباره 
اهمیت لزوم اعطای وام ازدواج گفت: امروز یکی از موضوعات حائز 
اهمیت، وجود 12 میلیون مجرد در کشور است که از این تعداد، 
3 میلیون نفر آنها از سن ازدواج عبور کرده اند. باید برای ازدواج 
این 12 میلیون نفر تمهیداتی در قالب تسهیلات اندیشیده شود. 
در صورتی که برخی مشکلات مالی جوانان در نظر گرفته نشود، 
حمایت از ازدواج جوانان حالت شعاری به خود می گیرد. طبق 
آمارها 80 درصد هزینه خانوار به بخش مسکن باز می گردد. امروز 
با توجه به افزایش 780 درصدی قیمت رهن و اجاره مسکن، 
در برخی شهرهای بزرگ حتی رهن و اجاره برای برخی به آرزو 
تبدیل شده است. خرید خانه نیز که دیگر امکان پذیر نیست. حال 
بحث ملزومات اولیه تشکیل خانواده پیش می آید که همین لوازم 
خانگی نیز رشد 500 درصدی داشته است. پس با توجه به این 
مقدار رشد قیمت رهن و اجاره و قیمت کالاهای اساسی، عملا 
مبلغ سابق وام ازدواج که 50 میلیون تومان بود، جوابگوی نیاز 

متقاضیان برای تشکیل خانواده نبود.
اصرار نمایندگان با وجود مخالفت دولت، در نهایت موجب  ■

افزایش مبلغ وام ازدواج شد
وی با اشاره به سوءمدیریت دولت و مشکلات عدیده اقتصادی 
افزود: ذیل بررسی بودجه 1400 مبلغ وام ازدواج را به 2 صورت 
افزایش دادیم؛ بدین صورت که برای زوجین جوان تر )دختر زیر 

23 س��ال و پس��ر زیر 25 سال( با افزایش 100 درصدی مبلغ 
س��ابق، مقدار 100 میلیون تومان به ازای هر فرد و برای سایر 
زوجین مبلغ 70 میلیون تومان به ازای هر فرد را در نظر گرفتیم. 
نماینده مردم مجلس با ابراز تأسف از طی مسیر فعلی توسط 
بانک ها گفت: سیستم بانکداری ما در حوزه سیاست گذاری و 
به تبع آن تصمیم سازی توسط مسؤولان امر، دچار مشکلات 
قابل توجهی است. البته پیش از آن باید به این نکته توجه کرد 
که هدف از بانکداری، طریقه رساندن منابع بانکی خرد مردم در 
مسیر نیازهای مردم و به تبع آن رونق بازار کسب و کار و تامین 

منابع مالی است. 
مجتبی یوسفی در ادامه گفت: در ایران بانک ها از این هدف 
فاصل��ه گرفته اند و خود آنه��ا در بحث تصدی گری و اجرا وارد 
شده اند. در برخی موارد نیز که به مراتب بدتر از موارد ذکر شده 
است، بانک ها به بنگاه تبدیل شده اند. به عبارتی بانک ها سراغ 
پروژه های دلالی و سفته بازی رفته اند و با ایجاد مشاغل غیرضرور، 
تقویت واسطه گری در عوض سرمایه گذاری در زیرساخت ها، عدم 
توسعه زیرساخت های حوزه اشتغال و رفع نیازهای مردم )که یک 
مورد آن وام های ضروری و قرض الحسنه است( به این مشکل 
دامن زده اند. همچنین شاهد هستیم این بانک ها در پروژه های 
اماکن تجاری و مال ها سرمایه گذاری کرده اند. یعنی متاسفانه 
هر جا که پروژه های بزرگ تجاری و مال ها هستند، رد پایی از 
بانک ها یا شرکت های تابعه آنها به چشم می خورد. وی عنوان کرد: 
برای مثال سال 98 بانک ها 980 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کردند اما فقط 70 هزار میلیارد تومان آن )نزدیک به 
7 درصد( به بخش مسکن )ساخت، تعمیر، رهن و اجاره( تعلق 
یافته است. در برآوردی نیز که برای سال 99 شد، پیش بینی 
شد بین 1300 تا 1400 هزار میلیارد تومان تسهیلات، توسط 
بانک ها پرداخت ش��ود.  همچنین در پیش بینی کارشناسان 

اقتصاد برای سال 1400، این رقم به 2000 هزار میلیارد تومان 
می رسد. این بدین معناست که حجم عظیمی از نقدینگی نه 
به بخش صنعت و نه به نیازهای ضروری مانند وام ازدواج تعلق 
نمی گیرد. حال با توجه به فرمایش اخیر مسؤولان مبنی بر صف 
وام ازدواج سال 99، این سوال پیش می آید که مبلغ کل وام های 
ازدواج ای��ن چند هزار نفر، چند درصد این حجم عظیم مقدار 
تسهیلات اعطایی است که در اعطای آن کارشکنی شده است؟

عضو کمیسیون تلفیق با ابراز تأسف از عدم توجه بانک ها به 
مقوله تش��کیل خانواده افزود: فرض بگیرید متقاضیان این وام 
2میلیون نفر باشند و تمام این 2 میلیون نفر، مبلغ 100میلیون 
تومان را به عنوان تسهیلات دریافت کنند که مسلما بسیار کمتر 
از این مقدار است. با یک حساب سرانگشتی، مبلغی که برای آنها 
باید در نظر گرفته شود 200 هزار میلیارد تومان است؛ یعنی 
10 درصد کل مبلغ قابل اعطای تسهیلات بانکی. آیا مساله ای 
ضروری تر از تش��کیل خانواده در این کشور وجود دارد. وی با 
اشاره به آثار سوء کارشکنی بانک ها عنوان کرد: بانک ها نه در 
حوزه مس��کن، نه در حوزه صنعت، نه در حوزه کشاورزی و نه 
در موضوعاتی که به اقتصاد مولد مرتبط اس��ت، تسهیلاتی به 
صورت مناسب اعطا نکرده اند. خب! اینها موجب ورود نهادهای 
بالادستی، نمایندگان مجلس و مصوبات شورای پول و اعتبار 
درباره پرداخت سرفصل های تسهیلات بانکی می شود. به عبارت 
دیگر بانک ها عملا ش��انه خالی کرده اند. متاسفانه بانک ها این 
اعتبارات را در ردیف های متفاوتی مانند پرداخت تس��هیلات 
مضاربه یا سفته بازی در شرکت های تابعه خود خرج می کنند. 
این مساله در نهایت منجر به تغییر سبک زندگی مردم می شود 
که متاسفانه مورد توجه قرار نگرفته است. یوسفی در پایان با 
تاکید بر استفاده حداکثری از ابزارهای نظارتی مجلس گفت: ما 
در مجلس یازدهم قصد داریم 70 درصد توان خود را بر بحث 
نظارت بگذاریم. به عبارتی به جای قانون گذاری بی وقفه و ایجاد 
تورم قانونی، س��عی در نظارت بر اجرای قوانین داریم، چرا که 
تصویب قانون بدون نظارت بر اجرای آن، عملا ثمره ای برای مردم 
ندارد. گزارش تفریغ بودجه سال 97 در ابتدای سال 99 قرائت 
ش��د که در آن به بحث انحرافات اختصاص ارز 4200 تومانی، 
درصد اجرای احکام بودجه  و... پرداخته ش��د. حال سوال این 
است که اگر در سال 99 به مشکلات سال 97 پرداخته شود، چه 
مشکلی از مشکلات مردم حل خواهد شد؟ از این رو از اقدامات 
خوب انجام گرفته در این مجلس، بحث نظارت همزمان بر اجرای 
احکام بودجه بود. سال 99 گزارش تفریغ 8 ماهه بودجه 99 در 
همان سال 99 قرائت شد که آنجا بنده به عنوان عضو کمیسیون 
عمرانی کمیسیون تلفیق خدمت رسانی کردم. در این گزارش 
مشاهده شد قریب به 30 درصد ردیف ها به میزان صفر درصد 
و مابقی به میزان 30 درصد تحقق یافته بود. این مساله نمایانگر 
این است که بسیاری از مصوبات برنامه ششم توسعه و مصوبات 
بودجه 1399، عملا اجرایی نشده است. از این رو از ابتدای سال 
ماموریتی به دیوان محاسبات مبنی بر نظارت بر اجرای ماده ها و 

تبصره های بودجه 1400 محول شد.

 تعلل دولت
 در قبال حق و حقوق کارگران

 نماینده کارگری شورای  عالی کار 
درباره حق مس��کن گفت: این رقم 
ب��رای جامع��ه کارفرمای��ی ع��دد 
قابل توجهی نیست اما هر چقدر هم 
کوچ��ک باش��د ب��رای کارگ��ران 
حداقلی بگیر رقم بزرگی محسوب می شود و انتظار داشتیم 
با قید فوریت به تصویب می رسید که چنین نشد. محمدرضا 
تاجیک درباره حق مسکن کارگران گفت: رقم حق مسکن 
مبلغی بسیار اندک و ناچیز است، تعجب می کنیم که هر 
ساله »افزایش حق مسکن کارگران« این میزان به کندی 
انجام می شود.  وی با بیان اینکه »هر زمان گذر نمایندگان 
کارگران به هیات دولت می افتد، شاهد تعلل بسیار زیاد 
هستیم« گفت: عدد و رقم در رابطه با حق مسکن کارگران 
موضوع مهمی نیس��ت که بخواهد به این شکل جامعه 
کارگری را ناراحت کند.  وی درباره زمان اجرای این مصوبه 
گفت: طبق مصوبه شورای  عالی کار، هر زمان این مصوبه 
تصویب شود باید از ابتدای سال لازم الاجرا باشد اما وقتی 
این اتفاق رخ نمی دهد بسیاری از کارگران از این مساله 
متضرر می شوند، به  عنوان مثال آن دسته از کارگران که 
تصمیم به تسویه حساب یا تصمیم به جابه جایی کارگاه 
خود گرفتند، با توجه به اینکه مصوبه حق مسکن از ابتدای 
س��ال عملیاتی نشد، هنگام تسویه حساب دچار مشکل 
شدند.  تاجیک گفت: این رقم برای جامعه کارفرمایی عدد 
قابل توجهی نیس��ت اما هرچقدر هم کوچک باشد برای 
کارگران حداقلی بگیر رقم بزرگی محسوب می شود و انتظار 
داش��تیم با قید فوریت به تصویب می رسید. پیش بینی 
می ش��د در هفته کارگر این مصوبه به تصویب برسد که 
چنین نش��د. وی تأکید کرد: درخواست ما از دولت این 
است در این روزهای سخت کرونایی که جامعه کارگری 
متحمل سختی های بسیاری شده  است، این مساله را به 

این خانواده ها به  صورت مضاعف تحمیل نکنیم. 

لزوم استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
در  بازار خودرو برای خروج از انحصار

عضو کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس می گوید بازار خودرو باید از 
انحصار خودروس��ازان خارج شود و 
تحقق این مهم در گرو اس��تفاده از 
ظرفی��ت بخش خصوصی اس��ت. 
الله وردی دهقانی درباره ضرورت تولید خودروی باکیفیت 
گفت: خودروسازان باید برای تولید خودروی باکیفیت و 
ارزان قیمت برنامه ریزی کنند و در تحقق این مهم به ایمن 
بودن، کاهش مصرف سوخت و... توجه ویژه داشته باشند. 
نماینده مردم ورزقان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه در حال حاضر خودروهای سواری داخلی در هر 100 
کیلومتر ح��دود 12 تا 14 لیتر بنزین مصرف می کنند، 
اضافه کرد: مابه التفاوت مصرف سوخت خودروهای داخلی 
با میزان استاندارد با حقوق پرسنل این شرکت ها تا حدودی 
برابر است. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: هر چند ما به دنبال زیان خودروسازان 
داخلی نیستیم اما این شرکت ها باید خودروهای به روز و 
محصولات باکیفیت و ایمن در اختیار مشتریان خود قرار 
دهند. دهقانی با بیان اینکه بازار باید از انحصار خودروسازان 
خارج ش��ود و تحقق این مهم در گرو اس��تفاده از بخش 
خصوصی اس��ت، تصریح کرد: با این روش از یک س��و از 
قیمت گذاری دستوری جلوگیری می شود و از سوی دیگر 
خودروسازان خودروها را با قیمت ها و کیفیت های سلیقه ای 

به مردم تحویل نمی دهند.

کمیسیون صنایع مجلس با هر گونه 
افزایش قیمت خودرو مخالف است

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
کمیسیون متبوعش در شرایط فعلی و تا تعیین تکلیف و 
تصویب طرح ساماندهی بازار خودرو در مجلس، با هر گونه 

افزایش قیمت خودرو مخالف است.
حجت الله فیروزی درباره گلایه مردم از افزایش قیمت 
خودرو، گفت: کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس در 
شرایط فعلی و تا تعیین تکلیف و تصویب طرح ساماندهی 
بازار خودرو در مجلس، با هر گونه افزایش قیمت خودرو 

مخالف است.
وی افزود: ما در طرح مجلس برای راستی آزمایی قیمت 
تمام ش��ده خودرو، س��از و کار افشای قیمت کل اقلام و 
قطعات مورد اس��تفاده برای ساخت خودرو را پیش بینی 
کرده ایم، بنابراین تا زمانی که این طرح تعیین تکلیف نشود 
و تصویری روشن از قیمت تمام شده هر خودرو برای مردم 
توسط خودروسازان ارائه نشود، کمیسیون صنایع و معادن 
با افزایش قیمت خودروهای تولید داخل مخالف است. این 
نماینده م��ردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: وضعیت 
کرونا و کاهش سفرها هم سبب شده که تقاضای خرید 
خ��ودرو کاهش یابد و خرید و فروش خودرو تا حدودی 
راکد شود، لذا تمام عوامل نشانگر کاهش قیمت خودرو 

و رکود بازار است.
وی ادامه داد: اقدام ش��ورای رقابت در ش��رایط فعلی 
کمک به خودروسازان نیست و این امر علاوه بر اینکه بازار 
را متشنج و بی ثبات می کند، این پیام را به جامعه منتقل 
می کند که گوی��ی در آینده باید منتظر افزایش قیمت 
کالاهای مختلف در بازار بود و اینگونه تلقی می شود که 
مذاکرات وین هم یک شوی سیاسی و فاقد اثرات اقتصادی 

در جامعه خواهد بود و بیشتر خوراک انتخاباتی است.
به گفته فیروزی، به جای بررسی کل زنجیره و کمک 
ب��ه ثبات در قیمت قطعات و حمایت از قطعه س��ازان و 
تامین کنندگان م��واد اولیه، منحصرا هم��ه توجه ها به 
تولیدکننده محصول نهایی معطوف ش��ده است، این در 
حالی است که بسیاری از قطعه سازان در زیر زنجیر سنگین 
گرانی ها در حال نابودی هستند. وی با بیان اینکه نگاه فعلی 
شورای رقابت منحصرا به انتهای زنجیره تولید خودرو است 
و به بقیه زنجیره توجهی نشده است، تصریح کرد: بسیاری 
از قطعه سازان حتی توان تامین سرمایه در گردش برای 
ادامه فعالیت ندارند و شورای رقابت باید شرایطی فراهم 
کند که امکان رقابت در کل زنجیره تامین و تولید مواد 

اولیه و ساخت قطعات فراهم شود.

اخبار

اقتصادی

گزارش »وطن امروز« از تعلل بانک ها در پرداخت وام ازدواج

پشت پای با ها به ازدواج جوانان

تأکید ایران بر لغو قطعی تحریم های بانکی در جریان مذاکرات هسته ای
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد ایران در جریان مذاکرات هسته ای خواستار رفع تضمین شده و قطعی تحریم ها 

علیه صنعت بانکداری خود شده است.  وی در پاسخ مکتوب به پرسش های بلومبرگ نوشت: »رفع تحریم ها علیه بانک مرکزی، 
بانک های ایرانی، سوئیفت و هرگونه انتقال پول بین آنها و بانک های بزرگ خارجی باید مورد تایید قرار گیرد«. 

دوشنبه 2۰ اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 32۰5

عرفان س�عادتی فر: تجربه 20 ساله 
مناط��ق آزاد در ای��ران حاکی از آن 
است که افزایش قارچ گونه  آنها ضربات سختی به اقتصاد ایران 
وارد می کند؛ خطری که حالا با مصوبه اخیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مبنی افزایش این مناطق جدی تر هم ش��ده 
است. در این شرایط نمایندگان مجلس می توانند با اصلاح 
قانون اداره مناطق آزاد، اندکی از زیان های این تصمیم بکاهند. 
مناطق آزاد تجاری- صنعتی ایران سال 1372 با تصویب 
قانون چگونگی اداره این مناطق، فعالیت خود را آغاز کردند. 
طبق بند 11 سیاس��ت های کلی اقتصاد مقاومتی، هدف از 
تشکیل مناطق آزاد انتقال فناوری های پیشرفته، گسترش 
و تس��هیل تولید، صادرات کالا و خدمات و تأمین نیازهای 

ضروری و منابع مالی از خارج است. 
در سال های 1392 تا 1398 حدود 717 میلیون دلار کالا 
از مناطق آزاد به خارج صادر و 1450 میلیون دلار کالا وارد 
این مناطق شده است. بررسی عملکرد اقتصادی این مناطق 
نشان می دهد تراز تجاری طی سال های مورد بررسی منفی 
بوده و به طور متوسط دارای 733 میلیون دلار کسری بوده 
اس��ت. در این سال ها حجم تجارت خارجی در مناطق آزاد 
نس��بت به سرزمین اصلی به طور متوسط 2/3 درصد بوده 
است. همچنین حجم سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد 
حدود 243 میلیون دلار و در سرزمین اصلی 2314 میلیون 
دلار بوده است. این ارقام نیز مهر تأییدی بر ناکارآمدی مناطق 
آزاد تجاری در رسیدن به هدف اصلی تأسیس آن یعنی جذب 

سرمایه گذاری خارجی است. 
وس��عت مناطق آزاد، بیش از 3 برابر وسعت شهرک ها و 
نواحی صنعتی کش��ور است در حالی  که میزان اشتغال در 
شهرک های صنعتی بیش از 3 برابر اشتغال در مناطق آزاد 

کشور است. پس ایجاد شهرک های صنعتی نقش مهم تری 
در تولید ایفا می کند و باید نگاه دولت به این سمت متمرکز 
شود. رشد قارچ گونه  این مناطق باعث شده هدف اصلی یعنی 
ترانزیت کالا و جذب سرمایه گذاری خارجی نیز محقق نشود 
و در بخش های دیگر از جمله تولید، این مناطق به بستری 

برای فعالیت های ضد رشد اقتصادی تبدیل شود. 
عوامل و مؤلفه های متعددی باعث می شود عملکرد مناطق 
آزاد تحت تأثیر قرار گیرد؛ از جمله این عوامل اعطای هدفمند 
امتیازات، زیرساخت ها و مکان یابی و وسعت است. توجه به 
هر کدام از این موارد می تواند به رشد و کارآمدی این مناطق 

در بخش های مختلف کمک کند. 
معافیت و امتیاز در مناطق آزاد؛ چرا و چگونه؟ ■

یکی از عوامل تأثیرگذار بر فعالیت های مناطق آزاد، طبق 
م��واد 13 و 14 قانون چگونگ��ی اداره مناطق آزاد تجاری- 
صنعتی، اعطای امتیازاتی نظیر معافیت مالیاتی و معافیت از 
حقوق ورودی به صورت عام به تمام فعالیت های اقتصادی و 
تمام اقلام وارداتی است، به نحوی که این مناطق تا 20 سال 
از پرداخت مالیات معاف بوده و ضابطه ای برای اخذ مالیات که 
فعالیت های اقتصادی را کنترل کرده و در چارچوب قرار دهد، 
وجود ندارد. اعطای امتیازات یکسان در حوزه های صنعتی و 
غیرصنعتی از یک طرف و ریسک پایین تجارت و مشکلات 
پیرامون تولید و صادرات از طرف دیگر، جذابیت فعالیت های 
غیرتولیدی در این مناطق را بشدت افزایش داده است. تجربه  
کشورهای دیگر در دریافت مالیات از مناطق آزاد با استفاده از 
مشوق ها در این زمینه می تواند راهگشا باشد. به عنوان مثال 
در مناطق ویژه )آزاد( اقتصادی چین معافیت مالیاتی 2 ساله 
و تخفیف 50 درصدی 3  ساله برقرار است؛ برای بنگاه های با 
فناوری بالا تخفیف 50 درصدی دیگری در نظر گرفته شده 

و برای بنگاه هایی که صادرات شان از 70 درصد بیشتر است، 
نرخ مالیاتی 10 درصدی )5 درصد کمتر از نرخ مالیات در 

کشور( اعمال می شود )التجایی 1388(. 
نبود زیرساخت، مساوی با مرگ مناطق آزاد ■

مناطق آزاد در نهادهای اقتصادی بین المللی با نام مناطق 
پردازش اقتصاد )EPZ( شناخته می شوند. هدف اصلی در 
این مناطق جذب س��رمایه گذاری خارج��ی بویژه در حوزه 
صنعت و صادرات اس��ت؛ پس نخس��تین مقدمه  ایجاد این 
مناطق جهت س��رمایه گذاری خارجی و پردازش صادرات، 
ایجاد زیرساخت های متناسب با این اهداف است. کشوری 
می تواند مناطق آزاد کارآمدی داشته باشد که زیرساخت و 
بستر مناسب این کار را فراهم کند. برای مثال کشور امارات 
حدود 7 سال زمان و بیش از 2 میلیارد دلار سرمایه جهت 
تأمین زیرساخت هزینه کرده است. عدم توجه به زیرساخت ها 
و صرفا محرومیت زدایی منطقه، رسالت اصلی مناطق آزاد را 
زیر س��وال می برد. به عنوان مث��ال چابهار صرفا دارای یک 
فرودگاه نظامی خارج از محدوده منطقه آزاد است. همچنین 
معضلات اولیه نظیر مش��کل آب آشامیدنی در جزیره قشم 
و مشکل فاضلاب در منطقه آزاد اروند نیز گریبانگیر بومیان 

این مناطق است. 
جدول زیر زیرس��اخت های 3 منطق��ه آزاد ایران، چین 
و امارات را در مرحله  بدو تأس��یس مقایس��ه می کند. اغلب 
زیرساخت ها در مناطق آزاد ذکر شده قبل از تأسیس منطقه 
تأمین و تجهیز ش��ده، در حالی   که منطقه آزاد چابهار بعد 
از گذشت چند دهه از آغاز فعالیت، هنوز از برخی امکانات 
اولیه محروم است. خیلی از مناطق دیگری که اخیراً به عنوان 

منطقه آزاد شناخته شده اند، مشکلاتی از این قبیل دارند. 
سیاست گذاران اقتصادی که تصمیم به ایجاد مناطق آزاد 

می گیرند، بیش��تر به جنبه های نرم افزاری زیرساخت یعنی 
قوانین، مقررات و حمایت های لازم از تس��هیل کسب وکار 
و مش��وق های س��رمایه گذاری توجه ک��رده و از جنبه های 
سخت افزاری آن از جمله احداث و تکمیل زیربنا، تأمین انرژی، 
زیرساخت های فناوری اطلاعات، راه های مواصلاتی، استقرار 
نهادها و دستگاه های دخیل نظیر سازمان منطقه، گمرک، 
بان��ک، بیمه و... غافل می مانن��د. توجه صرف به جنبه های 
نرم افزاری باعث شکست سیاست های اقتصادی در مناطق 
آزاد ش��ده و عدم توجه به مقدمات سخت افزاری آن توسط 
نهادهای ذی ربط، موجب شده توفیق لازم در زمینه جذب 
س��رمایه خارجی حاصل نشود. مناطق تجاری در ابتدا باید 
به صورت آزمایشی )پایلوت( شکل بگیرد، یعنی استراتژی 
توسعه کشور در راستای تجارت منطقه ای و جهانی تدوین 
ش��ده، سپس به خاطر اینکه سرزمین اصلی آمادگی پیاده 
کردن این استراتژی را نداشته، مناطقی طراحی و تأسیس 
شده تا قوانین و مقررات تجارت آزاد با کمترین موانع اداری 
و بیشترین تسهیلات و امتیازات برای سرمایه گذاری خارجی 

در آنجا اجرا شود.
جانمایی نامناسب مناطق آزاد، بستری برای قاچاق کالا ■

از دیگر عوامل بروز مش��کل در مناط��ق آزاد مکان یابی 
نامناسب و تخصیص غیرکارشناسانه وسعت است که باعث 
به وجود آمدن مشکلاتی از قبیل قاچاق کالا و ارز، عدم ثبات 
مدیریت، تداخل وظایف و منازعات بین سازمانی شده است. 
اغلب این مکان یابی های نادرس��ت نیز با نگاه های سیاسی 
و انتخاباتی نمایندگان و مس��ؤولان انجام می شود. انتخاب 
نادرس��ت مکان اغلب باعث می شود با منفصل بودن بعضی 
مناطق یا عدم فنس کش��ی و نبود نظارت گمرگی، بستری 
برای پدیده قاچاق کالا در قالب رسوب کالا به سرزمین اصلی 
فراهم شود و شاهد عارضه هایي همچون فروش اراضي، تردد 
خودروهای لوکس وارداتي، واردات کالاهای مصرفي و ورود 
کالای همراه مسافر برای کسب درآمدهای سازمان های این 

مناطق باشیم.
با توجه به مصوبه اخیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مبنی بر تأسیس 7 منطقه آزاد جدید، مشکلاتی که مناطق 
آزاد با آن دست و پنجه نرم می کردند، در این مناطق بازتولید 
می شود. منطق اقتصادی حکم می کرد با توجه به عملکرد 
بد مناطق آزاد اقتصادی که از قبل وجود داشتند، از تصویب 
مناطق جدید به دلیل ضعف قانون در معافیت ها و امتیازها، 
نبود زیرس��اخت مناس��ب و جانمایی درست و... جلوگیری 
شود. تصمیم مجمع تشخیص مصلحت نظام هیچ گونه توجیه 
کارشناسی و اقتصادی ندارد. با این حال نمایندگان مجلس 
می توانند قانون فعلی اداره مناطق آزاد را که آخرین بازبینی 
آن به س��ال 1372 بازمی گردد، بررسی کرده و برای محقق 
شدن اهداف و سیاس��ت های کلی اقتصاد مقاومتی، قانون 
اداره مناطق آزاد را اصلاح کنند تا اندکی جلوی آثار س��وء 

این تصمیم را بگیرند.

مجلس چگونه می تواند باعث بازگشت مناطق آزاد به ریل اصلی خود شود

مناطق آزاد منتظر هدایت
یادداشت

 مقایسه زیرساخت منطقه آزاد چابهار ایران با سایر مناطق

شرح
مناطق آزاد بین المللی در بدو تأسیسمنطقه آزاد چابهار

جبل علی )امارات( های نان )چین(بدو تأسیس

 3 پایانه دریایی با ظرفیت پذیرش نامحدود کشتی 2۴ بندر با 112 پست اسکله و ظرفیت 1۰ میلیون تنبندر با توان محدود خارج از محدوده منطقه آزاد بندر

بزرگراه ها به طور کامل ایجاد شده بود۷ هزار کیلومتر بزرگراه ترانزیتی و شهریفاقد راه آهن و جاده های ترانزیتیراه 

فرودگاه بین المللی اختصاصیفرودگاه با 2۷۰ پرواز داخلی و خارجی در هفتهفرودگاه نظامی خارج از محدوده منطقه آزادفرودگاه

کاملا تأمینکاملا تأمین1 مگاواتبرق 

کاملا تأمینکاملا تأمینکمبود شدیدآب شیرین

دارای تجهیزات بسیار پیشرفته مخابراتیامکانات پیشرفته مخابراتیفاقد امکانات مخابراتیمخابرات

۴8 هزار مترمربع انبار و ۴2 هزار مترمکعب سردخانهامکانات بسیار خوبی وجود دارد6/96 هزار متر مربع مربوط به سازمان بنادرانبار

اختصاصی در منطقه مستقر استدر منطقه مستقر استاستقرار در خارج منطقه گمرک 

کاملا تأمیندر سطح وسیع و مناسبفاقد هرگونه ساختمان و ابنیه اداریدفاتر کار 
مأخذ: بررسی چالش های مناطق آزاد ایران )139۰(، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دفتر بررسی های اقتصادی و اظهارنظر کارشناسی درباره لایحه توسعه محدوده منطقه آزاد چابهار 

)1398(، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، شماره مسلسل 169۷8.



اخبار

اجتماعی
ردصلاحیت  80 درصد اعضای شورای شهر توسط دولت

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: بیش از 80 درصد ردصلاحیت   ها توسط هیأت اجرایی صورت گرفته است نه هیأت نظارت 
مرکزی. اقبال شاکری ادامه داد: هیأت اجرایی دست دولت است و آنها هم بسیاری از اعضای فعلی شورای شهر را ردصلاحیت کردند و هیچ 
ربطی به هیأت نظارت ندارد. وی تاکید کرد: افرادی که این ردصلاحیت ها را منسوب به هیأت نظارت می                                   کنند به دنبال فرافکنی هستند.

دوشنبه 20 اردیبهشت 1۴00
وطن امروز     شماره 3205

مناسک حج امسال برگزار می شود
عربس��تان اعلام کرد مناس��ک حج امسال بر اساس 
پروتکل های بهداشتی برگزار می شود. به گزارش تسنیم 
به نقل از ش��بکه خبری المیادین، سازمان حج و عمره 
عربستان سعودی اعلام کرد مناسک حج سال جاری بر 
اساس پروتکل  های بهداشتی و اقدامات پیشگیرانه برگزار 

خواهد شد.

 آخرین جزئیات ممنوعیت تردد 
در تعطیلات عید فطر

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
با بیان اینکه ممنوعیت تردد و سفر در عید فطر بین استانی 
است، گفت: بر این اساس هم جریمه و هم ممانعت از انجام 
سفر اعمال خواهد شد. محسن فرهادی درباره ممنوعیت های 
وضع شده برای جلوگیری از سفرها در تعطیلات عیدفطر، 
گفت: تردد بین اس��تانی در همه استان های کشور فارغ از 
رنگ بندی ها ممنوع است. این موضوع شامل شهرهای یک 
استان نمی شود؛ به عنوان مثال اگر فردی بخواهد از کاشان 
به اصفهان برود چون هر دو ش��هر در یک اس��تان است، 
شامل ممنوعیت نخواهد شد. وی تاکید کرد: البته موضوع 
محدودیت تردد شبانه همچنان برقرار است. فرهادی افزود: 
در این ممنوعیت ها اس��تان های تهران و البرز یک استان 
در نظر گرفته می شود و ممنوعیت تردد بین  استانی شامل 
این دو اس��تان نمی شود. وی تاکید کرد: طرح مذکور هم 
ممنوعیت است و هم محدودیت؛ به این شکل که فرد در 
عوارضی ها یا هر جایی که توس��ط پلیس رویت شود هم 
جریمه می شود و هم او را به شهر خود بازمی گردانند. وی 
در خاتمه با اشاره به اینکه فعلا در رنگ بندی کرونایی شهر 
آبی در کشور نداریم، اظهار کرد: بر این اساس جریمه تردد 
در شهرهای قرمز یک میلیون و جریمه تردد در شهرهای 

زرد و نارنجی ۵00 هزار تومان است. 

بهداشت

38۶ هموطن دیگر به علت ابتلا به کرونا جان باختند
موج چهارم کرونا تمام نشده است

کرونا در بس��یاری از استان ها نزولی شده اما هنوز در 
برخی استان ها میزان بس��تری و فوت بالاتر از متوسط 
کش��وری اس��ت. در عین حال به گفته مسؤولان وزارت 
بهداشت، 4 اس��تان خراسان شمالی، آذربایجان شرقی، 
هرمزگان و تهران نیازمند مراقبت بیش��ترند و همچنان 
بای��د پروتکل های بهداش��تی را در آنها جدی گرفت. در 
همین حال رئیس دانشگاه علوم پزشکی شیراز با اشاره 
به قرار گرفتن فارس در س��یر نزولی موج چهارم شیوع 
کروناویروس، تاکید ک��رد کاهش آمارها به معنی پایان 
این موج نبوده و نباید منجر به س��اده انگاری در رعایت 
ش��یوه نامه های بهداشتی ش��ود. دکتر مهرزاد لطفی در 
سیصد و هجدهمین نشست ستاد دانشگاهی مدیریت کرونا 
ضمن قدردانی از تلاش مجموعه دانشگاه علوم پزشکی 
ش��یراز و واحدهای زیرمجموعه در فارس برای مقابله با 
کروناویروس، گفت: با وجود کاهش ورودی بیمارستان ها 
طی روزهای اخیر، همچنان تعداد بالای موارد بستری را 
شاهد هستیم. لطفی گفت: تجربه موج های پیشین کرونا 
نش��ان داده است در آغاز روند نزولی شدن سیر بیماری، 
ساده انگاری و بی توجهی می تواند منجر به موج بلندتری 
ش��ود. رئیس علوم پزشکی ش��یراز همچنین با اشاره به 
راه اندازی س��امانهsalamat.gov.ir  از روز گذشته توسط 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، گفت: افراد متولد 
پیش از س��ال ۱۳۲0 می توانند با مراجعه به این سامانه، 

اطلاعات خود را برای واکسیناسیون کرونا ثبت کنند.
5538 بیمار »کووید- 19« در بخش مراقبت های ویژه ■

با وجودی که آمار قربانیان کرونا در کشور روز شنبه پس 
از چند هفته به زیر ۳00 نفر رسید اما شمار جان باختگان 
این بیماری دیروز باز هم افزایشی شد؛ طبق اعلام وزارت 
بهداشت طی ۲4 س��اعت، ۳8۶ بیمار »کووید-۱۹« در 
کش��ور جان خود را از دست دادند. بنا بر این گزارش، از 
ظهر روز شنبه تا ظهر دیروز یکشنبه و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، ۱4 هزار و ۱4۱ بیمار جدید مبتلا به 
»کووید-۱۹« در کشور شناسایی شدند که ۲ هزار و 44 
نفر از آنها بس��تری شدند. متاس��فانه در این مدت، ۳8۶ 
بیم��ار »کووید-۱۹« نیز جان خود را از دس��ت دادند تا 
مجموع جان باختگان این بیماری در کشور به ۷4 هزار و 
۹۱0 نفر برسد. از طرفی خوشبختانه تاکنون ۲ میلیون 
و ۱0۹ ه��زار و ۷0۲ نف��ر از بیماران نیز بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۵ هزار و ۵۳8 
نفر از بیماران مبتلا به »کووید-۱۹« در بخش  مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. طبق آخرین 
آمارها، 4۶ ش��هر کشور در وضعیت قرمز، ۲۶۳ شهر در 
وضعی��ت نارنجی و ۱۳۹ ش��هر در وضعیت زرد بیماری 
کرونا قرار دارند. همچنین بنا بر اعلام مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، تاکنون یک میلیون و ۳۷8 
هزار و ۷44 نفر دوز اول واکسن کرونا و ۲۷۶ هزار و ۶۶۷ 
نفر نیز دوز دوم را تزریق کرده اند و به این ترتیب مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به یک میلیون و ۶۵۵ 

هزار و 4۱۱ دوز رسید.
 آمار مبتلایان،  درگذشتگان، 

بستری شدگان و بهبودیافتگان کرونا

تعداد روز
مبتلایان

تعداد 
فوتی ها

میزان بستری 
روزانه

تعداد 
بهبودیافتگان

1۴201503۴۴298517۶37 اردیبهشت

15158723۴92۴۴91۶8۴1 اردیبهشت

1۶18۴093382۴۴1182۶5 اردیبهشت

171707۶3352۶811۶397 اردیبهشت

181357۶283202۶18292 اردیبهشت

191۴1۴138۶20۴۴17321 اردیبهشت

گروه اجتماعی: پنجمین دوره مدیریت شهری و روستایی در 
سطح کشور به دلیل حجم بالای ناکارآمدی و بعضا رسوخ فساد 
در بخش های مختلف آن باعث شد میزان رضایتمندی مردم 
از شوراها به پایین ترین حد خود در ادوار مختلف برسد. شورای 
پنجم بویژه در پایتخت با عدم تحرک، متوقف کردن پروژه های 
شهری، سیاسی کاری و در اولویت قرار ندادن خواسته های مردم 
در طول 4 سال گذشته عملا خود را از بدنه جامعه جدا کرد و 
باعث شد خواست جریان های سیاسی بر خواسته های مردمی 
غلبه کند و مردم به عنوان صاحبان رای به حاش��یه فراموشی 

کشانده شوند. 
بر اساس آمار ارائه  شده از سوی رئیس شورای عالی استان ها، 
در این دوره رکورد بی سابقه ای از بازداشت ها در مجموعه مدیریت 

شهری و روستایی به ثبت رسیده است. 
علیرضا احمدی با اش��اره به بازداش��ت تع��دادی از اعضای 
شوراهای شهر، ش��هرداران و کارمندان شورا ها و شهرداری ها 
در دوره پنجم به دلیل تخلف، گفت: در چند ماه اخیر شورای 
عالی استان ها به عنوان نهاد نظارتی در حوزه مبارزه با فساد در 
شورا ها و شهرداری ها با همکاری و تعامل با دستگاه های نظارتی 
و امنیتی وارد عمل شده است. وی ادامه داد: در راستای مبارزه 
با فساد و نظارت، شورای عالی استان ها سامانه ثبت تخلفات و 
شکایات مردمی را راه اندازی کرد که در این سامانه روزانه ۱0 تا 

۱۵ تخلف ثبت شده و مورد پیگیری قرار می گیرد. 
احمدی با اشاره به اینکه در ۳ سال گذشته 4۳۳ نفر از اعضای 
شوراهای شهر و روستا، شهرداران و کارمندان شهرداری توسط 
دستگاه های امنیتی بازداشت شده اند، افزود: شورا های شهر و 
روستا حدود ۱۲۶ هزار نفر جمعیت در سراسر کشور دارد که از 

این تعداد افرادی هم تخلفاتی داشتند. 
رد صلاحیت های معنی دار ■

یقینا بخشی از این تخلفات و فسادهای مالی و اداری در بدنه 

مدیریت شهری تهران رخ داد که نمونه هایی از آن در بهمن ماه 
سال گذشته رسانه ای شد. در آن تاریخ خبر دستگیری شهرداران 
مناطق 8 و ۲ به دلیل مسائل مالی و به دنبال آن اخبار مربوط به 
دستگیری تعدادی از مدیران فروشگاه زنجیره ای شهروند باعث 
شد تا حساسیت ها نسبت به شهرداری تهران چندبرابر شود، 
هر چند شهردار تهران این میزان نظارت بر شهرداری را نسبت 
به ادوار قبل زیر سوال برده و گفته بود: »آن چیزی که مسلم 
است، آنطور که دستگاه های نظارتی الان ما را کنترل می کنند 
در آن دوره کنترل نمی کردند. من به این شک ندارم و خوب هم 
هست؛ نمی خواهیم سیستم مانیتورینگ در کشور خاموش باشد 
و این گفت وگو بین دستگاه های نظارتی ای که وظیفه کنترل 

دارند و نظام مدیریت ش��هری همواره باید وجود داشته باشد. 
البته از جنس کارشناسی؛ نه از جنس خدای نکرده سیاسی«.

از این صحبت های پیروز حناچی هنوز چیزی نگذشته بود 
که خبر واکسن خواری در سطح کشور توسط مدیران شهری 
رسانه ای شد تا اینکه کم کم ردپای این تخلف آشکار به تهران 
نیز رسید. مدیران شهری که خود را بالاتر از پاکبانان می دیدند 
در یک اقدام غیراخلاقی نام ش��ان را در لیست تزریق قرار داده 
و بخشی از سبد تزریق واکسن کرونای پاکبانان را به نفع خود 

مصادره کردند. 
پس از این موضوع، رد صلاحیت ۱0 تن از اعضای لیست ۲۱ 
نفره شورای شهر تهران موضوع دیگری بود که بیش از پیش 

عملکرد مدیریت ش��هری در تهران را زی��ر ذره بین مردم قرار 
داد. شاید نگاه به اخبار 4 سال پیش که مربوط به بسته شدن 
لیست های انتخاباتی در تهران است خالی از لطف نباشد. در آن 
دوران رسانه ها از پرداخت ارقام نجومی برای قرار گرفتن افراد 
در لیست تهران خبر داده بودند. حالا بعد از گذشت 4 سال باز 

هم خبرهایی از این جنس در حال مخابره است.
در این زمینه حسن نوروزی، نماینده رباط کریم در مجلس 
گفت: ۳ تن از افرادی که در شورای اسلامی شهر دوره پنجم 
تهران حضور دارند برای تایید صلاحیت شدن پیشنهاد رشوه 

دادند. 
وی در نشس��ت علنی مجلس ش��ورای اسلامی و در نطق 
میان دس��تور خود در رابطه با بررس��ی صلاحی��ت نامزدهای 
انتخابات ش��وراهای اسلامی شهر و روستا گفت: حدود ۳ ماه 
در شورای استان تهران که بر امر انتخابات نظارت داریم، تلاش 
می کنیم افراد دارای لیاقت، صلاحیت بگیرند و به افراد نالایق 

صلاحیت داده نشود. 
وی با بیان اینکه ش��هرداری ها و شوراهای ناظر، مرکز پول 
ش��هرها، شهرستان ها و روستاهای کشور هس��تند، ادامه داد: 
امیدواریم چیزی از تلاش های ما در شب های احیا و حتی صبح 
روزهای احیا کاسته نشود تا غبار خستگی کار بر چهره ما بنشیند. 
در شب افطاری دکتر قالیباف عرض کردم، ۳ تن از افرادی که 
در شورای اسلامی شهر دوره پنجم تهران حضور دارند، پیشنهاد 
رشوه دادند. آقای قالیباف گفتند اطلاعات این افراد را در اختیار 
معاون بازرس��ی مجلس قرار دهیم. اخطار می دهم که اگر این 
افراد برخلاف قانون، هفته آخر و ش��ب جمعه تایید صلاحیت 

شوند، از آنها نخواهیم گذشت. 
حالا نوبت آن است با توجه به اخبار رسیده صلاحیت افراد با 
موشکافی بیشتری مورد تحلیل قرار گیرد و از هم اکنون زمینه 

رسوخ فساد در شورای شهر آینده از بین برود.

حاشیه ها درباره شورای شهر پنجم تهران ادامه دارد

صلاحیت خریدنی نیست !

مصطفی خدابخش�ی: با نزدیک شدن به موعد برگزاری 
انتخابات ریاس��ت جمهوری و ش��ورای شهر، جریان های 
سیاسی بر حجم فعالیت های خود افزوده و با استفاده از 
ابزارهای مختلف تبلیغاتی به دنبال نش��ان دادن طرح ها 
و برنامه ه��ای خ��ود برای حض��ور در بالاترین س��طوح 
تصمیم گیری در کش��ور هس��تند. در این کارزار شهردار 
تهران نیز مانند دیگر مدیران به دنبال نشان دادن وجوه 
مثب��ت دوران مدیریت خود اس��ت؛ دوران��ی که به زعم 
بس��یاری از کارشناسان فاقد کم ترین عملکرد تاثیرگذار 
بوده و عملا بیش از آنکه منطق خدمت رس��انی به مردم 
در آن حاکم باشد، رفتار تخریبی نسبت به مدیریت شهری 
دوره گذشته در آن به چشم می خورد. پیروز حناچی طی 
چند هفته اخیر به جای تشریح گزارش عملکرد شهرداری 
در دوران مدیریتش، به دنبال سیاه نمایی و برچسب نظامی 
زدن به مدیریت قبلی کلانشهر تهران است. برای بررسی 
چرایی اتخاذ چنین رویکرد تخریبی از س��وی ش��هردار 
تهران و اعضای شورای دوره پنجم که از ابتدای روی کار 
آمدن شان این موضوع را در دستور کار قرار داده اند، سراغ 
پرویز سروری، عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب و عضو 

سابق شورای اسلامی شهر تهران رفتیم. 
***

  جناب س�روری فکر می کنید در طول ۴ سال فعالیت 
مدیریت شهری تهران آیا عملکرد مدیران و تصمیم گیران 

شهری مورد رضایت شهروندان قرار گرفته است؟
یکی از اتفاقات نامناس��ب این دوره این بود که سایه 
انتخابات ریاس��ت جمهوری بر انتخابات ش��ورای ش��هر 
سنگینی کرد و عملا باعث شد افرادی به شورا راه یابند 
که صرفا یک جریان خاص سیاسی را پیگیری می کردند. 
این در حالی است که شورا باید فعالیت های خود را کاملا 
منطبق بر مسائل خدماتی و اجتماعی پیش ببرد. ما در 
این دوره دیدیم که موضوعات سیاسی و جناحی بر شورا 
حاکم ش��د و شورا به جای آنکه به مسؤولیت ذاتی خود 
که همان پیگیری امور شهر است، بپردازد، در چالش های 
 سیاس��ی و موضوع��ات خ��ارج از وظایف ش��ورا گرفتار 

شد. 
باید گفت اساسا جریان اصلاحات نگاهی کاملا سیاسی 
به ش��ورای شهر دارد. ببینید! ما در ۲ مرحله عقبگرد در 
خدمت رس��انی به مردم تهران داشتیم. این موضوع یک 
بار در ش��ورای اول رخ داد که در نهایت به انحلال شورا 
انجامید و دیگری در شورای پنجم که شهر کاملا قفل شد 
و خدمات دهی به پایین ترین سطح خود رسید. این توقف 
در خدمات دهی در تهران را باید به گردن احزاب انداخت، 
چرا که عملا آنها شورای شهر را اداره می کردند. به همین 
دلیل می توان گفت یکسری افراد فاقد اراده و اختیار در 
اداره شهر به شورای پنجم راه پیدا کردند و صرفا به دنبال 
برآورده کردن خرده فرمایشات این احزاب بودند. باید گفت 
که در این دوره، شورای شهر و شهرداری صرفا به دنبال 
اجرای این منویات سیاس��ی بودند و موضوعات پیگیری 

شده از سوی آنها در اولویت های مردم قرار نداشت. 
اینکه هر روز اس��م ی��ک هنرمند را مط��رح کرده یا 
موضوعی را از دل تاریخ کالبدشکافی کنند آیا از وظایف 
ش��ورای شهر اس��ت؟ با این رویکرد اعضای شورای شهر 
خ��ود را از نق��ش اصل��ی دور کردند و صرفا ب��ه دنبال 

چالش زایی رفتند. 
  به نظر ش�ما مدیران شهری دوره پنجم دارای تجربه 
و علم لازم برای خدمات رس�انی مناس�ب به شهروندان 

بودند؟
این نقد درستی است ولی تاکید بنده این است که در 
بین اعضای ش��ورا فردی حضور دارد که سابقه مدیریت 
ش��هر را در پرونده خود دارد. طبعا با توجه به تجربه ای 
که وی از مدیریت شهر به دست آورده است باید نگاهی 
کارشناسانه به موضوعات می داشت ولی می بینیم این فرد 
در این 4 س��ال یکی از ضعیف ترین اعضای شورا بوده و 
هیچ گونه واکنشی به موضوعات اولویت دار شهری نداشته 

اس��ت. وقتی عینک سیاست بر چشمان کسی که سابقه 
مدیریت شهر را دارد قرار می گیرد نتیجه ای بهتر از این 
حاصل نخواهد شد. عملا در این دوره از شورا حتی آنهایی 
که به شکلی علم مدیریت شهر را داشتند آن را به صورت 
یک دفینه در شورا باقی گذاشتند و موضوعات احزاب و 

گروه ها مساله اصلی شورا شد. 
  بس�یاری معتقدند بودجه پایتخت در این دوره رشد 
چشم گیری داشته اما متناسب با آن خدمات رضایت بخش 

به مردم ارائه نشده است. 
بالاخ��ره مردم یک دوره ۱4 س��اله را دیده بودند که 
در آن حج��م بالای��ی از عملیات های عمرانی و خدماتی 
صورت گرفته بود. در آن دوره سطح توقعات اجتماعی در 
تهران بالا رفت. بر همین اساس، روی کار آمدن شورایی 
که کاملا همس��و با دولت و مجلس بود این پیش فرض 
را ایجاد می کرد که خدمات وس��یع تری ارائه خواهد شد 
ولی بر خلاف تمام پیش بینی ها همه چیز معکوس بود. بر 
خلاف دوره چهارم، در دوره پنجم ما شاهد یک روند بسیار 
کس��ل کننده در شهر بودیم که طی آن هر روز خبرهای 
ناگواری از تحمیل هزینه های جدید و بی جهت بر دوش 
مردم مخابره می شد. در این دوره اولویت های شهری کاملا 
از ذهن اعضای ش��ورای شهر ربوده شد و نتیجه آن شد 
که مردم کاملا با شورای شهر بیگانه شدند. شما را ارجاع 
می دهم به شورای چهارم که یکی از بهترین دوران های 
مدیریت ش��هری در کشور بود. اعضای شورا در آن دوره 
به دلیل نوع رویکرد مدیریت شهری به حدی حساسیت 
داشتند که موضوعات جاری شهر برای شان پرکشش بود، 
چرا که خدمات متنوعی در حال شکل گیری و ارائه بود، 

برخلاف آنچه امروز می بینیم. 
در دوره پنجم با وجود همسویی سیاسی دولت و شورا 
نه تنها دولت کمک نکرد، بلکه س��نگ اندازی های جدی 
نیز انجام داد. از سوی دیگر اعضای شورای شهر به جای 
حرکت به جلو صرفا نگاه به عقب داشته و تمام تلاش شان 
را صرف فرافکنی کردند تا ناکارآمدی های شان را موکول 
به قبل کنند. به نظر من اینها عواملی بود که اجازه نداد 
مردم شاهد رشد و اوج گرفتن خدمات در تهران باشند. 
  لازم�ه مدیری�ت ش�هری ب�ا توجه به ح�وزه فعالیت 
تخصص�ی آن از یک س�و و رابطه آن ب�ا زندگی روزمره 
ش�هروندان از سوی دیگر، دوری از سیاسی کاری است؛ 
آیا در دوره پنجم مدیریت شهری این مهم تحقق یافت؟

نکته ظریفی را فرمودید! در کشور ما بعضی موضوعات 
ب��ا یکدیگر خلط می ش��ود. در بحث ش��ورای ش��هر و 

ش��هرداری، خدمات به عنوان محص��ول در نظر 
گرفته می ش��ود. مردم برای ش��ان مهم نیست 
که آیا مس��ؤول شهر یک فرد نظامی است یا 
یک فرد هنری. مردم این قدرت تشخیص و 
تحلیل را دارند که ببینند چه کس��ی به آنها 
خدمت ارائه کرده و چه کسی عقبگرد داشته 
اس��ت. نظامی گری اگر مبتن��ی بر عدم ارائه 
خدمت و نادیده گرفتن مردم باش��د، بله! این 

بسیار ناپسند است. 
مردم مخالف دریافت خدمت نیستند، حتی 

اگر کس��ی که به عنوان مدیر شهری 
انتخاب می ش��ود س��ابقه نظامی 
داشته باشد. این نکته را بگذارید 
کنار تحلی��ل اول من. اعضای 
شورای شهر احساس می کردند 
رقابت سیاسی شان در رویا رویی 
با یکی از چهره های دوره قبل 
ش��کل می گیرد لذا به جای 
اینکه شروع به ارائه خدمت 
چهره های  تخری��ب  کنند، 
خدمتگزار را در دستور کار 

قرار دادند تا مقبولیت آنها 
را از بین ببرند. 

در بحث بدهی های شهرداری همین روند ایجاد شد. 
این افراد 4 س��ال حرف های فاقد مبنای علمی و عملی 
زدند تا نقطه مثبت دوران جریان انقلاب را تضعیف و در 
نهایت آن را در دید عموم به یک نکته منفی تبدیل کنند. 
این در حالی است که بدهی متعارف در شهرداری نمایانگر 
حجم خدماتی است که ارائه می شود. اصلا شهرداری اگر 
بدهکاری نداشته باشد شهر زیر نظر آن مرده و قبرستان 
است، چرا که شهر دائما نیازمند اجرای پروژه های جدید 
اس��ت. برخی از پروژه های اجرا ش��ده از طریق وام های 
داخلی و خارجی به انجام می رسند که بازپرداخت آن به 
طور طبیعی ماه به ماه شکل می گیرد. حال شما ببینید 
چقدر این موضوع را به صورت گسترده مطرح کردند تا 

به عنوان ضعف شناخته شود. 
سوال من از اعضای شورای پنجم شهر تهران و شهردار 
این است که اگر هم اکنون بخواهند بزرگراه امام علی)ع( 
را اجرایی کنند چقدر باید پول بپردازند؟ آیا با پول های 
موجود می ش��ود ای��ن کار را انجام داد؟ اگ��ر ابرپروژه ها 
انجام نمی شد و هم اکنون شما می خواستید کار ساخت 
آنها را آغاز کنید به فرض منطق اشتباه تان که می گویید 
ش��هر گران اداره شد، ش��ما برای اجرا چقدر هزینه باید 
در نظر می گرفتید؟ مدیریت فعال به دنبال ش��کل دهی 
خدمت است، این در حالی است که بخشی از بدهی های 
ایجادشده توسط همین خدمات بازپرداخت می شود، مثلا 
در بحث مترو که درآمدزا بوده و بدهی های خود را می تواند 
پرداخت کند. این یک افتخار بزرگ بود که در سال پایانی 
دوره چهارم مدیریت شهری، ۱00 کیلومتر مترو تحویل 
دادیم، این در حالی است که این اقدام به عنوان فعالیتی 

کم نظیر در خدمات شهری در دنیا مطرح شد. 
حال بیاییم اینطور نگاه کنیم که اگر هم اکنون بخواهند 
۱0 کیلومتر مترو بس��ازند، آی��ا می توانند از زیر بار مالی 
این پروژه خارج ش��وند؟ آیا اصولا می توانند منابع آن را 

تامین کنند؟ 
باید به فعالیت های عمرانی صورت گرفته در ش��هر به 
ص��ورت کلان نگاه کرد چرا که علاوه بر خدمت رس��انی، 
این پروژه ها بستر مناسبی جهت اشتغال ایجاد می کنند 

و می توانند تعداد زیادی از افراد را به کارگیری کنند؛ این 
در حالی است که در دوره کنونی عدم اجرای پروژه ها در 
ش��هر به چالشی جدید برای دولت جهت تامین اشتغال 
شده اس��ت و همین می تواند معضلات اجتماعی کلانی 
را در کش��ور ایجاد کند. شهرداری وقتی می تواند خدوم 
و موفق باش��د که دائما دغدغه عمل و اقدام داشته باشد 
که این موضوع متاس��فانه در شورای پنجم و شهرداری 

دیده نمی شود. 
  ش�هردار تهران اخیرا در نشس�تی مجازی در »کلاب 
هاوس« از عملکرد مجموعه خود نسبت به دوره گذشته 
دفاع کرد؛ به نظر شما مطالب مطرح شده توسط ایشان 
در رابطه با خدمات رسانی مطلوب به مردم قانع کننده بود؟

این بسیار خنده دار است. مثلا وزارت بهداشت در یک 
برنامه ۱0 ساله موظف شده تا ۱00 بیمارستان بسازد، در 
طول این مدت وزیری روی کار می آید که پرتلاش است و 
می تواند منابع بیشتری را به دست آورد لذا طرح ساخت 
۱00 بیمارستان را طی 4 سال به اتمام می رساند، آیا این 
یک نکته منفی برای آن وزیر است که توانسته زمینه را 
برای خدمات رسانی سریع تر به مردم فراهم کند؟ بر اساس 
طرح قرار بود تا خدمات ۱0 سال بعد به مردم ارائه شود 
ول��ی هم اکنون با تدبیر درس��ت، این خدمات در اختیار 
مردم اس��ت و از آن بهره می برند. درباره مدیریت شهری 
نیز به همین شکل است، پروژه ها خدمات خود را زودتر 
به مردم ارائه دادند، حالا ما بیاییم مدیریت شهری سابق 
را متهم کنیم که شما چرا نگذاشتی طرح ها متوقف بماند؟
  جناب سروری! از نظر شما مهم ترین پروژه شهری اجرا 
ش�ده در دوره پنجم چه بود که تا این حد مدیریت قبل 

را زیر سؤال می برند؟
من ه��ر چه فکر می کنم جز اج��رای چند زیرگذر و 
آس��فالت چند خیاب��ان، پروژه خاص دیگ��ری به ذهنم 

نمی رسد. 
  شاید به خاطر همین کم کاری و نبود پروژه های عمرانی 
است که آقای حناچی یکی از افتخارات این دوره را رنگ 

کردن دیوارهای شهر می دانند! 
بگذارید مثالی بزنم. هم اکن��ون بحث کرونا تهدیدی 
جدی برای مردم اس��ت و بیش از جنگ جهانی در حال 
کش��تار است. مدیریت شهری برای مقابله با این بیماری 
باید برنامه داشته باشد بویژه در حوزه شبکه حمل و نقل 
عمومی. س��وال اینجاست در شرایطی که مردم واقعا در 
تهدید قرار دارند، ش��ما چه اقدامی انجام داده اید؟ ما در 
حمل و نقل عمومی نه تنها پیشرفت نداشتیم بلکه پسرفت 
نیز داش��تیم. مردم در مترو با فشردگی در کنار هم قرار 
می گیرند و مدیریت شهری افتخارش این است که دارد 
دیوارهای ش��هر را رنگ می کند. واقعا مردم جنوب شهر 
مساله شان رنگ زدن در و دیوار است یا خدماتی که برای 
آنها گره گش��ا و کارگش��ا باشد؟ این نگاه و این رویکرد از 
اول در مدیریت پنجم شهری وجود داشت که باعث شد 
تمام پروژه ها به نوعی معطل بماند و ما ش��اهد توقف و 

عقبگرد در شهر باشیم. 
  به عنوان س�ؤال آخر، توصیه شما برای شورای ششم 

چیست؟ 
باید مجلس انقلابی برای موضوع انتخابات شورا فکری 
کند و انتخابات ش��ورا را از ریاست جمهوری جدا برگزار 
کند. این موضوع تاکنون خسارات بزرگی را برای شوراها 
به همراه آورده اس��ت. باید به این نکته توجه داشت که 
موفقیت شوراها بستگی به نوع نگاه اجتماعی شخصیت ها 
و عناصری که با موضوعات کارشناسی کاملا آشنا هستند 
و می توانند به شکلی در رفع مشکلات اقدام کنند، دارد. 
درخواست من از مردم این است که به نگاهی رای بدهند 
که تلاش دارد به صورت کارشناسی و جهادی شهر را اداره 
کند. به امید خدا ما باید بازگردیم به روزهای باش��کوه و 
حتی روزهای باشکوه تری نسبت به گذشته و شهر تهران 
را که عمل القرای جهان اس��لام است با یک شورای قوی 

و یک شهردار توانمند سامان دهی کنیم.

عضو سابق شورای اسلامی شهر تهران در گفت و گو با »وطن امروز« از عملکرد ضعیف مدیران شهری دوره پنجم در خدمات رسانی مناسب به شهروندان تهرانی انتقاد کرد

سیاسی کاری به جای کار !

بر خلاف دوره چهارم، در 
دوره پنجم ما شاهد یک 
روند بسیار کسل کننده در 
شهر بودیم که طی آن هر 
روز خبرهای ناگواری از 
تحمیل هزینه های جدید 
و بی جهت بر دوش مردم 
مخابره می شد. در این دوره 
اولویت های شهری کاملا از 
ذهن اعضای شورای شهر 
ربوده شد و نتیجه آن شد 
که مردم کاملا با شورای 
شهر بیگانه شدند



سینمای جهان
دوشنبه 2۰ اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 32۰5

پرونده »وطن امروز« درباره فیلم سینمایی »ببر سفید« که بر خلاف 
فیلم های هندی، دنیای متفاوتی را به تصویر می کشد

پارازیت بالیوودی!

  نامزد فیلمنامه اقتباسی اسکار، یعنی »ببر سفید«، فیلمی ظاهرا علیه تبعیض، در ادامه رویکرد تحقیر فرودستان 
است البته با چاشنی ضدیت با خشونت؛ »ببر سفید« فیلمی علیه خود دموکراسی هم هست که هیچ پیشنهاد 

اخلاقی ای ارائه نمی دهد. فیلمی که هندی ها، حتی آنها که درد و رنج شان به نمایش درآمده، از آن نفرت خواهند داشت

ترور علیه تروریسم

خروس از قفس پرید!

رضا کردلو: یکی - دو سال پیش کتابی به دستم رسید با عنوان 
»ترور علیه تروریسم« پیرامون خوبی و بدی انقلاب فرانسه و چند 
سوال اساسی درباره اینکه آیا مردم قرن 21 حاضر خواهند بود به 
همان شیوه خشنی که لویی شانزدهم و همسرش ماری آنتوانت 
را اعدام کردند، با هیات حاکمه فرانسه قرن 18 مواجهه کنند؟ 
و حتی سوالات اساسی تری شبیه اینکه آیا اصلا آن نوع اعدام 
»خشونت« محسوب می شود؟ و بعد اینکه »خشونت« مردم 
گرسنه طبیعی است یا خیر؟ اصلا فرودستان در حکومتی که 
به یکی از شیوه های خشن یا سیستماتیک، از اراده اعتراض منع 
شده اند، چه باید بکنند؟ و سوالاتی دیگر.  تقریبا از 2011 و 
بعد از بحران وال استریت، از زمانی که چپ ها دوباره توانستند 
با پشتوانه مردمی قوی تری خیابان ها را فتح کنند، تلاش های 

سینمایی علیه آنها با دستمایه قرار دادن »خشونت بد 
است« شدت گرفته است. اسکار در سال 

حضور اسکورس��یزی و تارانتینو و 
س��م مندس، به »بونگ جون 

هو« اقبال نش��ان داد و در 
اتفاق��ی کم نظی��ر فیلم 
ک��ره ای »انگل«، برنده 
اس��کار ش��د؛ فیلمی 
که به  رغم دراماتیزه 
زندگی  فضای  کردن 

برقراری  و  فرودس��تان 
رابطه سمپاتیک با آنها، 

بشدت تحقیرشان کرد. طبقه 
فرودس��ت با همه زرنگی شان در 

دامی افتادند که دیگر هوش و کاربلدی 
هم نمی توانس��ت نجات شان دهد و اینچنین شد که به 
خش��ونت رسیدند؛ خشونتی که تحسین نمی شود، بلکه 
نفرت مخاطب را به همراه دارد.  »جوکر« هم به  رغم تقبیح 
سرمایه داری و فاصله طبقاتی، علیه خشونت است. اگر چه در 
ایام اکران با تفسیرهایی نابجا حتی در داخل کشور ما مواجه 
بود؛ گزاره هایی از این جنس که »جوکر« برای گرای اعتراض 
به مخاطب خاورمیانه و شرق آسیا ساخته شده است! آن هم در 
شرایطی که خود آمریکا با بحران روزمره نژادپرستی مواجه بود 
و شنبه های پاریس تمام نمی شد.  حالا نامزد فیلمنامه اقتباسی 
اسکار، یعنی »ببر سفید«، فیلمی ظاهرا علیه تبعیض، در ادامه 
رویکرد تحقیر فرودستان است با چاشنی ضدیت با خشونت. »ببر 
سفید« البته ویژگی های دیگری دارد که پررنگ تر از گزاره های 

مطرح ش��ده است. »ببر سفید« پیش از همه علیه هند است. 
کنایه های پرتعداد به »بزرگ ترین دموکراسی جهان«، نمایش فقر 
و سلب اراده اجتماعی برای اعتراض، فساد سازمان یافته سیاسی 
و احمقانه دانستن خرافه های هندی، آنچنان تصویر آشفته و 
بیماری از هند در ذهن مخاطب باقی می گذارد که تا مدت ها 
نمی توان هند را چیزی جز آنچه »ببر سفید« به نمایش درآورده 
تصور کرد. در این فقره البته وفادار به متنی است که از آن اقتباس 
کرده. آراویند آدیگا در کتاب »ببر سفید« در تشبیه فضای هند 
به قفس مرغ و خروس برای اینکه سلب اراده اعتراض را نشان 
دهد، می نویسد: »قربان! وقتی بیایید اینجا، به شما می گویند 
ما هندی ها همه چیز را از اینترنت گرفته تا تخم مرغ آب پز و 
سفینه فضایی اختراع کرده ایم و بعد انگلیسی ها همه آنها را از 
ما دزدیده اند. مزخرف می گویند. مهم ترین چیزی که طی 
10 هزار سال تاریخ از این مملکت بیرون آمده، 
قف��س مرغ و خروس اس��ت. صدها مرغ 
پریده رنگ و خ��روس رنگ و وارنگ 
را تن��گ هم ت��وی قفس های تور 
سیمی چپانده اند و مثل کرم های 
داخل ش��کم توی هم می لولند، 
همدیگر را نوک می زنند و روی 
هم می رینند و همدیگر را هل 
می دهند تا بلکه جایی برای نفس 
کشیدن باز شود. تمام قفس بوی 
گند وحشتناکی می دهد؛ بوی گند 
گوشت پردارِ وحش��ت زده. روی میز 
چوبی بالای این قف��س، قصاب جوانی با 
نیش باز می نشیند و گوشت و دل و جگر مرغی 
را که تازه تکه تکه شده و هنوز آغشته به خون تیره رنگ است، 
با افتخار نشان می دهد. خروس های توی قفس بوی خون را از 
بالای سرش��ان احساس می کنند. دل و جگر برادرهای شان را 
می بینند که دور و برشان ریخته. می دانند بعد نوبت خودشان 
اس��ت ولی شورش نمی کنند. سعی نمی کنند از قفس بیرون 
بیایند. توی این مملکت دقیقا همین بلا را سر آدم می آورند«. 
سوسیالیست ها هم بد از »ببر سفید« خورده اند؛ کثیف، فاسد 
و خشن که فقط با ظاهر و نقاب چپ، فاصله طبقاتی را بیشتر 
می کنند. »ببر سفید« فیلمی علیه خود دموکراسی هم هست 
که هیچ پیشنهاد اخلاقی ای ارائه نمی دهد. البته به نظرم»ببر 
سفید« فیلمی است که هندی ها، حتی آنها که درد و رنج شان 

به نمایش درآمده، از آن نفرت خواهند داشت. 

احسان سالمی: »ببر سفید« را باید از نمونه های موفق پیوند سینمای اقتباسی در چند سال 
اخیر دانست؛ اثری سینمایی به کارگردانی رامین بحرانی که بر اساس رمانی به همین نام و به 
قلم آراویند آدیگا نویسنده هندی- استرالیایی ساخته شده است. اثری در نقد نظام سرمایه داری 
که می توان آن را یکی از متفاوت ترین آثار سینمای هند در این سال ها دانست؛ حداقل برای 

مخاطبان ایرانی که از س��ینمای هند بیش��تر با آن بریده های عجیب و غریب و 
فوق فانتزی از فیلم های هندی در فضای مجازی خو گرفته اند، دیدن چنین 

تصویر متفکرانه و متحیرکننده ای از س��ینمای هند بسیار جالب توجه 
خواهد بود. »ببر سفید« را هر چند از یک نظر می توان قطعه ای دیگر 

از پازل بزرگ سینمای جهان در نقد نظام سرمایه داری به شمار آورد 
و آن را در ادامه فیلم هایی همچون »جوکر« از سینمای آمریکا و 
»انگل« از س��ینمای کره و »پلتفرم« از سینمای اسپانیا دانست 
ولی از چند جهت این فیلم را باید از تمام آثاری که به آنها اشاره 
ش��د، متمایز کرد. اول آنکه تیغ تیز نقدهای »ببر سفید« نه فقط 
بر گردن سرمایه داری، بلکه بر گردن جریان چپ سوسیالیستی نیز 

فرود می آید. فیلم هر چند در کلیت قصه در نقد مستقیم نگاهی است 
که سرمایه داران و زرسالاران به طبقه فرودست دارند اما این بار با بسط 

دادن دامنه انتقادات، جریان های چپ صاحب قدرت نیز با لیبرال ها در یک 
کفه ترازو قرار می گیرند تا بدرستی به این موضوع اشاره شود که خروجی نهایی 

هر 2 تفکر در نهایت چیزی جز له شدن طبقه 
فرودست زیر فشارهای بی رحمانه طبقه اشراف 
نیست.  این بار نماینده طبقه فرودست نه فقط 

علیه لیبرال ها، بلکه به طور کلی علیه سرمایه داران جامعه خود که جریانات چپ نیز جزئی 
از آن هستند، قیام می کند؛ قیامی که البته همچون سایر آثار مورد اشاره همراه با خشونتی 
افسارگسیخته است.  دومین نکته را باید در شیوه ورود به قصه اصلی فیلم و آغاز شوکه کننده 
و البته کمی سرخوشانه آن جست وجو کرد. »ببر سفید« یک قصه شبه فانتزی همراه با طنزی 
تلخ است که سعی دارد تناقض های زندگی ارباب- رعیتی را به تصویر بکشد؛ قصه ای 
شبیه به افسانه ها از جوانی که از هیچ  چیز به همه  جا رسید و در این مسیر 
یک موتور پیشران داشت: انتقام از طبقه سرمایه دار و حرکت در خلاف 
جهت آنها.  سومین وجه تمایز »ببر سفید« با سایر این آثار را باید در 
شیوه روایتگری قصه اثر و مخاطب قرار دادن تماشاگران اثر به شکل 
مستقیم دید. رامین بحرانی، کارگردان ایرانی- آمریکایی این فیلم 
هر چند به سیاق اغلب آثارش که دغدغه هایی اجتماعی دارند، در 
این فیلم نیز سراغ قصه ای از بطن اجتماع رفته است اما سعی کرده 
در این اثر از شیوه های قصه گویی کلاسیک کمی فاصله بگیرد و 
با خطاب قرار دادن مخاطب و ارتباط چشمی مستقیم راوی قصه 
با دوربین در برخی سکانس ها، حرف اصلی اثرش را بدون واسطه به 
مخاطبش بگوید. پیامی درباره خروسی که نمی خواست در قفس بماند؛ 
پس تلاش کرد و با هر روشی که بلد بود، در نهایت جای خود را در نظام 
ارباب/ رعیتی تغییر داد تا از قفس »هند تاریک« به زندگی شیرین در »هند 
روشن« برسد. پیام فیلم برای مخاطبان واضح است: در جنگلی که سرمایه داری بی رحمانه 
لیبرال ها و ریاکاری سوسیالیست ها برای طبقه ضعیف ساخته، اگر شکار نکنی، شکار خواهی 

شد و تا آخر عمر سرنوشتی بهتر از زندگی در قفس نخواهی داشت!

از خواب قصه بلند شو
مهدی طاهرخانی: به عنوان یک معلم یا یک مدیر که مجموعه 
زیرنظرش می تواند یک خانواده باشد تا نهایت یک کشور برای 
ی��ک رئیس جمهور، حقیقتا نمی دانید تکلیف تان با فیلم ببر 
س��فید چیس��ت؟ به عنوان یک بزرگ تر و معلم آیا می توانید 
دیدن این فیلم را به شاگردان تان و بقیه پیشنهاد کنید یا نه؟ 
ببر سفید اثری است کاملا متفاوت از آن چیزی که پیش تر در 
قالب فیلم هایی به سبک و سیاق »میلیونر زاغه نشین« دیده ایم. 
این فیلم اقتباس از رمان برنده جایزه ادبی بوکر نوشته آراویند 
آدیگا در س��ال 2008 است؛ یک داستان هیجان انگیز کمیک 
و تاریک که از رش��د اقتصادی لجام گسیخته هند می گوید و 
نگاهی زیرپوستی به همه واقعیت های این کشور دارد.   خالق 
اثر نگاهی کاملا رئالیس��تی و واقع  گرایانه به همه تناسبات آن 
جامع��ه دارد. چش��مانش را نمی بندد، به روی��ا فرو نمی رود و 
بی جهت درس اخلاق نمی دهد. در آن مکان و زمان مشخص، 
مخاطب را به پاک بودن و سپید زیستن، رهنمون نمی سازد. 
در بیرون همانند قصابان زندگی کردن و موفق شدن با رعایت 
نسبی اخلاق، اولویت دارد به زندگی کوتاه و بی اختیار در قفس 
خروس.  اگر فیلم را ندیده اید بهتر است ادامه متن را نخوانید، 
چرا که قرار اس��ت انتهای قص��ه را فاش کنیم. قهرمان اصلی 

فیلم، همه آنچه را بر او گذش��ته تا از هند تاریک و 
سیاه و به عنوان یک تهیدست مطلق به یک 

کارآفرین موفق تبدیل شود، در قالب یک 
ایمیل به نخس��ت وزیر چین، روایت 

می کن��د.  در این فیل��م برخلاف 
میلیونر زاغه نشین، قهرمان ماجرا 
بالرام حلوایی، برای رس��یدن به 
آرزو و آرمان هایش از همه ابزارها 
استفاده می کند؛ از قتل تا همه دوز 
و کلک هایی که همانند نرده های 

متوالی یک نردبان هستند.  داستان 
فیلم در فضایی کاملا واقعی و حقیقی 

تعریف می شود. اختلاف طبقاتی، ظالم و 
مظلوم، پولدار و بی پول، همه همان چیزهایی 

هستند که پیش تر امثال چارلز دیکنز و رمان معروفش 
)اولیور توئیس��ت( پیرامونش نوش��ته اند اما اکثرا با پندارهایی 
اخلاق مدارانه.  بالرام حلوایی و قصه اش برخلاف بقیه، بیش از آنکه 
اخلاق مدارانه و عارفانه باشد، کاملا مبتنی بر حقایق موجود در 
آن اجتماع است. قرار نیست ارباب زورگو به پایین کشیده و دل 
بیننده خنک شود. نه! این قصه ارباب شدن بالرام با روش خودش 
است.  در جامعه فئودالی که ارباب همانند زالو تا آخرین قطره 
خون رعیت را می مکد، کمی بالاتر سیاستمدار دست چپی که 
از آرمان های عوام فریبانه سوسیالیست طرفداری می کند، زالوی 
بزرگ تری اس��ت که اتفاقا از همان خون ارباب ارتزاق می کند.  
ببر سفید قصه که استعاره از موجود کمیابی است و قرار نیست 
همه شبیه آن باشند، از تیزهوشی محضش استفاده می کند و 
ساختارها را می شکند و دست آخر بالاترین درجه رذالت انسانی 
یعنی قتل را برای رس��یدن به موفقیت انجام می دهد. تصور 
کنید اگر ارباب فاسد نبود، سیاستمداری که شعار مردم گرایی 
می دهد، رشوه گیر و زیرمیزی بگیر نبود و مهم تر از همه مجری 
قانون یعنی پلیس در ازای پول، چشم بر حقایق نمی بست و به 
یک قاتل مجوز تبدیل شدن به یک کارآفرین موفق را نمی داد، 

آیا این قصه شدنی بود؟  آنچه در میلیونر زاغه نشین می بینیم، 
همان فیلمی است که معلم یک کلاس، شاگردانش را به دیدن 
آن فیلم تش��ویق می کند: اخلاق مداری را رعایت کنید ولو در 
شرایط سخت. اما قرار است ما این بار از واقعیت های آن جامعه 
حرف بزنیم نه صرفا از یک قصه عامه پسند. برای خروس نبودن 
و منتظر نشدن برای قربانی شدن تنها و تنها یک راهکار پیش 
روی شماست؛ ببر سفید باش. البته هر کسی نمی تواند مانند این 
موجود کمیاب باشد؛ طبق دیالوگ ابتدای فیلم که معلم کلاس 
به واسطه هوش قهرمان قصه به او می گوید، ببر سفید موجودی 
است که تنها یک بار برای هر نسلی دیده می شود. بالرام حلوایی 
نه همانند اربابانش سیاه مطلق است و نه سفید محض؛ یک 
بچه باهوش که در آن فضا باید کاملا خاکستری باشد و او نیز 
تمام قد این رنگ را به خود گرفته است تا جایی که بیننده با او 
همذات پنداری می کند و می گوید من هم بودم چنین می کردم.  
نظام طبقاتی در هند در حال پیشرفت روی اصول و هنجارهای 
مردم فرودستش شکل گرفته است. از آنجایی که یک رعیت در 
هیچ حالتی به اربابش خیانت نمی کند، با اینکه انتهای مسیرش 
مشخص است اما به واسطه همان خطراتی که خیانت برایش به 
ارمغان می آورد، او همانند همان خروس است در قفس و سرانجام 
روزی می رسد که سرش بریده خواهد شد. برای فرار 
از قفس او هر کاری که لازم است را انجام 
می دهد ولو قربانی شدن خانواده 17 
نفره ای که لابد اش��اره به خانواده 
خود او اس��ت و توس��ط ارباب 
ضربه خ��ورده صورت گرفته 
است.   همان طور که پلیس 
هرگز سراغ قاتلان خانواده 
17 نفره نرفته و نمی رود، 
به واس��طه همان تطمیع 
شدن هرگز قاتل پسر ارباب 
را هم پیدا نمی کند. این قصه 
موفقیت در یک جامعه فاسد 
اس��ت. اخلاق در این جامعه نسبی 

است و زمانی که قهرمان فرودست به کارآفرین 
موفق تبدیل می ش��ود، سعی می کند روش دیگری 
را نس��بت به اربابانش اجرا کند. همین که راننده های 
ش��رکت او تصادف می کنند، ارب��اب به عنوان مالک 
اصلی خودرو خسارت را پرداخت می کند؛ یک تعریف 

نسبی از اخلاقیات را با این تعریف مشاهده می کنیم.  ببر 
سفید ساخته رامین بحرانی، کارگردان ایرانی - آمریکایی 

متاسفانه در اسکار به حقش نرسید چون نسخه ای را تجویز 
می کند که جامعه به اصطلاح اخلاق مدار آن را نمی پسندد 

اما یگانه راه موفقیت در آن سیستم فاسد و ظالم، همان است 
که مشاهده کردیم. واکنش مثبت اکثریت مردم و منتقدان به 
این اثر نش��ان دهنده همه واقعیت  هاست. پیشرفت و موفقیت 
در یک سیس��تم فاسد، شدنی نیس��ت مگر آنکه اخلاقیات را 
بازتعریف کنیم. شاید کمیته اسکار آن را نپسندد اما حقیقت 
قابل کتمان نیست. بالرام حلوایی همه قصه را برای نخست وزیر 
چین تعریف می کند و در انتهای فیلم شاهد نزدیک شدن این 
فرد به نخست وزیر چین هستیم و این یعنی این فرد قدرتمند، 

همه کارهای بالرام را تایید می کند. جالب نیست؟  

مصطفی پورکیانی:  سینمایی »ببر س�فید« )The White Tiger( به نویسندگی و کارگردانی رامین بحرانی 
محصول س�ال 2۰21 س�ینمای هند، فیلمی درام اس�ت که بحرانی آن را از رمانی به همین نام اقتباس کرده و 
توانس�ت با این فیلم نامزد بهترین فیلم اقتباس�ی در میان جوایز اسکار امس�ال باشد.  رامین بحرانی که در 

»وینس�تون سیلم« ایالت کارولینای شمالی به دنیا آمده، دانش آموخته رشته تئوری سینما از دانشگاه 
کلمبیاست و کار حرفه ای خود را به عنوان فیلمساز سال 1998 با فیلم »تخته نرد« شروع 

کرد و در ادامه با فیلم هایی چون »مرد ارابه به دست«، »خداحافظ سولو«، »به 
هر قیمتی« و »99 خانه« خودش را به عنوان فیلمسازی مطرح به دنیای سینما 

معرفی کرد.  فیلم های سینمایی »به هر قیمتی« و »99 خانه« 
بحرانی در سال های 2۰13 و 2۰1۴ توانستند نامزد دریافت 
»شیر طلایی« جشنواره ونیز شوند و »ببر سفید« او در نود 

و سومین دوره جوایز اسکار، نامزد بهترین فیلمنامه اقتباسی 
شد که در نهایت سینمایی »پدر« به نویسندگی فلوریان زلر و 

کریستوفر همپتون این جایزه را از آن خود کرد.  رمان »ببر سفید« 
نخستین داستان بلند »آراویند آدیگا« نویسنده هندی- استرالیایی است. آدیگا قصد 

خود از نوشتن این رمان را پرداختن به شکاف گسترده میان ثروتمندان و فقیران که به نظر 
او مهم ترین مس�اله موجود در هند اس�ت عنوان کرده و آن را تلاشی برای ثبت صدای طبقه بزرگ پایین 

 جامعه کشورش دانسته است.   آدیگا با »ببر سفید« توانست برنده جایزه ادبی »من بوکر«
 )The Man Booker Prize( در س�ال 2۰۰8 ش�ود. این جایزه یکی از مهم ترین جوایز 
ادبی دنیاست که هر سال به بهترین رمان جدید انگلیسی زبان اعطا می شود. این جایزه تا 
سال 2۰1۴ تنها به نویسندگان کشورهای مشترک المنافع، انگلیسی ها و ایرلندی ها تعلق 

می گرفت اما از سال 2۰1۴ تمام آثار نوشته شده به زبان انگلیسی، حق شرکت در آن را پیدا 
کرده اند. نام برنده این جایزه به  طور وس�یعی در مطبوعات آورده می ش�ود و بنابراین بردن 

جایزه بوکر تأثیر فراوانی در فروش کتاب می گذارد.  رمان »ببر سفید« روایتگر داستان پسرکی 
روستایی به نام »بالرام حلوایی« است که پدرش سال ها کالسکه ران بوده اما او به  جای ادامه راه 
پدر، چای فروشی را برمی گزیند. او پس از مهاجرت به دهلی نو، منافع خانواده اش را فدای منافع 
شخصی و رویاهایش می کند. بالرام در ادامه با تقلب، فساد و دروغگویی پیشرفت می کند و 
سرانجام به فردی پست و جنایتکار تبدیل می شود.  فیلم »ببر سفید« که با بازی پریانکا چوپرا 
جوناس، راجکومار رائو و جدیدترین استعداد سینمای بالیوود آدارش گوراو، توسط نتفلیکس 

منتشر شده، یک داستان هیجان انگیز کُمیک و تاریک از رشد اقتصادی ناخوشایند هند است.  روایت فیلم »ببر 
سفید« پیرامون یک شخصیت حاشیه نشین به نام بالرام حلوایی )Adarsh Gourav( می چرخد؛ شخصیتی که 
چرخ روزگار او را از پایین منظومه زندگی به بالای آن می برد. این فیلم نشان می دهد بالرام چگونه از خدمتکاری 
اربابان خود آشوک و پینکی با بازی راجکومار رائو و پریانکا چوپرا به یک کارآفرین جوان در هند مدرن تبدیل 
می شود. در واقع »ببر سفید« روایتگر سفر تاریک و ناخوشایند بالرام است؛ سفری که فرار یک خروس از قفس 
تا تبدیل شدنش به یک موجود با قدرت را که نباید او را زاغه نشین صدا کرد، روایت می کند.  فیلم »ببر سفید« 
13 ژانویه )2۴ دی 99( در سینماهای ایالات متحده برای اولین  بار به نمایش درآمد و توانست نظر اکثر منتقدان 
را به سوی خود جلب کند. اکثر منتقدانی که این فیلم را تماشا کردند، آن را مورد تحسین قرار دادند و بیشتر از 
هر چیزی سبک کارگردانی و نویسندگی رامین بحرانی و همچنین عملکرد و بازی بازیگران را دوست داشتند.



سهراب و کیانوش
منتظر پاسخ سرنوشت ساز

نایب رئیس فدراس��یون وزنه برداری گفت: بر اساس 
چراغ سبزی که از دبیرکل فدراسیون جهانی گرفتیم، 
درخواس��تی درباره رس��تمی و مرادی داشتیم و نامه 
رس��می خود را نیز ارس��ال کرده ایم. داوود باقری در 
گفت وگ��و با ایس��نا درباره اینکه چق��در احتمال دارد 
فدراسیون جهانی وزنه برداری امتیاز مسابقات گزینشی 
المپیک س��وییس را ب��رای کیانوش رس��تمی لحاظ 
کند، بیان کرد: در مس��ابقات قهرمانی آسیا جلسه ای 
نیمه رسمی با دبیرکل فدراسیون جهانی داشتیم و در 
این جلسه رئیس فدراسیون ایران از دبیرکل فدراسیون 
جهانی درخواستی داش��ت که این درخواست به یک 
نامه رس��می تبدیل ش��د. ما در یک ایمیل رسمی از 
محمدحسن جلود درخواست کردیم امتیاز مسابقات 
س��وییس برای رستمی لحاظ شود و همچنین امتیاز 
مسابقات کلمبیا را نیز به جای مسابقات سوییس برای 
مرادی لحاظ کنند. دبیرکل فدراس��یون جهانی نیز به 
م��ا گفت اگر این نامه را ارس��ال کنید ترتیب اثر داده 
می شود و طبق آن چیزی که جلود گفت جای امیدواری 
هس��ت. او ادامه داد: البته اینکه در بررسی های بعدی 
در فدراسیون جهانی چه اتفاقی بیفتد و چه تصمیمی 
گرفته ش��ود، اطلاعی از آن نداریم اما چراغ سبزی از 
طرف دبیرکل فدراس��یون جهانی دریافت کردیم و بر 
اس��اس آن نامه را ارس��ال کردیم. ما نامه را به صورت 
رسمی به دبیرکل فدراسیون جهانی ارسال کردیم و وی 
اعلام کرد درخواست ما را به صورت دستور جلسه به 
کمیته فنی می برد و آنجا با نظر مساعد، تصمیم گیری 
می کنند. نایب رئیس فدراسیون وزنه برداری همچنین 
گف��ت: البته من فکر می کنم فدراس��یون جهانی اگر 
بخواهد پاس��خی ب��ه نامه ما بدهد، بعد از مس��ابقات 
گزینش��ی المپیک کلمبیا این کار را انجام می دهد تا 
ببیند س��هراب مرادی در آن مس��ابقات چه نتیجه ای 
می گیرد. امیدوارم به نامه ما ترتیب اثر داده ش��ود. در 
این صورت هر دو وزنه بردار وارد رنکینگ می ش��وند و 
آنگاه این ما هس��تیم که انتخاب می کنیم چه کس��ی 
ب��ه المپیک ب��رود. اما از طرفی ای��ن بحث هم وجود 
دارد ک��ه اگر این کار را انج��ام دهد و رنکینگ تغییر 
کند، این احتمال هست کشورهای دیگر هم اعتراض 
کنند و از این لحاظ قول دبیرکل عجیب بود. او درباره 
وضعیت سهراب مرادی نیز گفت: سهراب مرادی پس 
از آسیب دیدگی جدی ای که داشت توانست به صحنه 
مس��ابقات بازگردد و در قهرمانی آسیا هم رکوردهای 
خوبی را ثبت کرد. وزنه ۲۲۰ کیلوگرم را هم داش��ت 
راح��ت م��ی زد اما به دلی��ل اینکه کتفش ص��دا داد، 
 ریس��ک نکرد و وزنه را انداخت که به نظرم کار خوبی

 کرد. 

اوباما جایگزین امید ابراهیمی
در الاهلی

باش��گاه الاهلی قطر برای جایگزین امید ابراهیمی 
با بازیک��ن الزمالک مصر به توافق رس��ید. به گزارش 
اس��پورت، امید ابراهیمی در فصلی که گذشت بازوبند 
کاپیتانی الاهلی را بر بازو بس��ت و عملکرد خوبی هم 
از خ��ود به نمایش گذاش��ت اما با الاهل��ی برای ادامه 
همکاری به توافق نرسید و جدایی او از این تیم قطعی 
شده است. این باشگاه قطری یوسف ابراهیمی ملقب به 
اوباما را جایگزین ابراهیمی در تیم کرده است. الاهلی 
در س��ال های اخی��ر همواره از بازیکن��ان ایرانی مانند 
مجتب��ی جباری، فریدون زن��دی، محمدرضا خانزاده 
و امید ابراهیمی در ترکیب اصلی خود اس��تفاده کرده 
اس��ت. طبق اعلام رسانه های قطری، الاهلی با حسین 
کنعانی زادگان، مدافع کنونی پرسپولیس هم به توافق 
نهایی رسیده و قراردادی ۲ ساله بسته، هر چند خود 

این بازیکن آن را رد کرده است. 

چراغ سبز سعودی ها
برای گذر از مناقشه فوتبالی

همزمان ب��ا رویارویی اس��تقلال و تراکتور ایران با 
الهلال و النصر عربس��تان، صحبت ها درباره مناقش��ه 
قدیمی این دو کش��ور در فوتبال اوج گرفت؛ برخی از 
بازی در زمین بی طرف سخن  گفتند و عده ای معتقد 
بودن��د هنوز تکلی��ف برگزاری مس��ابقات این مرحله 
مشخص نیست و چه بسا مسابقات به صورت متمرکز 
برگزار ش��ود. با این حال اکنون اخبار امیدوارکننده ای 
درباره آینده روابط ۲ کشور به گوش می رسد که احتمالا 
سایه این اتفاق روی فوتبال هم می افتد و بعد از حدود 
۶ سال، مناقشه فوتبالی و بازی در زمین بی طرف نیز 
به پایان می رسد. بعد از اتفاقات اخیر، رئیس فدراسیون 
فوتبال عربستان که ۶ سال قبل خواستار بازی تیم های 
این کش��ور با نمایندگان ایران در زمین بی طرف شده 
بود، اکنون گفتار و رفتار ملایم تری از خود نشان داده 
است. او در تازه ترین اظهاراتش می گوید: درباره حضور 
در ایران باید بگویم هر چه کنفدراسیون فوتبال آسیا 
در این زمینه با توجه به شرایط کرونایی بگوید ما هم 
با بررسی های لازم بهترین تصمیم را برای نمایندگان 
خود در لیگ قهرمانان آسیا می گیریم. اخیرا یک روزنامه 
سعودی هم اعلام کرده »کنفدراسیون فوتبال آسیا به 
دنبال پایان بخشیدن به مناقشه این دو کشور و بازی 
در زمین یکدیگر اس��ت«. به نظر می رسد در صورتی 
که مذاکرات مقامات سیاس��ی ۲ کش��ور در سطح بالا 
خوب پیش برود، میزبانی تیم های ایرانی و عربستانی 
از همدیگ��ر هم امکان پذیر خواهد بود. این مهم حتی 
می تواند گام مثبتی در بهبود روابط ۲ کش��ور و چراغ 

سبزی برای گذر از دوران پرتنش اخیر باشد. 

اخبار

ورزشی

ادامه از صفحه اول
تحلیلگر این نش��ریه در ادام��ه آورده 
است: گفت وگوهای محرمانه تهران و ریاض از ماه ژانویه سال 
جاری میلادی آغاز شده و حتی در یک جلسه از این مذاکرات 
نیز آمریکا حضور نداشته است. این عدم حضور به باور برخی 

تحلیلگران نشان دهنده افول قدرت آمریکا در منطقه است، آن 
هم در شرایطی که بایدن به دنبال خروج از منطقه است. به این 
ترتیب به نظر می رسد پیشبرد مذاکرات تهران- ریاض درسی 
بسیار فراگیر برای سیاست خارجی آمریکا دارد؛ نشانه ای از اینکه 
نیازی به دخالت آمریکا در تمام مسائل جهانی وجود ندارد. آمریکا 

تا به حال در بسیاری از نقاط دنیا به عنوان نیروی میانجی وارد 
میدان شده و بعد به خاطر منافع ملی خود، تنها به شعله ورتر 
کردن بحران و آتش جنگ کمک کرده است؛ این گفت و  گوها 
نشان می دهد شاید در بسیاری از موارد بهتر است آمریکا اجازه 
دهد قدرت های منطقه ای، خود مشکلات شان را با هم حل کنند.

پی نوشت
1. https://www.nytimes.com/2021/05/01/world/
middleeast/Saudi-Iran-talks.html
2. https://www.csmonitor.com/World/Middle-
East/2021/0430/Saudi-Iran-detente-What-rivals-
dialogue-could-mean-for-Middle-East
3. https://slate.com/news-and-politics/2021/05/
saudi-arabia-iran-biden.html

باشگاه پرسپولیس پیشنهاد اسپانسری خیره کننده ای از یک 
شرکت تجاری دریافت کرده است. 

جعفر سمیعی، مدیر عامل باشگاه پرسپولیس پس از استقرار 
در محل کار خود به بررسی جزئیات قرارداد با کارگزار پرداخت؛ 
قراردادی که هشتم آبان  ۹۸ به امضا رسید و طی آن کارگزار برند 
موظف به پرداخت ۱۱۰ میلیارد تومان تا پایان اردیبهشت ماه 

سال ۱۴۰۰ شد. 
قراردادی که جزئیات فراوانی را به همراه داشت تا سمیعی پس 
از بررسی تمام جوانب آن خواهان فسخ قرارداد با کارگزار شود. 
با این حال مشاوران حقوقی و اقتصادی سمیعی از او خواستند 

ای��ن کار را انجام نداده و اجازه اتمام قرارداد را با ش��رکتی که 
قرار بود از برند باش��گاه در راس��تای تأمین منابع سرخپوشان 

درآمدزایی کند بدهد. 
کارگزار فعلی برند پرسپولیس تمام بندهای مالی مندرج در 
قرارداد را عملیاتی کرده است اما به دلیل برخی موارد در الحاقیه 
قرارداد، هیچ کدام از طرفین علاقه ای به تمدید قرارداد ندارند؛ 
موضوعی که جعفر سمیعی در جلسه با سایر اعضای هیأت مدیره 
مطرح کرد و سیدمجید صدری که ریاست هیأت مدیره را نیز 
بر عهده گرفته است، رایزنی های خود را برای انتخاب اسپانسر 

جدید برای سرخپوشان از ابتدای فصل آینده آغاز کرد. 

همی��ن موضوع باعث مذاکره ۲ ش��رکت در حوزه آی تی و 
مخابرات با باشگاه پرسپولیس شد تا پیشنهادات قابل توجهی 
را برای حمایت مالی از باشگاه در ازای تبلیغات خود ارائه کنند. 
باش��گاه پرسپولیس که حدود ۳۵ میلیارد تومان از یکی از 
اپراتورهای تلفن همراه قرض کرده بود، قصد دارد بزودی قرارداد 
خود با این مجموعه را نهایی کند تا سرخپوشان مبلغی به مراتب 
بیشتر از سال گذشته از سوی اسپانسرهای خود دریافت کنند. 
قراردادی که در حال نهایی شدن است و باشگاه پرسپولیس 
در سکوت خبری آن را پیش می برد تا گران قیمت ترین قرارداد 

مالی تاریخ خود را در زمینه جذب اسپانسر به امضا برساند. 

دلایل سعودی برای آغاز مذاکرات سازش با ایران

پرسپولیس دنبال افزایش بی سابقه قرارداد  مالی سال آینده

کارگزار جدید در راه است

موسوی بمب جدید باشگاه فنرباغچه
یک رسانه ترکیه ای درباره لژیونر والیبال ایران نوشت: سیدمحمد موسوی بمب جدید باشگاه فنرباغچه خواهد بود. رسانه والیبالی ترکیه نوشت: سیدمحمد موسوی بمب 
جدید تیم فنرباغچه خواهد بود. این رسانه ادامه داد: موسوی یکی از برترین دفاع های جهان است که با فنرباغچه به توافق رسیده است. لژیونر والیبال ایران که سال 
گذشته در لیگ ایتالیا و در تیم پیاچنزا توپ می زد، امسال قصد دارد در لیگ ترکیه حضور داشته باشد. البته این ملی پوش والیبال اکنون پیشنهادهای دیگری هم دارد. 

وحید رجبی: طی روز های اخیر کشتی 
ایران با تصمیمات و مواضع دوگانه کادر 
فنی کشتی آزاد، در آستانه المپیک با حواشی زیادی روبه رو 
شده است. در حالی  که طی ماه های اخیر اعتراض های زیادی 
به تصمیمات مدیریت فنی کش��تی آزاد به دلیل مشخص 
نبودن چگونگی انتخاب ملی پوشان برای حضور در رویدادهای 
بین المللی و در رأس آنها المپیک ۲۰۲۱ توکیو بوده اس��ت، 
این بار نحوه انتخاب کشتی گیران برای حضور در جام تختی 
به عنوان مرحله نخست گزینشی رقابت های قهرمانی جهان 
۲۰۲۱، حواشی زیادی را برای فدراسیون کشتی به وجود آورده 
است. انتشار اسامی کشتی گیران واجد شرایط برای حضور در 
جام تختی اعتراض های زیادی را به همراه داشت و بسیاری 
معتقدند عدم اختصاص سهمیه به استان های مختلف، اجحاف 
در حق بسیاری از کشتی گیران آزاد و فرنگی کار بوده است که 
در استان های خود در حال تمرین هستند. در حالی که به دلیل 
شیوع کرونا و از سوی دیگر نزول سطح کیفی جام تختی طی 
سال های اخیر، اغلب کشورهای صاحبنام خارجی برای حضور 
در این رویداد به ایران نمی آیند، مشخص نیست چرا کادر فنی 
تیم های ملی زمینه را برای حضور حداکثری کشتی گیران در 
این مسابقات فراهم نکرده و سهمیه ای برای استان های صاحب 
 کش��تی در نظر نگرفته اس��ت. اعتراض شدید پرویز هادی،

س��نگین وزن س��ابق تیم  ملی ب��ه نبود نامش در لیس��ت 
کشتی گیران جام تختی و حمله به علیرضا دبیر با هر هدفی 

حتی جلب توجه در آس��تانه 
حض��ور در انتخابات ش��ورای 
شهر تبریز و متعاقب آن پاسخ 
دبیر، این بار نیز حواشی زیادی 
را برای فدراس��یون کشتی در 
آستانه المپیک به وجود آورده 
است. با افزایش اعتراضات که 
حتی موضع گیری نمایندگان 
تبری��ز در مجل��س را نیز به 

دنبال داش��ت، ابراهیم مهرب��ان به عنوان نماینده کادر فنی 
کش��تی آزاد گفت: »پرویز هادی در مسابقات انتخابی برای 
حضور در رقابت های جهانی صربستان مقابل امین طاهری 
و امیرحس��ین زارع کشتی را واگذار کرده و بعد از آن نیز ما 
شنیدیم وی برای حضور در شورای شهر تبریز ثبت نام کرده 
و قصد حضور در انتخابات این شورا را دارد«. حال اگر بخواهیم 
عدم دعوت از هادی را بر اساس نتایج تیم  ملی بدانیم، باز هم 
مواضع دوگانه کادر فنی در قبال کشتی گیران حاضر در این 

رقابت ها شائبه های زیادی را به وجود می آورد. 
اگر هم بخواهیم مبنا را بر اساس نتایج انتخابی تیم  ملی 

و شکست پرویز هادی در این 
رقابت ها بدانی��م تا جایی که 
حتی او را شایسته حضور در 
جام تخت��ی ندانیم، پس چرا 
محمدحس��ین محمدیان که 
در انتخابی مغلوب علی شعبانی 
شد کماکان گزینه شماره یک 
کادر فنی تیم  ملی است و حتی 
مدعی اول حضور در المپیک 

توکیو به حساب می آید؟
اگر مبنا نتایج انتخابی تیم  ملی قبل از مسابقات صربستان 
بوده است، چرا امیرحسین زارع که مغلوب امین طاهری شد 
بر اساس شواهد کماکان شانس اول حضور در المپیک است 
و امین طاهری به عنوان نفر اول انتخابی باید در هر رویدادی 
شرکت کند تا شاید مورد توجه کادر فنی قرار گیرد؟ از سوی 
دیگر یدالله محبی، مجتبی گلیج و برخی دیگر از کشتی گیران 
نیز همانند هادی در انتخابی تیم  ملی شکس��ت خوردند اما 
نام شان در لیست کشتی گیران واجد شرایط جام تختی است. 
همین مواضع متناقض از س��وی مدیریت فنی تیم  ملی 

کش��تی آزاد طی ماه های اخیر فدراسیون کشتی و شخص 
علیرضا دبیر را که بارها اعلام کرده در مس��ائل فنی دخالت 

نمی کند، وارد حواشی و دردسرهای زیادی کرده است. 
بدون شک کشتی ایران در آستانه المپیک به آرامش نیاز 
دارد اما برخی تصمیمات شخصی از سوی کادر های فنی و 
پاسخگو نبودن آنها به رسانه ها، باعث اعتراض های زیاد و بر 
هم خوردن آرامش کشتی ایران شده است. وظیفه مدیر فنی 
و سرمربی تیم  ملی کشتی آزاد این است که همه کشتی گیران 
را به یک چشم نگاه کنند و فرصت برابر به همه داده شود تا 
حتی انگیزه در آن جوانی که در روس��تا هم تمرین می کند 
کشته نشود اما رفتارهای سلیقه ای باعث شده شور و شوق 

در بین جوانان جویای نام از بین برود. 
در حالی که ۷۰ روز تا المپیک باقی مانده، هنوز مشخص 
نیس��ت فرد برت��ر در اوزان ۷۴، ۹۷ و ۱۲۵ کیلوگرم از دل 
تورنمنت لهستان بیرون می آید یا اینکه اگر فرد مورد نظر 
کادر فنی نتیجه نگیرد، باز انتخابی درون  اردویی گذاش��ته 
خواهد شد؟ یا درباره انتخابی درون اردویی وزن ۶۵ کیلوگرم 
که قرار است بین امیرمحمد یزدانی و مرتضی قیاسی برگزار 
ش��ود، معلوم نیست یک کشتی خواهد بود یا به صورت ۲ 
برد از ۳ مبارزه؟ در واقع به نظر می رسد اگر فرد مورد نظر 
کادر فنی برنده ش��ود، تک کشتی خواهد بود اما اگر نتیجه 
در کشتی اول طبق دلخواه سلیقه مدیر و سرمربی نباشد، 

باز هم کشتی خواهند گذاشت.

وقتی دبیر تاوان تصمیمات کاوه و محمدی را می دهد

از  وعده قانونمندی تا رفتار  سلیقه ای
گزارش

نگاه

گفتوگو

بعد از دیدار مسؤولان فدراسیون و تیم  ملی فوتبال با رئیس 
سازمان برنامه و بودجه، هر یک از طرفین این دیدار ادعاهایی 

را مطرح می کنند که میلیاردها تومان اختلاف دارد!
فدراسیون فوتبال در مسیر آماده سازی تیم های ملی فوتبال 
و فوتس��ال برای حضور در مس��ابقات سرنوشت ساز خود در 
انتخابی جام جهانی، به دنبال منابعی برای تامین هزینه های 

۲ تیم است. 
مهم ترین اقدام این فدراسیون، دیدار با محمدباقر نوبخت، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه بود که 
در آخرین دیدار، قول هایی برای مس��اعدت این س��ازمان به 

تیم های ملی داده شد. 
 مس��اله عجیب در این ماجرا، برداشت متناقض و متفاوت

۲ طرف نسبت به نتیجه این دیدار است که هر روز، پررنگ تر 
می شود و هیچ یک هم از موضع خود کوتاه نمی آیند؛ فدراسیون 
فوتبال می گوید نوبخت قول داده همه هزینه ها را تامین می کند 
اما در س��ازمان برنامه و بودجه چنین خبری نیست و تفاوت 
این موضوع در ارقامی است که در آینده جا به جا خواهد شد 

و بالغ بر چند میلیارد تومان است. 
بسیار عجیب است که بعد از یک دیدار کوتاه، طرفین ادعایی 
متفاوت از همدیگر دارند و مرتب بر گفته خود تاکید می کنند. 

برای بررسی این ادعا، به واکنش های ۲ طرف توجه کنید.
یک - سازمان برنامه و بودجه در خبری با عنوان »کمک به 
تأمین هزینه های مالی ۲ تیم فوتبال و فوتسال« نوشت: »با 
موافقت دکتر نوبخت مقرر شد برای تامین هزینه های تیم  ملی 
فوتبال و تیم  ملی فوتسال در بازی های مقدماتی جام جهانی 
و جام جهانی، س��ازمان برنام��ه و بودجه از تمام ظرفیت های 
مالی و قانونی خود اس��تفاده کند، چرا که موفقیت تیم های 
ملی در عرصه های جهانی موجب شادمانی ملت بزرگ ایران 

خواهد شد«.
دو - ساعاتی بعد از این اتفاق، فدراسیون فوتبال با برداشتی 
متفاوت، از »تامین تمام هزینه ها« خبر داد: »با موافقت دکتر 
نوبخ��ت مقرر ش��د »تمام« هزینه های تیم  مل��ی فوتبال در 
مقدماتی جام جهانی و جام جهانی فوتس��ال از سوی سازمان 
برنامه و بودجه در قال��ب ردیف بودجه ای اختصاصی تأمین 

شود«.
سه - کمتر از ۱۲ ساعت بعد، ادعای فدراسیون فوتبال مبنی بر 
تامین تمام هزینه ها از سوی جعفری نژاد، رئیس امور فرهنگ، 
گردش��گری و ورزش س��ازمان برنامه و بودجه رد شد: »فعلا 
چنین موردی مطرح نیست و پرداخت هزینه ها در چارچوب 
اعتب��ارات مصوب قانون بودجه س��ال ۱۴۰۰ خواهد بود«. او 

یادآور ش��د: باید کارشناسان این سازمان هزینه های اعلامی 
و اسناد را بابت اردوی کیش، آماده سازی، هزینه های جانبی 
و همچنین اعزام به بحرین بررسی کرده و آنگاه مبلغ نهایی 
مشخص ش��ود که بعد از شفاف شدن تمام اطلاعات، درباره 

آن اطلاع رسانی خواهد شد. 
ب��ه گفته این مقام مس��ؤول، قرار ش��ده امکان تخصیص 
س��همی که در ذیل اعتب��ارات وزارت ورزش به فدراس��یون 
فوتب��ال اختصاص دارد، به نوع��ی زودتر از موعد پیش بینی 

شده آن فراهم شود. 
چهار - ساعاتی بعد از این واکنش و منتفی شدن تامین تمام 
هزینه های اردوی تیم ملی، محمدباقر نوبخت نیز در پس��تی 
اینستاگرامی نوشت: درباره تامین پشتیبانی مالی و لجستیکی 
جهت پیروزی تیم  ملی نیز این اطمینان را به آنان دادم که برای 
تامین هزینه های تیم  ملی فوتبال و تیم  ملی فوتسال، سازمان 

برنامه و بودجه از همه ظرفیت های قانونی استفاده می کند«.
پنج - در حالی که این س��ازمان همه کمک های مالی خود را 
منوط به رعایت مسائل قانونی کرده، باز هم فدراسیون فوتبال 
با برداشتی متفاوت از پست اخیر نوبخت، در فاصله چند ساعت 

بعد، ادعای »تامین تمام هزینه ها« را تکرار کرد!
این فدراس��یون نوشت: اخیرا دکتر نوبخت و هیات همراه 

از کمپ تیم های ملی بازدید و با رئیس فدراس��یون فوتبال و 
اعضای کادر فنی دیدار کردند. در این نشست صمیمانه مقرر 
شد تمام هزینه های تیم  ملی فوتبال در مقدماتی جام جهانی 
و جام جهانی فوتسال از سوی سازمان برنامه و بودجه در قالب 

ردیف بودجه ای اختصاصی تأمین شود و...«.
نکته عجیب ماجرا، ادامه اصرار فدراسیون فوتبال بر تامین 
تمام هزینه ها به صورت عامدانه است تا مطلبی را خلاف آنچه 

در واقعیت اعلام شده، در اذهان عمومی جا بیندازد. 
این در حالی است که به گفته یک مقام مسؤول در سازمان 
برنامه و بودجه، اعتبار فدراسیون فوتبال و تمام فدراسیون ها در 
قالب اعتبارات فصل پنجم وزارت ورزش تعریف شده و هیچ 
کدام ردیف مستقل اعتباری ندارند. بر همین اساس سازمان 
برنامه و بودجه نمی تواند فراتر از اختیارات قانونی خود پولی 

به فدراسیون فوتبال اعطا کند. 
اگر چه موفقیت تیم  ملی در انتخابی جام جهانی یک اتفاق 
مهم برای تمام فوتبال دوس��تان است و هر اقدامی در جهت 
آماده سازی تیم  ملی می تواند به این موفقیت کمک کند اما 
مسائل اینچنینی و طرح ادعای نادرست برای دریافت مبالغ 
فراقانونی، سوالات بسیاری را درباره مدیران جدید فدراسیون 

فوتبال ایجاد می کند.

تفسیر غلط فدراسیون فوتبال از قول هایی که سازمان برنامه و بودجه به آنها داده است

یک موافقت
و ۲ برداشت

دوشنبه 2۰ اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 32۰5

ادامه از صفحه اول
مدرس�ه  کنون�ی  وضعی�ت    
سیدالش�هدا چگونه اس�ت؟ آینده کاری این مدرس�ه چگونه 
خواه�د بود؟ آیا کار خود را بزودی آغاز خواهد کرد یا به خاطر 

مسائل امنیتی این مدرسه تعطیل خواهد شد؟
تلاش ما این اس��ت که مدرسه سیدالشهدا زودتر باز شود و 

زمینه تعلیم برای شاگردان فراهم شود.
هر چند این حادثه بس��یار دردناک ب��ود و حدود ۲۰۰ نفر 
از ش��اگردان ما شهید و زخمی شدند ولی آن چیزی که هدف 
گروه های تروریستی بوده، این است که این مقاطع تعطیل شوند و 
اینها از تعلیم بازبمانند ولی به  رغم همه این دردها و مصیبت هایی 

که بر جامعه وارد شده است، ما هدف استراتژیک خود را در توسعه 
علم و فرهنگ دنبال می کنیم، چرا که تنها راه غلبه بر ناامنی ها و 
وحشت و ترور که توسط گروه های تروریستی دامن  زده می شود، 
نابودی بستر آنها یعنی جهل و نادانی است. بنابراین برای مقابله با 

این گونه اقدامات به سرعت وارد عمل خواهیم شد. 
 برنام��ه ما هم این اس��ت که فردا )امروز دوش��نبه( هیات 
بلندپایه ای از وزارت معارف در مکتب سیدالشهدا که مورد حمله 
تروریستی قرار گرفته حاضر بشوند تا از شاگردان و معلمان این 

مکتب، دلجویی و تقدیر و تش��کر کنند و فضای روانی را برای 
برگش��تن به حالت عادی فراهم کنند. مردم ما با این فضاهای 
غم انگیز، آشنا هستند و در عین حال عزم و اراده شان جدی است 
که برای محو تروریس��م از افغانستان که ناشی از جهل افراطی 

است، کمر همت ببندند. 
  شما در وزارت معارف افغانستان چه اقداماتی را برای تامین 
امنیت دانش آموزان افغانستانی پیش بینی کرده اید تا دیگر شاهد 

اینچنین اتفاقات دردناکی در افغانستان نباشیم؟

تلاش مان این اس��ت ک��ه در هماهنگی ب��ا وزارت داخله و 
ارگان های امنیتی، اقداماتی را برای تامین امنیت لیسه ها )معادل 
دبیرستان در ایران( و مکاتب بویژه در غرب کابل که بیشتر مورد 

حمله قرار می گیرد، انجام بدهیم. 
  دقیقا چه اقداماتی؟

برنامه ما این اس��ت ک��ه بتوانیم گروه ه��ای امنیت محلی 
را تش��کیل داده و فع��ال کنی��م تا این گروه ه��ا در همکاری با 
پلی��س و وزارت داخل��ه، مس��ؤولیت تامین امنی��ت مکاتب و 
م��دارس را بر عه��ده بگیرند. تمام تلاش خ��ود را برای فراهم 
ک��ردن امکان��ات و امنی��ت دانش آم��وزان افغانس��تان و ادامه 
مس��یر تعلی��م و تعل��م در کش��ورمان به کار خواهیم بس��ت.

تروریسم در افغانستان ریشه در جهل افراطی دارد



گروهبینالملل: قدس اش��غالی برای سومین شب متوالی صحنه 
تظاهرات مردمی و س��رکوب خش��ونت بار فلس��طینیان توسط 
نظامیان صهیونیس��ت بود. این تظاهرات علاوه بر قدس و محله 
شیخ جراح در نوارغزه و برخی مناطق کرانه باختری نیز برگزار شد. 
سرکوب خشونت بار و جنایت بی رحمانه نظامیان صهیونیست علیه 
فلس��طینی های ساکن قدس در یک ماه اخیر سبب شده در یک 
اتفاق تاریخی علاوه بر وحدت گروه های فلسطینی، اجماع جهانی 
قابل توجهی علیه اقدامات این رژیم شکل گیرد. با توجه به سیر 
تحولات جاری به نظر می رسد التهابات پیرامون مسجدالاقصی امروز 
)دوش��نبه( شدت قابل توجهی بگیرد و این موضوع بیش از همه 
وحشت نظامیان صهیونیست را از آغاز انتفاضه ای جدید برانگیخته 
است.پیش از این نیز از سوی برخی محافل تصمیم ساز و تحلیلگران 
مسائل فلسطین مطرح شده بود که در صورت شکل گیری انتفاضه 
سوم، رژیم صهیونیستی لطمات جبران ناپذیری خواهد دید؛ نکته ای 
که رهبر حکیم انقلاب در سخنرانی 3 روز قبل خود به مناسبت 
روز قدس به آن اشاره فرمودند: جوان فلسطینی یک روز با پرتاب 
س��نگ از خود دفاع می کرد و امروز با پرتاب موش��ک نقطه زن به 

دشمن پاسخ می دهد.
افزایششمارزخمیهایدرگیریشبانهدرقدسبه100نفر ■

به گزارش »وطن امروز« به نقل از ش��بکه »الجزیره«، در حالی 
که دامنه اعتراض فلسطینی ها به طرح های رژیم صهیونیستی برای 
یهودی سازی قدس و اقدامات تحریک آمیز صهیونیست ها از جمله 
اقدام برای تصاحب محله »شیخ جراح« و اخراج فلسطینی ها از آن 
افزایش یافته است، بر شدت حملات و درگیری نظامیان صهیونیست 
با فلسطینیان معترض نیز افزوده شده است. در همین رابطه شبکه 
خبری تی آرتی عربی بامداد دیروز به نقل از ش��اهدان عینی خبر 
داد نظامیان اشغالگر رژیم صهیونیستی با گلوله های پلاستیکی به 
سوی معترضان فلسطینی در محله شیخ جراح در قدس شلیک 
کردند. از س��وی دیگر، نمازگزاران در صحن های مس��جد الاقصی 

فری��اد »روح و جان خود را فدای تو،  ای الاقصی می کنیم« س��ر 
دادند. ش��بکه الجزیره نیز گزارش داد نظامیان اشغالگر با شلیک 
گاز اشک آور، سعی در متفرق کردن شرکت کنندگان در تظاهرات 
همبستگی با »مسجد الاقصی« در نزدیکی جنوب نابلس در کرانه 
باختری داش��تند. خبرگزاری صفای فلسطین نیز خبر داد ده ها 
هزار فلس��طینی راهی صحن های مس��جدالاقصی شدند تا شب 
بیس��ت وهفتم ماه مبارک رمضان را در مسجدالاقصی برپا کنند. 
المیادین نیز گزارش داد نیروهای اشغالگر رژیم صهیونیستی مانع 
از حرکت خودروها به سوی قدس شده و نمازگزاران مجبور شدند 
با پای پیاده به س��وی مس��جدالاقصی رهسپار شوند. هلال احمر 

فلس��طین  بامداد یکشنبه اعلام کرد ش��مار زخمی ها در جریان 
درگیری خش��ون�ت بار صهیونیست ها با فلسطینی ها در قدس، از 
شنبه شب گذشته تا صبح یکشنبه به ۹۰ نفر افزایش یافته است 
و 3۰ نفر از آنها نیز به بیمارستان منتقل شده اند. کانال تلگرامی 
الجزیره ساعتی پس از انتشار این خبر نوشت بنا بر اعلام هلال احمر 
فلسطین، شمار زخمی ها به ۱۰۰ نفر افزایش یافت. پیش تر اعلام 
ش��ده بود در حمله شبانه نظامیان صهیونیست به منطقه »باب 
 العامود« در مرکز قدس، چندین فلس��طینی بازداش��ت و حداقل 
۱۷ نفر زخمی شدند. منطقه باب  العامود واقع در مرکز قدس طی 
۱۰ روز اخیر صحنه درگیری نظامیان صهیونیست با اهالی قدس 

بوده است. اهالی قدس تاکید دارند اجازه نمی دهند با بسته شدن 
منطقه باب  العامود )محله  همجوار مسجد الاقصی( اسرائیل برنامه 
یهودی سازی قدس و تقسیم زمانی و مکانی مسجدالاقصی را پیش 
ببرد. هلال احمر فلسطین روز شنبه نیز اعلام کرده بود در حملات 
شامگاه جمعه نظامیان و شهرک نشینان صهیونیست به فلسطینیان 
در مسجد الاقصی، محله شیخ جراح و باب العامود دست کم ۲۰۵ 
نفر زخمی شدند که ۸۸ نفر آنها به بیمارستان منتقل شدند. در 
روزهای گذش��ته صهیونیست های افراطی با حمله به نمازگزاران 
فلسطینی در مسجدالاقصی مانع ادای فرایض دینی از سوی آنها 
شدند و این در حالی بود که مأموران رژیم صهیونیستی نیز از آنان 
پشتیبانی می کردند. این اقدام به درگیری شدید میان مسلمانان و 
صهیونیست ها انجامیده است. مردم فلسطین در سراسر این کشور 
از کرانه باختری گرفته تا نوار غزه و ساکنان اراضی اشغالی ۱۹۴۸ 
در راستای اعلام همبستگی با ساکنان قدس و حمایت از آنها به 

خیابان ها آمده اند. 
حملهصهیونیستهابهتظاهراتشبانهساکنانغزه ■

نظامیان صهیونیس��ت علاوه بر مسجدالاقصی و منطقه شیخ 
جراح به تظاهرات شبانه شهروندان فلسطینی در نزدیکی مرز غزه با 
سرزمین های اشغالی نیز حمله کردند. در این حمله ده ها فلسطینی 
بر اثر شلیک گازهای اشک آور صهیونیست ها دچار حالت خفگی 
ش��دند و 3 نفر هم بر اثر شلیک گلوله پلاستیکی صدمه دیدند. 
کمیته های حامی انتفاضه فلسطین از اهالی غزه خواسته بود از ساعت 
۲۰ شنبه شب در همه اردوگاه های واقع در شرق غزه شیوه مبارزاتی 

ایجاد کابوس شبانه را برای برآشفته کردن دشمن از سر گیرند. 
اینستاگرامعذرخواهیکرد ■

پس از آنکه شواهدی مبنی بر حذف پست های مربوط به جنایات 
رژیم صهیونیس��تی در محله شیخ جراح و مسجدالاقصی منتشر 
شد، شبکه مجازی اینستاگرام بر اثر فشار افکار عمومی بابت عدم 
انتشار پست ها و مطالب مربوط به حوادث اخیر عذرخواهی کرد. 
اینستاگرام در توئیتی نوشت: می دانیم که برخی از افراد در بارگذاری 
و انتشار مطالب مشکل دارند. این یک مشکل فنی جهانی است 
و مربوط به موضوع خاصی نیس��ت و ما هم اکنون در حال تلاش 
برای رفع مشکل هستیم. در اسرع وقت به روز رسانی خواهیم کرد. 
اینستاگرام در توئیت دیگری ضمن عذرخواهی نوشت: ما در حال 
حاضر این مساله را رفع کرده ایم. این موضوع بسیاری از مطالبی 
که دیروز و صبح امروز دوباره به اشتراک گذاشته شده اند، به علاوه 
هایلایت ها و آرشیو را تحت تاثیر گذاشته است. ما بابت این مساله 
متاسفیم، بویژه مواردی که باعث افزایش آگاهی درباره مسائل مهم 
جهانی می شوند. در همین حال مرکز »صدی سوشیال« فلسطین 
اخیرا اعلام کرد توئیتر ده ها حس��اب کاربری را که درباره حوادث 
محله شیخ جراح پست هایی را منتشر یا با آنها همدردی کرده اند، 
بست. این مرکز در گزارشی که آوریل گذشته منتشر شد، 3۸ مورد 
نقض محتوای مرتبط با فلسطین در شبکه های اجتماعی را به ثبت 
رسانده و اعلام کرد بیشترین تخلفات مربوط به فیسبوک است که 
3۰ حساب کاربری را بسته است، اینستاگرام هم 3 حساب کاربری، 
توئیتر ۲ حساب و شبکه های واتساپ، یوتیوب و تیک تاک نیز هر 

کدام یک حساب کاربری را مسدود کردند.
ترسارتشاسرائیلومانورسراسری ■

ارتش رژیم صهیونیستی روز یکشنبه مانور یک ماهه خود را برای 
آمادگی جهت جنگ تمام عیار در همه جبهه ها از شمال تا جنوب 
س��رزمین اش��غالی آغاز کرد. به نوشته وبگاه روسیا الیوم،  یکی از 
اهداف اصلی این مانور، مقابله با شلیک گسترده موشک همزمان از 
مرزهای جنوبی و شمالی و شرقی سرزمین های اشغالی است و از 

مدت ها پیش برای برگزاری آن برنامه ریزی شده است.
 به گفته این ش��بکه، »آویو کوخاوی« رئیس س��تاد مشترک 
ارتش رژیم صهیونیستی دس��تور داده است به رغم بحرانی بودن 
وضعیت بیت المقدس و کرانه باختری، تاریخ برگزاری این مانور به 
تعویق نیفتد و همزمان ارتش صهیونیستی خود را برای مقابله با هر 
گونه اتفاق و سناریویی باید آماده کند. این مانور در شرایطی آغاز 
ش��ده است که رسانه های لبنانی روز گذشته از آمادگی کم سابقه 
حزب الله لبنان در مرزهای جنوبی لبنان با سرزمین اشغالی خبر 
دادند و گفتند از زمان جنگ 33 روزه س��ال ۲۰۰۶، استقرار این 

میزان نیرو بی سابقه بوده است.

یکنفتکشدرساحلسوریه
دچارحادثهشد

منابع خبری دیروز یکش��نبه از انفجار یک نفتکش در 
س��احل بندر »بانیاس« در اس��تان طرطوس سوریه خبر 
دادند. به گفته رس��انه های سوری، این نفتکش که مدتی 
اس��ت در ساحل »بانیاس« حضور دارد، خالی از نفت است 
و هیچ محموله ای ندارد و چندی پیش نیز به هنگام تخلیه 
نفت آن دچار آتش سوزی شده بود. هنوز از هویت مالک این 
کشتی و صدمات احتمالی به آن یا تلفات جانی سرنشینانش 
خبری در دست نیست. خبرگزاری اسپوتنیک روسیه نوشت 
ای��ن حادثه زمانی رخ داد که کارگران فنی در حال تعمیر 
کش��تی بودند و دلیل حادثه نیز مس��ائل فنی است. طبق 
آخرین خبرها این حادثه تلفات جانی در پی نداشته است. 
وبسایت »اسنک سوریا« نیز به نقل از »محمد السوسی« مدیر 
پشتیبانی شرکت حمل و نقل نفت سوریه نوشت مشکل فنی 
در یکی از موتورهای کشتی موجب بلند شدن دود سیاه از 
آن شده و کارگران در حال تعمیر هستند. او همچنین گفت 
تمام محموله نفت این کشتی مدتی پیش تخلیه شده است.

افزایش10۷درصدیتهدیدها
علیهاعضایکنگره

پلیس کنگره آمری��کا اعلام کرد تهدیدها علیه اعضای 
کنگره افزایش��ی ۱۰۷ درصدی داشته و در مقایسه با سال 
۲۰۲۰ دوبرابر شده است. در بیانیه پلیس کنگره آمریکا آمده 
اس��ت با توجه به افزایش قابل توجه تهدیدها علیه اعضای 
کنگره مجبور شده از پلیس فدرال )اف بی آی( کمک بگیرد. 
پلی��س کنگره ابراز اطمینان کرده با توجه به فضای خاص 
تهدید آمیز فعلی تهدیدها همچنان ادامه خواهد داشت. در 
این بیانیه همچنین آمده است پلیس کنگره با افزایش نیروی 
انسانی برای بررسی تهدیدها و ایجاد یک نهاد مستقل در 

این رابطه موافق است. 

آمریکامتهمجنایتدرمدرسه
دخترانهکابل؟

وزارت داخله )کشور( افغانستان از افزایش شمار شهدا 
و زخمی های انفجار فاجعه بار در غرب کابل خبر داد. به 
گفته طارق آرین، سخنگوی این وزارت، در انفجار روز شنبه 
در مدرسه دخترانه سیدالشهدا، بیش از ۵۰ تن شهید و 
بیش از ۱۰۰ نفر نیز زخمی شده اند. این انفجار با استفاده 
از یک خودروی تویوتای بمب گذاری ش��ده و ۲ مین در 
لحظه خارج شدن محصلان شیعه این مدرسه انجام شد. 
تاکنون هیچ گروهی مس��ؤولیت ای��ن حادثه را به عهده 
نگرفته ولی دولت افغانستان، طالبان را عامل این حمله 
می داند، حال آنکه طالبان این اتهام را انکار می کند. این 
گروه در ماه های گذش��ته به طور آشکار نشان داده قصد 
دارد روابط خوبی با ش��یعیان افغانس��تان برقرار کند. در 
همین حال یک فعال رسانه ای افغان این احتمال را مطرح 
کرده که جنایت در مدرسه دخترانه سیدالشهدا، نتیجه  
پیمان راهبردی دولت افغانستان با آمریکاست. به گزارش 
خبرگزاری صدای افغان )آوا(، سیدعیسی حسینی مزاری 
در پیامی بدین مناسبت نوشته است: »تا پای نحس یک 
آمریکایی در کشور محسوس باشد و تا دخالت پنهان و 
آشکار اجانب و اذناب منطقه ای آنان در افغانستان تداوم 
یابد... قطعا بیش از گذشته و حالا قربانی خواهیم داد و 

افق تاریکی در فراراه زندگی کل مردم خواهیم داشت«.

عناصرتروریستیدرسامراوشمال
کربلادستبهعملیاتخرابکارانهزدند

هسته های مخفی وابسته به گروه تروریستی »داعش« 
صبح دیروز یکشنبه در »سامرا« و شمال »کربلا« دست به 
عملیات خرابکارانه زدند که در نتیجه حملات عناصر این 

گروه تروریستی دست کم ۲ نفر کشته شد.
 حملات عناصر مخفی گروه تروریستی داعش نخست 
در منطقه »الجالسیه« شرق شهر سامرا در ۱۲۰ کیلومتری 
ش��مال بغداد علیه نیروهای »سرایا السلام« شاخه نظامی 
»جریان صدر« موسوم به »تیپ 3۱۵ حشدالشعبی« انجام 
و موجب کش��ته شدن ۲ نفر از این نیروها و زخمی شدن 
۲ نفر دیگر شد. سخنگوی سرایا السلام در سخنانی گفت 
باندهای داعش به یک نقطه ایست و بازرسی نیروهای سرایا 
السلام در منطقه الجالسیه شهر سامرا حمله کرده و ۲ نفر 
از نیروها را به شهادت رسانده و ۲ نفر دیگر را زخمی کردند. 
»صفاء التمیمی« خاطرنشان کرد حال یکی از مجروحان 
وخیم گزارش شده است.  وی افزود: تروریست ها در صدد 
به آتش کشاندن مزارع گندم منطقه و ترور تعدادی از افسران 
امنیتی و مسؤولان محلی سامرا بودند. پیش از این نیز ستاد 
اطلاع رسانی سازمان حشدالشعبی در بیانیه ای اعلام کرده بود 
تیپ 3۱۵ این سازمان در بخش شرقی شهر سامرا در معرض 

حمله گروه تروریستی داعش قرار گرفته است. 

اردوغان:اتحادیهاروپایی
دچارنابیناییاستراتژیکاست!

رئیس  جمهور ترکیه در بیانیه ای که به مناسبت »روز 
اروپ��ا«  صادر ک��رد، به اتحادیه اروپایی تاخ��ت، آن را به 
»نابینایی استراتژیک« و عدم پایبندی به وعده های خود 
درباره پیوستن کشورش به این اتحادیه متهم کرد و حتی 
آن را طفیلی ترکیه خواند. به گزارش آناتولی، در بیانیه رجب 
طیب اردوغان خطاب به کنفرانس آینده اروپا که از دیروز 
آغاز شده، آمده است: »بزرگ ترین مانع بر سر راه بدل شدن 
اتحادیه اروپایی به یک بازیگر قدرتمند جهانی، فقدان صبر 
و چشم انداز استراتژیک است. بدیهی است اتحادیه اروپایی 
ب��دون کمک ما نمی توان��د موجودیت قوی خود را حفظ 
کند«. اردوغان با اش��اره به اینکه اتحادیه اروپایی اخیرا با 
چالش های بسیاری از جمله بحران پناهندگی، اسلام هراسی، 
بیگانه هراسی، شکنندگی مالی، خروج انگلیس از عضویت 
اتحادی��ه و همه گیری »کووید -۱۹« مواجه ش��ده، اعلام 
کرد: »اتحادیه و غلبه بر این چالش ها که آینده را تهدید 
می کنند، بستگی به همبستگی، همکاری و سلطه مجدد 
یک چشم انداز جسور و فراگیر دارد. بزرگ ترین مانع بر سر 
راه بدل شدن اتحادیه اروپایی به یک بازیگر قدرتمند جهانی، 
فقدان صبر و چشم انداز استراتژیک است. این اتحادیه به یک 
ساختار نهادی تازه، یک چشم انداز جدید و یک گفتمان 

فراگیر نو نیازمند است«.

دور دنیا

بینالملل

تأکیدگروههایفلسطینیبرمقاومت
درپیتشدیدخشونتنظامیانصهیونیستعلیهفلسطینیهایساکنقدس

انتفاضهنقطهزن

هشدارپوتیندربارهرشدنئونازیها
رئیس جمهور روسیه  با هشدار نسبت به گسترش ایدئولوژی افراطی نئونازی ها در اروپا گفت: اتحادیه اروپایی نباید به توجیه ایدئولوژی افراطی نئونازی ها 
بپردازد که صدها هزار غیرنظامی را کشته است.   پوتین افزود: »متاسفانه افرادی که درگیری ذهنی نسبت به تئوری متوهمانه منحصر به فرد بودن خودشان 

دارند، مجددا تلاش دارند از بسیاری از جوانب ایدئولوژی نازیسم و نه فقط همه انواع افراد رادیکال و گروه های تروریستی بین المللی استفاده کنند«.

دوشنبه20اردیبهشت1۴00
شماره3205 وطنامروز

جریان سیاسی حامی استقلال اسکاتلند 
از انگلیس برای چهارمین بار پیاپی در 
انتخابات پارلمانی این منطقه پیروز شد تا یکی از پر تنش ترین 

دوره ها در روابط اسکات ها و انگلیسی ها آغاز شود. 
حزب ملی اسکاتلند و حزب سبز که جبهه اصلی جدایی از 
بریتانیا را تشکیل می دهند، در انتخابات روز پنجشنبه گذشته 
مجموعا ۸۷ کرسی از ۱۲۹ کرسی پارلمان ملی اسکاتلند یعنی 
اکثریت مطلق آن را به دس��ت آوردند. به این ترتیب نیکولا 
استرجن، وزیر اول اسکاتلند و رهبر حزب ملی این کشور بار 
دیگر روند استقلال را که یک مبارزه پیچیده حقوقی، سیاسی و 
اجتماعی تا زمان همه پرسی موعود در سال ۲۰۲3 خواهد بود، 
کلید زد. سال ۲۰۱۴ در آخرین همه پرسی اسکاتلند، اکثریت 
۵۵ درصدی با برتری اندکی رای به ماندن در اتحادیه بریتانیا 
داده بودند اما این بار اوضاع کاملا فرق می کند و نه تنها رکود 
اقتصادی، مک ها را از چشم انداز اقتصادی ماندن در کنار لندن 
دلس��رد کرده، بلکه برگزیت - جدایی انگلیسی ها از اتحادیه 
اروپایی – نیز عامل مضاعفی ش��ده که اکثریت اس��کات ها 
بخواهند راه خود را از انگلیسی های در حال انزوا جدا کنند. 

به گزارش یورونیوز، خانم استرجن روز شنبه پیش از اعلام 
نتایج کامل انتخابات گفته بود دستیابی به اکثریت مطلق توسط 

حزبش از ابتدا با توجه به نظام انتخاباتی این کشور دشوار بوده 
اما افزود نتیجه به دست آمده شگفت آور نیست و نخستین 
اولویت او در مقام ارشد اجرایی اسکاتلند مقابله با همه گیری 

ویروس کرونا خواهد بود. 
با این حال او در عمل نش��ان داد عزمش برای اس��تقلال 
اسکاتلند جزم است و بار دیگر تاکید کرد مشروعیت برگزاری 
مجدد همه پرسی استقلال از بریتانیا فارغ از دستیابی یا عدم 
دستیابی حزب ملی اسکاتلند به اکثریت مطلق کرسی های 

پارلمان آینده پابرجاست. 
 پیروزی زردها و سبزها در انتخابات اسکاتلند به معنای 
یک دردسر بزرگ برای دولت محافظه کار انگلیس خواهد بود. 
وزیر اول اسکاتلند قول برگزاری همه پرسی مجدد تا ۲ سال 
دیگر را داده و از دولت لندن درخواست کرده برگزاری آن را 
تایید کند. بدون موافقت لندن اما برگزاری همه پرسی مجدد 
قانونی نخواهد بود، چرا که بوریس جانسون، نخست وزیر بریتانیا 
آخرین کسی است که می تواند با این درخواست موافقت یا 

مخالفت کند. 
بوریس جانس��ون بارها تاکید ک��رده هیچ منطقی برای 
انجام یک همه پرسی دیگر وجود ندارد، چرا که همین نسل 
اس��کاتلند ی ها در همه پرسی ۷ سال پیش به عدم استقلال 

رای داده اند. 
او در نامه ای که پس از پیروزی حزب ملی اسکاتلند خطاب 
به استرجن نوشت، ضمن درخواست همکاری برای مبارزه با 
چالش های مشترک، بار دیگر مخالفت خود را با همه پرسی 

جدایی اسکاتلند اعلام کرد. 
جانس��ون نوشت: »شانه های گس��ترده بریتانیا در طول 
بحران کرونا از مشاغل و شرکت ها محافظت کرده است اما 
بهبود اوضاع اقتصادی یک وظیفه مشترک است. جانسون از 
اس��ترجن دعوت کرد در یک دیدار با سران دولت بریتانیا و 
مقامات ولز و ایرلند شمالی درباره چگونگی غلبه بر چالش های 

مختلف گفت وگو کنند«.
استرجن اما در واکنش به نامه جانسون او را تهدید کرد 
نمی تواند این نتایج را نادیده بگیرد. او گفت: »الان وقت آن 
است به سمت همه پرسی دوم برای استقلال برویم. جانسون 
ح��ق ندارد مردم اس��کاتلند را از تعیین سرنوش��ت و آینده 

خودشان بازدارد«.
او که در حال تبدیل شدن به قهرمان ملی اسکاتلندی هاست، 
قصد دارد کشور مستقل اسکاتلند را بعد از برگزیت به اتحادیه 
اروپایی بازگرداند. متحد حزب ملی اسکاتلند یعنی حزب سبز 
که به سرعت در حال توسعه پایگاه اجتماعی اش است نیز با 

ایده پایان دادن به سلطه خاندان سلطنتی انگلیس بر اسکاتلند، 
از همه پرسی استقلال حمایت می کند. 

بدین ترتیب نتایج انتخابات پارلمانی اسکاتلند، سلطه 3۱۴ 
ساله پادشاهی انگلیس بر ولز، اسکاتلند و ایرلند شمالی را به 
چالش کش��یده و شواهد بسیار جدی حاکی از آن است اگر 
اس��کات ها پا در راه استقلال بگذارند، ولزی ها و مردم شمال 
جزیره ایرلند نیز خواس��تار همه پرس��ی جدایی از انگلیس 

خواهند شد.

مکهایجداییطلباکثریتپارلمانمحلیراکسبکردند

اسکاتلندآمادهاستقلالازانگلیس
اسکاتلند

آتشسوزیگستردهدرحوالیکارخانهصنایعنظامیرژیمصهیونیستی
روزگذشتهیکرسانهاسرائیلیازوقوعآتشسوزیدرنزدیکیدانشسرایفنینیرویهواییارتشصهیونیستیخبر
داد.پایگاهاطلاعرسانی»0۴0۴«درگزارشیدراینرابطهخبرداد،اینآتشسوزیدربخششمالی»کریاتیام«ودرنزدیکی
خطراهآهنرخدادهاست.بهگفتهشاهدان،اینآتشسوزیبعدازشنیدهشدنصدایشلیکگلولهرخداد.برخیرسانهها
همادعاکردنداحتمالاآتشس�وزیمربوطبهس�انحهایدرقطاروبراثرترمزشدیدآنبودهاست.درپیاینآتشسوزی
مهیب،خطقطارهابهسویشمالحیفاموقتاقطعشدهاست.فرماندهآتشنشانیودفاعغیرنظامیمنطقههماعلامکرد
خواهانحضورنیروهایآتشنشانیپشتیبانازمناطقدیگرشدهاست.منابعامنیتیتاکیدکردندمسیری10کیلومتری
ازحرکتاینقطارکهازکریاتیامتاخلیج)حیفا(امتدادداردهموارهدرمعرضشلیکگلولهافرادناشناسقرارمیگرفته
است.دراخبارتکمیلیتاکیدشدهاستآتشسوزیصرفادریکمنطقهازاینمسیرخطآهننبودهبلکهدرچندنقطهاز
اینمسیرشاهدآتشسوزیهستیم.رسانههایاسرائیلیگزارشدادندکهبراثرآتشسوزیمهیبدرنزدیکیحیفا،پلیس
تمامجادههایمنتهیبهاینمنطقهرامسدودکردهاست.درهمینحالپایگاهصهیونیستی»یدیعوتآحارانوت«بهنقلاز
منابعمحلیاعلامکرداحتمالاینکهاینآتشسوزیبراثرانفجاربالنهایآتشزاباشد،بسیارزیاداست.پیشازاینشبکه
خبریالمسیرهازقولرسانههایاسرائیلیازوقوعیکآتشسوزیگستردهدرنزدیکیکارخانه»رفائیل«وابستهبهصنایع
نظامیارتشرژیمصهیونیستیدرمنطقهشمالغربیحیفاخبردادهبود.بامداددیروزهمچنینرسانههاازوقوعآتشسوزی
گستردهدرمزارعذرتصهیونیستهاخبردادند.طیچندهفتهگذشتهاینچندمینباراستکهصهیونیستهاشاهد

حوادثامنیتیهمچونانفجاروآتشسوزیدرمواضعحساسومراکزنظامیخودهستند.

حماسوکمیتههایمقاومت:قدسرارهانخواهیمکرد

کمیتههایمقاومتنیزتأکیدکردند:»ایجادترسووحشتشبانهوآمادگیموشکهایمقاومت،اینپیامرامیرساند
کهماقدسرابهحالخودرهانخواهیمکرد«.»اسماعیلرضوان«ازرهبرانجنبشحماسنیزبابیاناینکه»قدس
پایتختابدیفلسطینبودهوباقیخواهدماند«،گفت:»امروزملتفلسطیندریکسنگرقرارداردومابراتفاق
نظراینملتپیرامونپایتختشتأکیدمیکنیم«.رضوانبهرژیمصهیونیستیدربارهعواقبادامهتجاوزهایش
هشداردادوآنرا»بازیباآتش«دانستوباتأکیدبراینکه»قدسخطقرمزمااستوبدونآنروحوخونیدر
بدننداریم«،افزود:»مقاومت،فرزندانملتشراناامیدومأیوسنخواهدکردوازعزتوکرامتملتدفاعخواهد
کرد«.اینرهبرحماسبابیاناینکهمقاومتبایدتمامامکاناتخودرابهدفاعازقدسوفلسطینیهایساکنقدس
اختصاصدهد،ادامهداد:ایجادرعبووحشتشبانهدرنوارغزهنخستینگاماستوشهرکنشینانصهیونیستدر
صورتیکهملتمااحساسامنیتنکنند،احساسامنیتنخواهندکرد.ویباابرازاینکهرژیماشغالگرباآتشبازی
میکندوتمامگزینههابرایدفاعازقدسومسجدالاقصیرویمیزاست،تصریحکرد:»گروههایمقاومتدرحال
برگزاریجلساتمستمروهماهنگیهستند«.رضوانتصریحکرد:»کسانیکهبارژیماشغالگرروندعادیسازی

روابطداشتند،بهاینرژیمجرأتتجاوزعلیهمردممادرقدساشغالیرامیدهند«.

جهاداسلامی:هرفلسطینیکهمیتواندخودرابهمسجدالاقصیبرساند

جنبشجهاداسلامیفلسطینطیبیانیهایضمنتمجیدازملتفلسطینبابتایستادگی
مقابلاشغالگران،ازآنهاخواستدرآمادگیکاملباقیبمانندوبهارتباطخودبرایناکامکردن
یورششهرکنشینانصهیونیستبهمسجدالاقصیدرروزدوشنبهادامهدهند.درادامهاین
بیانیهآمدهاست:مردممادرسرزمینهایاشغالیسال۴۸ثابتکردندبهمسؤولیتخود
عملمیکنند.جنبشجهاداسلامیدرادامههمراهیساکناناراضیاشغالی19۴۸باسایر
فلسطینیاندرنوارغزه،کرانهباختریوقدسدرحمایتازمسجدالاقصیراستود.»زیاد
النخاله«دبیرکلجنبشجهاداسلامیفلسطیندرواکنشبهحوادثجاریقدس،شنبه
شبگفت:»سکوتدربرابراتفاقاتقدسممکننیستودشمنبایدهرلحظهمنتظرپاسخ
ماباشد«.اودرادامهازفلسطینیهاخواستخودرابهمسجدالاقصیبرسانندوتاروز2۸
ماهمبارکرمضان)کهاسرائیلبرنامهیورشبهمسجدالاقصیرادارد(آنجاراترکنکنند.
النخالهگفت:»ازهرفلسطینیکهمیتواندخودشرابهمسجدالاقصیبرساند،میخواهیم

اینکارراانجامدهدوتاروز2۸رمضانآنجاراترکنکند«.

فتح:ادامهایستادگیومقاومتدربرابرنیروهایاشغالگرضروریاست

جنبشفتحباتأکیدبراینکهادامهتجاوزشهرکنش�ینانصهیونیستبه
مقدس�اتمنجربهرویاروی�یتمامعیاروفراگیرخواهدش�د،اضافهکرد:
ادامهتجاوزهایشهرکنشینانصهیونیستمنجربهتجدیدنظردراصول
وقوانیندرگیریبارژیماش�غالگرخواهدشد.فتحهمچنینتصریحکرد:
»ادامهتجاوزهایشهرکنشینانمنجربهتجدیدنظردرشکلونوعرابطه
تشکیلاتخودگردانبارژیماشغالگرخواهدشد.قدسصحنهدرگیریو
رویاروییبارژیماشغالگراستکهلازمهآن،کنارگذاشتناختلافاتثانویه
وفرعیاست«.جنبشفتحضمناینکهخواستارادامهایستادگیومقاومت
دربرابرنیروهایاشغالگرورویاروییباآنهاشد،بربالابردنسطحرویارویی
درمناطقفلس�طینیونقاطتماسومس�یرهاوجادههاباشهرکنشینان
صهیونیستتأکیدکردوافزود:»جوانانفلسطینیازدروازهالعمودبهمیدان

بازمیگردندوفریادتکبیروحمایتازالاقصیراسرمیدهند«.

همبستگیگروههایفلسطینیحولکلیدواژهمقاومتدربرابرصهیونیستها
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بنیادرودكیبرایاجرایآثار
آهنگسازانايرانفراخوانداد

بنی��اد فرهنگ��ی- هنری رودک��ی تع��دادی از آثار 
هنرمندان و آهنگس��ازان جوان کشورمان را در برنامه 
س��الانه ارکس��تر ملی ق��رار خواه��د داد. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، با هدف شناسایی و حمایت از آهنگسازان 
توانمند کشور، بنیاد رودکی در نظر دارد تعدادی از آثار 
این هنرمندان را انتخاب کرده و در برنامه سالانه ارکستر 
ملی ایران قرار دهد. این بنیاد بر آن است با پدید آوردن 
فرصت و امکان شناسایی آهنگسازان موسیقی ایرانی، 
نس��بت به گردآوری آثار این آهنگسازان اقدام و پس از 
انجام ارزیابی های تخصصی توسط شورای هنری ارکستر 
ملی ایران، منتخب آثار را توسط این ارکستر اجرا و به 
علاقه مندان تقدیم کند. بر این مبنا فراخوان ارکستر ملی 
ایران برای اجرای آثار آهنگسازان ایرانی تهیه و از طریق 
پایگاه اینترنتی بنیاد رودکی در اختیار عموم علاقه مندان 

قرار گرفته است. 

مستند

تدوين»سرداربیقرار«آغازشد
تصویربرداری مستند »سردار بی قرار« 
ب��ه کارگردانی فردین جلیل که به 
زندگی سردار شهید هادی سعیدی 
می پ��ردازد، مدتی پی��ش به پایان 
رس��ید. به گ��زارش »وطن امروز«، 
تصویربرداری مستند »سردار بی قرار« به کارگردانی فردین 
جلیل و تهیه کنندگی و نویسندگی سعید قنبری که اواخر 
)اس��تان  ل��ردگان  شهرس��تان  در  فروردین م��اه 
چهارمحال و بختیاری( آغاز شده بود، مدتی پیش به پایان 
رسید. این مستند ۷۰ دقیقه ای این روزها در مرحله تدوین 
قرار دارد و احتمالا تا اوایل مردادماه آماده پخش می شود. 
»س��ردار بی قرار« ضمن معرفی کوتاه شهدا، ایثارگران و 
جانبازان شهرستان لردگان به زندگی سردار شهید هادی 
سعیدی می پردازد؛ در حقیقت بخش هایی از زندگی این 
سردار شهید در این مستند بازسازی شده است که برای 
مخاطبان به نمایش درمی آید. شهید هادی سعیدی متولد 
س��ال ۱۳۴۷ در روستای ابواس��حاق از توابع شهرستان 
لردگان بود. وی از ۱۲ س��الگی در جبهه حضور داشت و 
همزمان به تحصیل نیز می پرداخت. در ۱۸ سالگی با سمت 
فرمانده اطلاعات و عملیات در عملیات والفجر ۱۰ )شاخ 
شمیران( توسط نیروهای عراقی بر اثر اصابت تیر مستقیم 
به شهادت رسید. روح الله جلیل، نرجس نادری، سارا کرمی، 
عذرا اقبال س��عیدی، خیبر اقبال سعیدی، ظفر سعیدی، 
سعید قنبری، ماندنی سعیدی، زهرا اسماعیلی، سعیده 
سعیدی و بازیگران خردسال عسل سعیدی و آریا سعیدی 

بازیگران این مستند هستند. 

خبر

پاسخنهادكتابخانههایعمومیكشور
بهمصاحبهحجتالاسلامپژمانفر

در پ��ی بازنش��ر مصاحب��ه اخی��ر 
حجت الاس��لام پژمانف��ر، نماینده 
مجلس ش��ورای اسلامی با موضوع 
بررسی تخلفات نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور درباره اهمال در احقاق 
حقوق کتابداران در شماره روز گذشته »وطن امروز«، این 
نهاد در بیانیه ای توضیحاتی ارائه داده اس��ت. به گزارش 
»وطن امروز«، در بخشی از این توضیحات آمده است: »در 
مورد افزایش حقوق و مزایای کتابداران به ایش��ان پاسخ 
مستدل و مشروح و با آمار دقیق ارائه شد که چرا در سال 
۱۳۹۹ نهاد امکان افزایش بخش باقیمانده از 5۰درصد را 
نداشته است، همچنین طبیعی است امکان افزایش حقوق 
کتابداران نیازمند مساعدت نمایندگان محترم در افزایش 
بودجه سال ۱۴۰۰ نهاد بوده که البته برخی نمایندگان 
محترم تلاش و مس��اعدت قابل توجهی در این زمینه به 
عمل آوردند اما از سوی ایشان که در اطلاعیه ها خود را 
خواهان افزایش حقوق کتابداران نشان می دهند کمترین 
تلاش و مساعدت برای ترمیم بودجه نهاد صورت نگرفته 
است. البته درباره نظرات واقعی ایشان درباره امکان پرداخت 
حقوق و مزایای کتابداران از نیم  درصد نیز مطالب دیگری 

موجود است که در صورت لزوم اعلام خواهد شد«. 
گفتنی است حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در مصاحبه 
اخیر گفته بود به  دنبال تخلفات صورت گرفته از سوی نهاد 
کتابخانه های عمومی کش��ور که یکی از آنها عدم اعمال 
افزایش 5۰ درصدی امتیازات فصل دهم قانون مدیریت 
خدمات کشوری برای کتابداران با وجود داشتن منابع مالی 
لازم بوده است، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور به 
کمیسیون اصل ۹۰ فراخوانده شده است. همچنین همه 
تخلفات مطرح ش��ده در جلسه کمیسیون مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت که یکی از آنها احقاق حقوق کتابداران 
است و نتیجه آن باید افزایش ۷5 درصد حقوق کتابداران 
شامل 5۰ درصد امتیازات فصل دهم و ۲5 درصد افزایش 

حقوق سالانه باشد.

موسیقی

بسماللهالرحمنالرحیم
اللهمّارْزُقْنیفیهِفَضْلَلیَْلَهالقَدْرِوصَیّرْأموریفیهِمن
العُسْرِالیالیُسْرِواقْبَلْمَعاذيریوحُطّعنّیالذّنبوالوِزْرِ

يارؤوفاًبعِبادِهِالصّالحِین
خداياروزیكنمرادرآنفضیلتشبقدرراوبگردان
درآنكارهایمراازسختیبهآسانیوبپذيرعذرهايم

وبريزازمنگناهوبارگرانرا
ایمهربانبهبندگانشايستهخويش.

دعاى روز بیست و هفتم ماه رمضان
گروهفرهنگوهنر:سی و هشتمین جشنواره جهانی فیلم 
فجر قرار اس��ت خردادماه امسال برگزار شود؛ جشنواره ای 
که سال گذش��ته در کوران کرونا و وحشت حاصل از آن، 
برگزاری اش لغو شد تا برای نخستین بار در دوران جداسازی 
بخش جهانی از ملی، تأخیری یک س��اله در برگزاری این 
۲ رویداد رخ دهد. اما نکته جالب آنکه احتمالا امس��ال ۲ 
یا ۳ سالن روباز هم خواهیم داشت که تجربه ای تازه برای 
سینمای ایران محسوب می شود. برای جشنواره های جهانی 
این قانون به  عنوان یک پروتکل ثبت ش��ده اس��ت که در 
دوران برگزاری در شرایط کرونا باید از سالن های روباز هم 
استفاده کنند. استفاده از محیط های روباز در دوران کرونا 
یکی از تمهیدات کشورهای مختلف برای فراموش نشدن 
آیین س��ینما رفتن بوده است. شاید نزدیک ترین تصویر از 
این پدیده به روزهای ابتدایی سال ۹۹ بازگردد؛ زمانی که 
عکس هایی از ماشین های پارک شده سینمادوستان در شهر 
مارل آلمان منتشر شد که افراد در داخل خودروهای خود، 
رو به پرده بزرگی به تماش��ای فیلم نشس��ته بودند. آلمان 
پیشگام این اتفاق در روزهای آغازین همه گیری کرونا شد 
تا این ظرفیت فراموش شده تا به آن روز، بار دیگر توجه ها 
را به خود جلب کند. سینماماشین خیلی زود در کشورهای 
دیگ��ر از جمله کره جنوبی تجربه ای موف��ق را در روزهای 
کرونایی به همراه آورد؛ در این کش��ور در اکثر پارک ها و 
پارکینگ های عمومی صفحه  نمایشی بزرگ برپا کردند تا 
شرایط روحی مردم از تجربه تلخ قرنطینه بهبود پیدا کند. 
در ایران هم با بروز بحران کرونا، این فیلم »خروج« بود که 
برای نخستین بار بعد از انقلاب توانست مسیر مسدود شده 
تماش��ای فیلم روی یک پرده بزرگ در فضای باز را هموار 
کند. همین هم ش��د، سینماماشین خیلی زود توانست در 
چند نقطه از تهران و البته چند شهرستان مخاطبان خود 
را در روزهایی که عنصر »سرگرمی« کمرنگ و کم رنگ تر 
ش��ده بود، پیدا کند. سینماهای روباز حالا چهره ای تازه از 
جشنواره های مختلف سینمایی ساخته و شکل و شمایلی 
نو به آنها داده؛ موضوعی که پیش از این در جشنواره های 

معتبر جهانی مورد بهره برداری قرار گرفته است. 
حالا طبق آنچه دبیر جشنواره جهانی فیلم فجر گفته، 
گویا قرار است در سی وهشتمین جشنواره جهانی فیلم فجر 
هم استفاده از سالن های روباز باب شود. پردیس »چارسو« 
که پیش از این مقر اصلی برگزاری این رویداد س��ینمایی 
بوده، سالنی با سقف بلند دارد که امکان ردوبدل شدن هوا 
را فراهم می کند. پیش از این در خبرها آمده بود مجموعه 
باغ کتاب یک س��الن روباز با ظرفی��ت ۶۰۰ صندلی دارد 

که امکان اجتم��اع مخاطبان با فاصله 
اجتماعی مناس��ب را فراهم می کند و 
می ش��ود این سالن را احیا کرد. کانون 
پرورش فک��ری ک��ودکان و نوجوانان 
دارای س��الن روباز بزرگی اس��ت و در 
میان پارک های مشهور شهر تهران هم 
بهره گیری  برای  ظرفیت های مشابهی 
به  عنوان »سینمای روباز« وجود دارد. 

»جش�نواره ■ و جهاننم�ا« »ج�ام
جشنوارهها«

دبیر نشست خبری سی وهشتمین 
جشنواره جهانی فیلم فجر در نشستی 
مجازی درب��اره جزئیات ای��ن دوره از 

جش��نواره توضیحاتی ارائه داد. محمدمهدی عسگرپور در 
ابتدای این نشس��ت رسانه ای بیان کرد یکی از موضوعات 
این دوره، تجربه استفاده از سالن های روباز برای اکران است. 
پردیس چارسو فضایی را در طبقه بالایی دارد که به سینمای 
روباز اختصاص داده است. یک سالن سینمای کانون هم از 
سال های دور، سینمای روباز بوده و از آن استفاده نمی شده 
است. در چارسو یک سالن دیگر هم داریم که روباز نیست اما 
هوا بخوبی در آن جریان دارد و می توان از آن استفاده کرد. 
وی گفت: ما نخستین جشنواره ای بودیم که برگزاری آن را 
لغو کردیم. در این مسیر تجاربی را به  دست آوردیم. قرار بود 
در نیمه اول سال جشنواره برگزار شود اما عملا شدنی نبود. 

چون غیر از آن برگزاری جشنواره جهانی فجر به جشنواره 
ملی نزدیک می شد و برای همین سال گذشته ترجیح دادیم 
جش��نواره را لغو کنیم البته ما تجارب جدیدی به دس��ت 
آوردیم، پلتفرم هایی طراحی کردیم تا برخی فعالیت های ما 
به شکل مجازی برگزار شود. ما از تجارب جشنواره های دیگر 
هم استفاده کردیم. تعدادی از رویدادهای جهانی با تغییر در 
زمان، برگزار شدند. برخی دیگر هم به شکل فیزیکی و برخی 
هم به ش��کل ترکیبی برگزار شدند. عسگرپور توضیح داد: 
انتخاب فیلم های جشنواره و کارهای دیگر در قالب دبیرخانه 
دائم��ی انجام می ش��ود. چون انتخاب فیلم از کش��ورهای 
مختلف پارامتر یک مجهولی نیس��ت، همه جشنواره ها در 
طول س��ال، جریان کلی رویدادها و جشنواره های دیگر را 
رصد می کنند. از حدود ۲ سال و اندی پیش به این طرف، 
همکاران ما در ستاد جشنواره کار انتخاب 
فیلم را انجام می دادند. برخی فیلم هایی که 
برای سال گذشته انتخاب شده بودند، عملا 
دیگر غیرقابل استفاده بودند، چون یا اکران 
شده بودند یا در جشنواره های دیگر حضور 
پیدا کردند، به همین دلیل سیکل دیگری 
را پیگیری کردیم و در قالب آن بیش از هزار 

فیلم رصد شد. 
وی همچنین توضی��ح داد بخش هایی 
از جش��نواره مثل خیلی از جش��نواره های 
دیگر حذف ش��د. آن بخش هایی که متکی 
به حضور میهمانان اس��ت، یا باید به شکل 
مجازی برگزار می شد یا به  طور کامل حذف 
می شد. امسال بازار فیلم که محل خوبی برای سینمای ایران 
و منطقه است، به شکل مجازی برگزار می شود. جشنواره 
جهانی فجر در منطقه جزو معدود جاهایی است که بقیه 
می توانند از آن استفاده کنند. مهم ترین تصمیم ما این بود 
که این بخش به شکل مجازی برگزار شود و مهم ترین مسأله 

هم در این  باره، پلتفرم امن بود.
وی ادامه داد: یک سال و نیم پیش، سر همین موضوع، 
جشنواره ها به مس��أله خوردند. پلتفرمی در جشنواره کن 
استفاده شد که »سیناندو« نام داشت. این پلتفرم برخی از 
مسائل خود را حل کرد و حالا بستری کاملا امن است. ما 
با این پلتفرم به جمع بندی رسیدیم و برای این بخش ۶۰ 

پکیج را در نظر گرفته ایم و ۴۰۰ ظرفیت استفاده کننده هم 
خواهد داشت. نحوه استفاده از این پلتفرم کاملا تخصصی 
اس��ت اما مخاطبان ع��ادی نمی توانند ب��ه آن ورود کنند 
و مش��خص اس��ت چه کس��انی به آن ورود پیدا می کنند. 
عسگرپور در ادامه گفت: یکی دیگر از بخش های جشنواره 
کارگاه های آموزش��ی است، که آن را هم به شکل مجازی 
برگزار می کنیم. اس��اتید خوب��ی در این کارگاه ها خواهیم 
داش��ت. در حالت عادی ممکن بود این اساتید نتوانند به 
ایران سفر کنند اما حالا می توانند به  صورت مجازی آموزش 
بدهند. وی تأکید کرد: ما امسال میهمان خارجی نخواهیم 
داشت اما درخواست زیادی داشتیم که افراد دوست داشتند 
به صورت فیزیکی بیایند. ترجیح دادیم میهمان به صورت 

فیزیکی نداشته باشیم. 
عسگرپور در توضیح دیگر بخش های 
سی وهشتمین جش��نواره جهانی فیلم 
فجر گفت: مش��ابه بخش مسابقه ایران 
و مس��ابقه بین الملل که برای سینمای 
بلند اس��ت، بخش های فیلم های کوتاه 
ه��م وج��ود دارد. »ج��ام جهان نما« و 
»جش��نواره جش��نواره ها« ه��م برگزار 
می ش��ود که مربوط به فیلم های مطرح 
و فیلم هایی اس��ت که به جشنواره های 
خارجی رفته اند. در بخش »مستند زیر 
ذره بین« مربوط به س��ینمای مستند، 
نمای��ش فیلم ه��ای مرمت ش��ده را نیز 

خواهیم داشت. در این بخش ۱۰ فیلم بلند خارجی و ۴ فیلم 
ایرانی خواهیم داشت که عناوین آن را بعدا عنوان می کنیم. 
یکی از این فیلم ها مجموعه مستندهایی از دهه ۲۰ ایران 
است؛ نخستین فیلم رنگی که در کشور ما فیلمبرداری شده 

و آمریکایی ها آن را ساخته اند. 
در بخش س��ینمای ژانر ک��ه روی فیلم های ژانر تمرکز 
می کن��د، 5 ت��ا ۷ فیلم و در بخش ش��اخه  های زیتون هم 

فیلم هایی خواهیم داشت. 
وی درباره کارگاه های این دوره از جشنواره توضیح داد: 
کارگردانی، موس��یقی فیلم، تدوین و... موضوع کارگاه ها را 
تشکیل می دهد. پردیس چارسو محل برگزاری جشنواره 
خواهد بود و در این محل، نمایشگاه پوستر خواهیم داشت 

که شامل فیلم های دهه ۶۰ و ۷۰ سینمای ایران خواهد بود. 
نکته مهم دیگر وجود گرافیست های مطرح است. پوسترهای 
دیگری هم برای فیلم هایی است که در کشور کوبا به نمایش 
درآمده اند. چند گذر سینما هم خواهیم داشت که نام مکان 
آنه��ا را بعدا اعلام خواهیم کرد که با همکاری ش��هرداری 
اتفاق خواهد افتاد. عسگرپور درباره دلیل اصرار بر برگزاری 
جش��نواره جهانی فجر در شرایط کرونایی به رغم تعطیلی 
رویداده��ای جهانی توضیح داد: این س��وال احتمالا وجه 
قالب بسیاری از سوالات درباره جشنواره جهانی فجر باشد 
که در طول ۲ سال گذشته خیلی ها با آن مواجه شده اند. 
ما فهرستی از جشنواره هایی که برگزار شدند، داریم، البته 
این مورد، تنها دلیل برگزاری جشنواره ما نیست. وی افزود: 
جشنواره های ونیز، تورنتور، سن سباستین، بوسان، لندن، 
قاهره و آنتالیا به صورت حضوری برگزار ش��دند؛ بخش��ی 

به صورت مجازی و بخشی فیزیکی. 
عسگرپور ادامه داد: نکته دوم اینکه آیا در همین کشورها 
که جش��نواره های خود را فیزیکی یا دوگانه برگزار کردند، 
جماعتی هم حضور داشتند که تا این حد اعتراض کنند؟ 
مثلا بگویند به جای برگزاری جشنواره این پول را بدهیم به 
بی بضاعت های سینما! من قصد تحقیر یک بخش را ندارم. 
من حداقل با این پدیده مواجه نشده ام. این کشورهایی که 
اسم بردم همه جزو کشورهای قدرتمند اقتصادی نیستند؛ 
کش��ورهایی که عرض و طول شان از جهات مختلف به ما 
نزدیک اس��ت. من روی این غائله اصلی که خیلی ها اشاره 

می کنند، سوال دارم. 
عسگرپور در ادامه این نشست رسانه ای مجازی، درباره 
ارتقای بخش »شاخه های زیتون« در این دوره از جشنواره 
بیان کرد: در این بخش چند فیلم خوب در حوزه مقاومت 
داریم و در منطقه فیلم های خوبی در حال ساخت است. این 
بخش برای این است که به موضوع مقاومت توجه شود، زیرا 
یکی از کارکردهای جشنواره ها این است که به بخش هایی 

تمرکز و توجه بیشتری می کنند. 
دبیر سی وهش��تمین جشنواره جهانی فیلم فجر درباره 
بودج��ه این رویداد توضیح داد: جریانی در طول این چند 
س��ال به نام شفاف س��ازی راه افتاده که اساسش در همه 
جا خوب اس��ت، یعنی اینکه بدانی��م بودجه خبرگزاری ها 
و نهادها از کجاست؟ همه باید به این شفاف سازی پایبند 
باشند. نمی شود یک جا مدام بودجه اش را اعلام کند و بقیه 
جاها بودجه های خود را اعلام نکنند. ارشاد در این سال ها 
اطلاعات فعالیت های خود را اعلام کرده و این خوب است. 
کل بودجه جشنواره جهانی در زمانی که برگزار می شد به 
اندازه بودجه یک و نیم تا ۲ فیلم بود، 
در ح��ال حاضر با حذفیات و وضعیت 
موج��ود، بودجه برگزاری به اندازه نیم 
فیلم خواه��د بود. اگ��ر فکر می کنید 
بودجه نیم فیلم زیاد است، بنشینیم با 

هم درباره اش صحبت کنیم. 
وی در پایان گف��ت: درباره بودجه 
سال گذشته جش��نواره جهانی که در 
آمار فارابی آم��د، ۱/5 میلیارد برایش 
خرج شده است، برخی گفتند بودجه ای 
برای جشنواره برگزار نشده صرف شده، 
البته من می دانم گاهی با یک جریان 
رسانه ای مواجه هستیم که برخی از آنها زرد هستند ولی 

ما باید به همه جواب بدهیم. 
درباره جش��نواره سال گذش��ته به آن روزها برگردیم، 
ببینیم در اسفندماه شرایط کرونا چگونه بود؛ ما جشنواره 
را ت��ا نزدیک برگزاری جلو برده بودیم. پروازها، هتل ها و... 
رزرو شده بود. اتفاقا باید بیشتر هزینه می شد اما احساس 
کردیم نمی دانیم چه اتفاقی در حال رخ دادن است و باید 
جلوی هزینه ها را بگیریم، اگر نه خیلی باید هزینه می شد. 
حساب کنید جشنواره  ای به سه چهارم برگزاری رسیده، پس 
باید حداقل ۷-۶ میلیارد برایش هزینه می شد، در صورتی 
که هزینه های ما کم بود. امس��ال امیدواریم با بودجه نیم 

فیلم جشنواره برگزار شود.

به دنبال اعتراض غول های سینمای آنلاین، اکنون بازیگران 
نی��ز به صف مخالفان گلدن گلوب پیوس��ته اند و اس��کارلت 
یوهانسون با انتشار نامه ای خواستار مقابله صنعت فیلمسازی 
با این جوایز شد. به گزارش »وطن امروز«، اسکارلت یوهانسون 
علیه انجمن مطبوعات خارجی هالیوود وارد عمل شده و از 
صنعت فیلمسازی خواسته  است تا زمانی که اصلاحات اساسی 

در این انجمن رخ دهد، از همکاری با آن فاصله بگیرد. 
این در حالی است که اواخر هفته پیش استودیو آمازون 
نی��ز با صدور بیانیه ای به انتق��اد از این انجمن پرداخت و با 
نتفلیکس، تایمز  آپ و دیگر منتقدان گلدن گلوب همصدا و 

خواستار اصلاحات در این مجموعه شد. 
س��ازمان دهندگان گلدن گلوب ک��ه در ماه های اخیر به 
فسادهای مختلف متهم شده اند، چند روز پیش اعلام کردند 
برای مقابله با این اتهام ها ش��مار افراد رنگین پوست خود را 

افزایش می دهند و در دریافت هدایا 
و پرداخت دستمزد به اعضا برای کار 
در کمیته های مختلف مقررات جدید 

وضع می کنند. 
بیانی��ه ای ک��ه  یوهانس��ون در 
دیروز منتش��ر ش��د فاش کرده در 
کنفرانس های مطبوعاتی گلدن گلوب 
شرکت نمی کرد، زیرا معتقد بود آکنده 
از موضع گیری های جنسیتی است و 

اعلام کرد معتقد است باید صنعت فیلمسازی تا انجام اصلاحات 
جدی از همکاری با آنها خودداری کند. 

یوهانس��ون که 5 نامزدی گلدن گلوب را در کارنامه دارد، 
نوشته است: به عنوان یک بازیگر که باید به تبلیغ فیلم خود 
بپ��ردازد و از وی انتظار می رود در کنفرانس های مطبوعاتی 

و مراسم اهدای جوایز شرکت کند، 
در گذش��ته برای من روشن بود که 
برخی اعضای مشخص اتحادیه از مرز 
آزار جنسی عبور کرده اند. به همین 
دلیل مشخص، من سال ها از حضور 
در کنفرانس های آنها خودداری کردم. 
وی اف��زود: انجم��ن مطبوعات 
خارجی هالیوود سازمانی است که از 
سوی افرادی مانند هاروی واینستین 
مشروعیت پیدا کرد تا با اهدای جوایز خود، توجه آکادمی را 
معطوف فیلم های مورد نظر آنها کند و صنعت فیلمسازی را به 
سمت خود بکشاند. تا وقتی اصلاحات اساسی در این سازمان 
ایجاد نشود، درست این است که از این انجمن فاصله بگیریم و 
بر اهمیت و قدرت اتحاد درون انجمن ها و پیوند درونی صنعت 

در مجموع متمرکز شویم. 
مارک رافلو نیز روز گذشته در توئیتر نوشت نمی تواند از 
دریافت این جایزه احساس غرور یا خوشحالی کند مگر اینکه 

این انجمن و سازمان دهندگانش تجدید سازمان کنند. 
انجمن مطبوعات خارجی هالیوود از ماه فوریه )بهمن( با 
انتشار گزارشی تحقیقی در لس آنجلس تایمز مبنی بر اینکه 
در ۲ دهه اخیر حتی یک عضو سیاهپوس��ت در این انجمن 
حضور نداش��ته اس��ت و اعضای انجمن پول های بی حساب 
و کتاب دریافت کرده اند، به انتقاد از این س��ازمان پرداخت. 
آوریل ۲۰۲۱ )فروردین ماه(، انجمن بار دیگر زمانی با انتقادهای 
گسترده مواجه شد که روشن شد »فیل برک« رئیس پیشین 
آن با فرستادن ایمیلی برای اعضا از جنبش »جان سیاهان 
مهم است« به عنوان یک جنبش نفرت انگیز یاد کرده بود که 

وی بلافاصله از انجمن اخراج شد.

بازیگراندرصفمخالفانگلدنگلوب

دبیر چهاردهمین جش��نواره 
موسیقی نواحی از انتخاب کرمان 
به عنوان میزبان نهایی این رویداد 
موس��یقایی در جلس��ه ش��ورای 

سیاست گذاری خبر داد. 
ب��ه گ��زارش »وطن  ام��روز«، 
محمدعلی مرآتی، دبیر جشنواره 
موس��یقی نواح��ی درب��اره نحوه 

میزبانی دوره چهاردهم جشنواره گفت: موضوع استان محل 
برگزاری جشنواره در شورای سیاست گذاری چهاردهمین 
جشنواره موسیقی نواحی، مطرح و طبق ارزیابی های انجام 
شده در این شورا پیشنهاد شد که کرمان میزبان جشنواره 

باشد. 
وی افزود: این پیش��نهاد با توجه به بررسی  این شورا از 
عملکرد مناسب دوره های گذشته این جشنواره در کرمان 
و قابلیت های مهم فرهنگی و هنری این استان ارائه شد و 
فکر می کنیم که امسال هم کرمان می تواند میزبان خوبی 

برای این جش��نواره باشد. این در 
حالی است که در مرحله بعد این 
پیشنهاد شورا به دفتر موسیقی و 
سپس معاونت امور هنری وزارت 
ارشاد اعلام شد. همزمان استاندار 
محترم کرمان نیز در ۲ هفته اخیر 
در معاونت امور هنری وزارت ارشاد 
حضور یافت و در گفت وگو با معاون 
امور هنری و مدیر کل دفتر موسیقی آمادگی کرمان را برای 
میزبانی از جشنواره موسیقی نواحی در سال جاری اعلام کرد. 
مرآت��ی در پایان بیان کرد با توجه به نظر پیش��نهادی 
ش��ورای سیاست گذاری و نیز اعلام آمادگی استان کرمان، 
تصمیم معاونت امور هنری بر برگزاری جشنواره در کرمان 
در سال جاری است، بنابراین بزودی فراخوان جشنواره اعلام 
می شود و اطلاعات دقیق تری از جزئیات برگزاری جشنواره 
منتشر خواهد شد. زمان جشنواره نیز پس از هماهنگی با 

استان اعلام می شود.

میزبانیکرمانازچهاردهمینجشنوارهموسیقینواحی
حس��ین  علی شهریاری، رئیس 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
در برابر دوربین مستند »پورسینا« 
قرار گرفت. به گزارش »وطن امروز«، 
مجموعه مس��تند »پورس��ینا« به 
تهیه کنندگ��ی و کارگردانی حامد 
قس��مت ۴5  در ۱۳  کاظ��م زاده 
دقیقه ای ب��ا پرداخت ب��ه زندگی 

ش��خصی و حرفه ای مفاخر پزش��کی زنده ایران به س��فارش 
شبکه یک سیما مراحل تولید خود را پشت سر می گذارد. این 
مستند که قرار است در هر قسمت، زندگی یک پزشک را در ۳ 
مقطع کودکی، جوانی و حال حاضر در ۲ بخش پیش و پس از 
 انقلاب به تصویر بکشد، در یکی از قسمت های خود به زندگی 
حسین علی ش��هریاری، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس پرداخته اس��ت. ش��هریاری در این مستند از فعالیت 
پزش��کی در دوران قبل و بعد از انق��لاب و چالش های پیش 
روی پزشکی در ایران و همچنین خاطره دیدار با شهید سردار 

سلیمانی سخن گفته است. شهریاری 
که برنده جایزه ابن سینا از دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در سال ۱۳۸۸ 
است، در این مستند از پیشرفت های 
پزشکی و برتری های ایران در تولید 
دارو در سال های اخیر نیز گفته است. 
تصویربرداری از زندگی ش��هریاری 
در ۲ بخش تهران و زاهدان صورت 
گرفته است. در بخش زاهدان شهریاری از فعالیت ها و پروژه های 
احداثی در حوزه پزشکی و همچنین پیشرفت های علمی در 
استان سیستان وبلوچستان در برابر دوربین »پورسینا« سخن 
گفته است. این برنامه با هدف معرفی اساتید و مفاخر پزشکی، 
تلاش می کند دستاوردهای علمی و پزشکی ایران را در طول 
5 دهه اخیر به تصویر بکشد و زمینه الگوسازی در این حوزه را 
فراهم آورد. مجموعه مستند »پورسینا« هم اکنون مراحل تولید 
و ضبط خود را می گذراند و قرار است پس از اتمام تصویربرداری، 

طی سال جاری از شبکه یک سیما پخش شود. 

روایتدیدارباشهیدسلیمانیدر»پورسینا«

رونمایی از پوستر جشنواره 
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اس�ت.اينبخشبرایايناستكه
بهموضوعمقاومتتوجهشود،زيرا
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استكهبربخشهايیتمركزوتوجه
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